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POČITNIŠKA
PREPIH

“Kaj ni krasna naša Slovenija ? Hribi in doline 
povsod, kamor pogledaš - pa še morje povrhu ! “

AKCIJE
Rimljani so sloveli po bojevitosti in so zavzeli lep kos Evrope. Kulturni spomeniki iz rimskih 
časov so sila cenjeni in takoj se zaustavijo celo nujno potrebna gradbena dela, če se najde 
le sled po njihovih ostalinah. Akcije barbarskih plemen, ki so zrušile rimski imperij, k sreči 
niso uničile vsega. Umetniška dela še kažejo na visoko raven kulture izpred katoliških 
časov.
Sprva so osvajalna dela rušila že zgrajeno, v mirnih obdobjih pa so gospodarske in kul
turne aktivnosti ponovno vzcvetele. Še danes občudujemo srednjeveške katedrale in ob 
tem zavestno pozabljamo na žrtve, ki so bile potrebne za njih dograditev. Ob spomenikih 
se občasno še spomnimo na križarske pohode ter goreče preganjanje krivovercev in 
čarovnic ter prodajanje odpustkov. Vsaka akcija je imela pristaše in nasprotnike, kar je bilo 
seveda tesno povezano z izkupički.
V modernih časih ima beseda akcija pretežno materialni prizvok. Delovne akcije brigadir
jev so nekaterim lep spomin, kljub žuljem na rokah in nogah. Kulturni domovi so ponekod 
plod dela društvenih članov na prostovoljni podlagi. In po manjših krajih še uspejo kulturne 
prireditve brez velikih materialnih stroškov, le z združevanjem znanja in sodelovanja 
domačih entuziastov.
Akcijske družbe pa so prvenstveno namenjene pridobivanju dobičkov in pogosto vzbujajo 
nezaupanje malih vlagateljev, ki se bojijo zlorab s strani lastnikov. Vsi namreč ne morejo 
bogateti, profit je možen le na plečih izgubarjev. Izkušenj imamo tudi Slovenci dovolj. 
Zanimivo, da igre na srečo privlačijo toliko lahkovernežev, da vplačila kar naraščajo, čeprav 
nekateri trdijo, da narašča revščina. Upanje v srečo pa marsikoga drži pokonci, da ne 
obupa zaradi lastne nemoči.
V poletnih mesecih so pogoste tudi turistične akcije in prireditve nematerialnega značaja, 
namenjene le sprostitvi in zabavi. V uredništvo pošljite opis kakšne akcije, sledi nagrada.

TIK

Klonirajte lepe čase, ne lepih ljudi.
NIKO!
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v ospredju

KAKŠNA BO USODA STO
PREPIH

Na protestnem shodu pred upravno zgradbo Občine Ravne na Koroškem so SKEI in delavci železarne zahtevali 
rešitve v interesu zaposlenih in družb Slovenskih železarn na Ravnah

Na Ravnah so zaskrbljeni zaradi 
predloga prisilne poravnave za 
družbo STO.
Brez dela več sto delavcev?

Vest o predlogu za prisilno poravnavo za raven
sko družbo SŽ Stroji in tehnološka oprema d.o.o. 
je med zaposlene in Ravenčane udarila kot strela 
z jasnega. Le nekaj dni po tem, ko so esteojevci 
doživeli prvi šok zaradi odklopa električne energi
je in so bili delavci nekaj dni doma, se je 
poslovodstvo skupaj s skupščino družbe odlo
čilo, da predlaga postopek prisilne poravnave, ki 
predvideva variantne rešitve, po katerih pa bo v 
vsakem primeru prišlo do ukinjanja delovnih 
mest. Številke se sučejo od ok. 50 v najboljšem 
primeru, do 300 v najbolj črni varianti.

Reakcija Ravenčanov je bila silovita: Sindikat 
kovinarske in elektroindustrije je organiziral 
protestni shod, na izredni seji pa se sestal tudi 
občinski svet. Železarji so na shodu opozorili na 
brezbrižnost vlade, ki "dopušča uničevanje in 
ropanje železarskih družb na lokaciji Ravne”. Pri 
tem so poudarili, da od denarja, ki je bil namen
jen za sanacijo koncerna Slovenskih železarn, 
Ravne niso dobile veliko, še več, da se sredstva 
še vedno prelivajo z Raven v mašitev primanklja- 
jev na ravni koncerna, da se nadaljuje "črpanje 
Raven”. Trdijo, daje bila vlada RS zavedena, ker 
ji odgovorni (nadzorni svet in uprava SŽ) niso 
predstavili dejanskega stanja... "Na Ravnah 
bodo ostali le tisti, ki bodo naslednjih deset let 
odplačevali kupnino za stanovanja, brez šihta pa 
tega zanesljivo ne bodo zmogli,” pravijo ravenski 
sindikalisti, ki se sklicujejo tudi na obljubo 
predsednika uprave Slovenskih železarn, dr. 
Matica Tasiča, da bodo kupnine od železarskih 
stanovanj uporabljene izključno za sanacijo družb 
na Ravnah, predvsem STO. To pa se ni zgodilo, 
saj je bila končna rešitev pri prodaji stanovanj 
drugačna, prodajo izvaja Stanovanjski sklad RS, 
na kar Slovenske železarne nimajo več vpliva. 
Občinski svet je izredni seji prisluhnil tako 
razmišljanjem sindikata kot predstavnikom 
poslovodstva STO, direktorja Jožeta Studen- 
čnika, in uprave koncerna, dr. Matica Tasiča. Pri 
tem je med drugim sprejel naslednje sklepe, ki 
jih je posredoval odgovornim v Ljubljani in na 
druge naslove:

"Občinski svet Občine Ravne na Koroškem se je 
seznanil z nastalim položajem v družbi STO 
Ravne in se pridružuje izrazom zaskrbljenosti 
delavcev in občanov Raven na Koroškem zaradi 
predvidenega števila presežnih delavcev ob pred
lagani sanaciji družbe s prisilno poravnavo. Od 
Vlade RS in Ministrstva za gospodarstvo pričaku
jemo, da bosta takoj obravnavala nastale 
razmere, zagotovila sredstva za sanacijo družbe 
STO in zahtevala takojšnje ukrepe nadzornega 
sveta, ki ga je imenovala Vlada.

Zahtevamo, da se še enkrat preveri upravičenost 
predloga za prisilno poravnavo STO in da se spre
jeme za delavce najustreznejši način sanacije ob 
podpori države. Kupnine ravenskih družb iz proce
sa prodaje morajo ostati na Ravnah.
Vlada RS in Ministrstvo za gospodarstvo naj takoj

ocenita učinkovitost dela dosedanjih sanatorjev 
Slovenskih železarn. Neuspešni in škodljivi sana
torji naj se odstranijo iz sistema Slovenskih 
železarn, za zaščito nadaljnjega obstoja in razvo
ja SŽ in družb na lokaciji Ravne. Občani Raven na 
Koroškem menimo, daje skrajno neprimerno dol
goletno pojavljanje peščice istih ljudi na vseh 
vodilnih funkcijah, od članstva v skupščinah 
družb, upravah družb in koncerna, s čemer v 
oblikovanju predlogov za sanacijo ni bilo zago
tovljeno sodelovanje še drugih strokovnjakov, ki 
bi lahko prispevali še dodatne predloge možnih 
rešitev.”

Ravenski svetniki so k temu dodali zahtevo po 
sprotnem informiranju o stanju in dogajanju pri 
poteku sanacije in prodaje družb ter imenovali 
delegacijo, ki bo zaradi nastalega položaja 
obiskala državni zbor in odgovorne ljudi v vladi ter 
skušala vplivati na odločitve, ki bi zagotovile 
pomoč države za ureditev nastalih razmer.

Druga stran v sporu zaradi nastalega položaja v 
družbi STO, poslovodstvo in skupščina družbe, ki 
predlagata prisilno poravnavo, je svoje argu
mente za ta korak predstavila na posebni 
tiskovni konferenci. Direktor Jože Studenčnik je 
poudaril, da program Stroji že vrsto let kaže 
izrazite negativne trende, saj so odprte terjatve 
do upnikov že presegle 4,3 milijarde tolarjev. To 
obremenjuje celotno družbo (v njeni sestavi sta 
tudi program Valjev in Namenski program) do 
take mere, daje nujen korenit rez, ki bo zagotovil 
nadaljnji razvoj družbe oziroma njenih zdravih 
delov. Po njegovem prepričanju je prisilna porav
nava v sedanjih razmerah edina možnost, če 
nočejo pokopati celotnega podjetja in vseh 720 
delovnih mest. Še več: veliko je bilo zamujenega, 
saj bi morali podobno reagirati že pred leti.

Predsednik skupščine STO Igor Umek je dejal, 
pomeni sanacija STO enega največjih problemov 
v sistemu Slovenskih železarn. Da je prisilna 
poravnava zadnja možnost, sicer sledi katastrofa 
za Ravne in celotno koroško regijo. Pri tem je

izrazil upanje, da bosta v načrtovanem procesu 
sanacije konstruktivno sodelovala tako sindikat 
kot lokalna skupnost. “Uprava in nadzorni svet 
Slovenskih železarn stojita za STO in sanacijo v 
okviru prisilne poravnave, zato sta tudi sprejela 
nase obveznost v višini 1,3 milijarde tolarjev,” je 
bil kategoričen predsednik skupščine STO. 
Prevzeta obveznost vsebuje tudi financiranje 
stroškov odpravnin delavcev, ki prehajajo v 
družbo UDC.

V preoblikovanju podjetja naj bi v prihodnje v 
družbi delovale tri hčerinske firme: Valji, Stroji in 
Sistemska tehnika, pri čemer računajo na prido
bitev strateškega partnerja za program Stroji. V 
tem primeru bi delo obdržalo 542 delavcev. V 
nasprotnem bodo del programa Strojev skušali 
obdržati v hčerinski firmi Sistemska tehnika, po 
izračunih pa bo dovolj dela le za 441 ljudi. V 
vsakem primeru pa želijo obdržati pridobljeno 
znanje in s svojimi proizvodi še konkurirati na 
domačem in svetovnem trgu.

Če povzamemo:
Za poslovodstvo STO in lastnike je prisilna 
poravnava nujna in ednina možnost za 
ohranitev družbe in večine delovnih mest v 
tej družbi na lokaciji Ravne, za sindikat in 
lokalno skupnost pa neustrezna rešitev. 
Slednji zahtevajo prevero dosedanjega 
postopka privatizacije Slovenskih železarn, 
točne informacije o tem, kam je šel denar, 
ki ga je država dosedaj vložila v sanacijo, 
ugotavljanje odgovornosti vodilnih struktur 
koncerna Slovenskih železarn za sedanje 
stanje in iskanje drugih ustreznih rešitev 
(ne s prisilno poravnavo) s pomočjo države. 
Dejstvo pa je, da so pristojni (lastniki) 
odločitev o načinu sanacije že sprejeli in 
čas bo pokazal, kako bodo pri tem uspešni.

V. Močnik

4



PREPIH v ospredju

Predsedniku Vlade R Slovenije, dr. Janezu Drnovšku 
Predsedniku Državnega zbora, g. Borotu Pahorju

ZAHTEVE PROTESTNEGA SHODA NA RAVNAH Z DNE 1 8. 6. 2002

1. Od Državnega zbora zahtevamo, da sproži nujno potrebno preiskavo o porabi državnega 
denarja, vloženega v Slovenske železarne in o že zapravljenem premoženju tega sistema.

2. Od Vlade R Slovenije zahtevamo, da preko Nadzornega sveta Slovenskih železarn d.d. z vod
stvenih položajev odstranijo vse tiste, ki nimajo druge vizije, kot s pomočjo “privatizacije” obo
gateti, ne glede na žrtve, ki jih bo za to dala koroška regija.

3. Od Vlade R Slovenije zahtevamo, da se postavi v bran pravne države in spravi pred sodišče vse 
tiste, ki so do sedaj smeli nekaznovano počenjati tudi kriminalna dejanja v škodo delavcev in 
države.

4. Od Vlade R Slovenije zahtevamo, da poravna dolg države do notranjih delničarjev.

5. Od Vlade R Slovenije zahtevamo, da prepreči nadaljnje prelivanje denarja iz koroške regije, saj 
je le-ta tudi del slovenske države. Za njeno samostojnost pa smo veliko prispevali.

6. Od Vlade R Slovenije zahtevamo, da sanira največjo jedrno družbo mehanske predelave v SŽ - 
STROJNO TEHNOLOŠKA OBDELAVA RAVNE d.o.o. (STO). Pri tem je ne bo omejevala nobena 
obveza, prevzeta s strani Evropske zveze - ta velja le za jeklarstvo.

Vlada je soodgovorna za položaj družbe, saj je bila večkrat opozorjena na škodljive poteze
uprave Slovenskih železarn. Neustrezne reakcije z njene strani so tudi eden od razlogov, daje
prišlo do predloga prisilne poravnave nad družbo. Že prve informacije o tem so družbi povzročile
veliko dodatno škodo. Posledice vsega pa bodo nosili predvsem delavci.

Izvršni odbor SKEI 
lokacije Ravne

ZA LIVARNO PORAVNAVA USPESNA
Upniki podprli prisilno poravnavo nad dolžnikom Livarno Vuzenica

Na okrožnem sodišču v Slovenj Gradcu je 
bila pred dnevi izglasovana prisilna porav
nava nad družbo Livarna Vuzenica d.o.o., ki 
jo je konec preteklega leta predlagala 
prejšnja uprava podjetja. Za prisilno porav
navo je glasovalo 95,6 odstotka upnikov, ki 
so imeli glasovalno pravico.
Kot je povedal Boris Kastivnik, ki vodi 
postopek prisilne poravnave, je bilo v 
zakonitem roku evidentiranih 89 prijav ter
jatev. Upniki so prijavili za okoli 790 mili
jonov tolarjev terjatev, v postopku prisilne 
poravnave pa je bilo ugotovljenih 709 mili
jonov verjetnih terjatev.
Med največjimi upniki poleg koprskega

Cimosa, ki bo z zamenjavo terjatev v last
niške deleže pridobil 86-odstotni lastniški 
delež v Livarni, omenjajo še Koroško trgovi
no, Koroško kmetijsko-gozdarsko zadrugo, 
Elektro Celje, Zavarovalnico Triglav in 
druge.
Livarna Vuzenica je v drugi polovici pretek
lega leta zašla v resne poslovne težave. 
Med razlogi za nastali položaj so 
prezadolženost, negativno tekoče poslovan
je in posledično nelikvidnost, ki je prerasla 
v nesolventnost, zato je prejšnja uprava 
konec minulega leta predlagala uvedbo 
prisilne poravnave.
V skladu z zakonom o prisilni poravnavi,

stečaju in likvidaciji je nova uprava marca 
letos pripravila načrt finančne reorganizaci
je podjetja, ki predvideva več načinov za 
poslovno konsolidiranje družbe in njeno 
pozitivno tekoče poslovanje ter redno 
odplačevanje obveznosti. Med kadrovskimi 
spremembami bodoči večinski lastnik 
Cimos Koper menda predvideva zmanjšanje 
števila delavcev za okoli 30.
Naj spomnimo, daje 370 sedanjih in bivših 
zaposlenih pred časom vložilo tožbo zoper 
bivšega lastnika, Slovensko lastninsko 
družbo (SRD), ker so bili izigrani pri lastnin
jenju in dobili premalo izplačane plače.

-dj
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PREPIH
100 let Pihalnega orkestra zelezarjev Ravne

OD GODBE DO ORKESTRA a'00 ictH

1902-2002

Pihalni orkester železarjev Ravne praznuje - 
in Ravenčani z njim. Orkester je ponos 
Raven, in v vseh sto letih svojega delovanja 
je živel s krajem. Tudi danes ne odrečejo 
sodelovanja ob katerikoli priložnosti, je na 
tiskovni konferenci ob jubileju povedal 
predsednik Brane Sirnik. Poleg tega sokra- 
jane že desetletja razveseljujejo z najvišjimi 
priznanji iz državnih in mednarodnih tek
movanj.
Stoletnico so godbeniki obeležili nadvse 
slovesno. Častno pokroviteljstvo nad jubile
jnimi prireditvami je prevzel predsednik 
republike Milan Kučan. Izšel je lep almanah 
s pregledom stoletnega dela in slikami iz 
arhiva, ki so tudi s tem izmaknjene pozabi. 
Orkester je imel maja jubilejni koncert v 
Veliki dvorani SNG v Mariboru, 26. junija 
tudi v Veliki dvorani Slovenske filharmonije 
v Ljubljani, v Koroškem muzeju so odprli 
razstavo "Pleh in simfonija". Slavnostni 
koncert so ob ovacijah poslušalcev odigrali 
v športni dvorani pri OŠ Prežihovega 
Voranca na Ravnah na Koroškem, njihove
mu slavju pa so se pridružili tudi vsi sosed
nji pihalni orkestri na paradi na ravenskem 
stadionu.
Začetki Pihalnega orkestra železarjev Ravne 
segajo že v leto 1901, ko je od vojakov 
prišel ALOJZ K0STWEIN - strugar, sedlar, 
orglar, vojaški muzikant... Iz “šolanih" in po 
gasilsko oblečenih muzikantov mu je uspe
lo sestaviti godbo, pretežno iz vrst delavcev, 
ki so si instrumente kupovali sami. Zato so 
se prvič srečali s posameznimi parti, z not
nimi stojali in dirigentsko palico. Napredek 
in uniforme so prinesli svoje, zlasti 
obveznosti, ki jih vse do danes ne zmanjka. 
Že od takrat je v navadi, da ravenski god
beniki zaigrajo na vsakem pogrebu.
Godba je preživela obe svetovni vojni vihri, 
od maja do decembra 1945 je bila celo ses
tavi XIV. divizije kot njena protokolarna 
godba.
Povojno obdobje pa zaznamujejo tri obdob
ja: Hermanovo, Lipovnikovo in Kovačičevo.

In z vsakim desetletjem je godba kakovost
no rasla, daje dosegla raven orkestra, ki se 
lahko spopade z najzahtevnejšimi orkestral
nimi skladbami.
Rezultati HERMANOVEGA dela so bili kaj 
kmalu opazni, ne samo doma, temveč tudi 
drugod, celo v zamejstvu. Vse, kar sta 
narekovala dirigent in čas, je orkester 
počasi, a vztrajno izpolnjeval. Bogatil se je 
v znanju in po številu.
Kljub uspehu orkester ni zaspal na 
lovorikah. Odločil seje sodelovati na 8. sve
tovnem prvenstvu pihalnih orkestrov v 
nizozemskem mestu KERKRADE - imeno
vanem tudi mesto zvoka, njegova Rodahale 
z domala 3000 sedeži je veličasten ambi- 
ent upov in razočaranj. Vsa odrekanja ob 
napornih pripravah so rodila prvo zlato 
medaljo, ki so jo Ravne kdajkoli sploh 
videle.
Kot dober gospodar, ki razmišlja, kateremu 
od sinov bi zaupal “zlato avžngo”, na 
mnogih duševnih žuljih zgrajeno, se je 
orkester po dirigentu Hermanu odločil za 
LOJZETA LIPOVNIKA. Z orkestrom je delil 
vse sladkosti in bridkosti muzikantarskega 
življenja. Kot ravnatelj Glasbene šole je vezi 
med šolo in orkestrom še okrepil, ob tem 
pa uredil strožji kriterij za sprejem novincev, 
saj je kot pedagog poznal vsakega izmed 
njih. Ustanovil je šolski pihalni orkester kot 
obvezno prakso pihalcev, trobilcev in tol
kalcev. Uspehi niso izostali, motivacije pa 
seveda tudi ni zmanjkalo, saj nenehna gos
tovanja po Italiji, Avstriji, Nemčiji, Franciji, 
Belgiji in Nizozemski niso dovoljevala span
ca.
Krona vsega njegovega dela je vsekakor 
11. svetovno prvenstvo pihalnih orkestrov 
na Nizozemskem julija 1989. Po neverjetno 
uspešni karieri se je v jeseni 1992 Lipovnik 
zaradi zdravstvenih težav nepričakovano 
hitro poslovil. Začasno je prevzel diri
gentsko mesto Ivan Gradišek, dokler ni leta 
1993 prišel na Ravne SREČKO KOVAČIČ, 
solist mariborske opere. Spet so muzikanti

zagrizli v tekmovalni program in tekmovanjih 
v Krškem, v Mariboru ter v Ostravi (na 
Češkem) ponovno pozlatili svoje vitrine. 
Poleti 1997 pa je preskus na svetovnem 
zboru orkestrov na Nizozemskem prepričal 
mednarodno žirijo, da so na pravi poti. 
Pihalnemu orkestru železarjev Ravne je 
podelila četrto medaljo - tokrat še s poseb
no pohvalo in z najboljšo oceno vseh 
dotedanjih slovenskih nastopov. Pod 
Kovačičevim vodstvom je orkester postal 
prepoznaven teko doma kot v tujini. Ni mala 
stvar, da dobivajo vabila tujih agencij za 
gostovanja po celem svetu.
Orkester šteje danes dobrih osemdeset 
pretežno mlajših članov in oblikuje dobršen 
del kulturnega dogajanja na Ravnah, bodisi 
pri žalostnih, veselih ali svečanih trenutkih. 
Člani društva so tudi glasbeniki iz Maribora 
in Ljubljane, ki z Ravenčani redno sodeluje
jo, nekaj znanih imen izhaja tudi iz ravenske 
glasbene šole in orkestra. Že če omenimo 
samo virtuoza na trobenti, Stanka Arnolda, 
vidimo, kakšna kapaciteta izhaja iz te sre
dine.
Orkester izvaja dela svetovne glasbene li
terature, od Mozarta, Čajkovskega, Ravela, 
Scassole itd. Sposobni so ponuditi tudi 
lahkotnejši program zabavnega in narod
nozabavnega žanra, od Gershwina, 
Straussa, Bernsteina in Fucika do 
Beatlesov in Avsenika. Seveda pa je ostal 
orkester v svojem bistvu tudi čista pihalna 
godba s koračnicami in parado.
Ravenski godbeniki so posebej ponosni, da 
so se pred dvema letoma preselili v nov 
glasbeni dom, ki daje odlične možnosti za 
glasbeno uživanje godbenikom, mladim 
naraščajnikom, združenih v mladinski pihal
ni orkester, in tudi drugim občanom, saj 
prirejajo v njem tudi odmevne abonmajske 
komorne nastope.
Kaj nam ostane še na mnoga uspešna 
leta, ravenski muzikanjtje!

-vik
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OBČINA DRAVOGRAD

nedelja, 16.6. ob 17.00 gasilski dom Trbonje
ZABAVNA PRIREDITEV Z ANSAMBLOM LOJZETA SLAKA

četrtek, 20.6. ob 19.00 cerkev sv. Vida
RAZSTAVA LIKOVNIH DEL AKADEMSKE SLIKARKE DARJE SREBNIK

petek, 21.6. ob 20.00 cerkev sv.Vida
MEDNARODNI FESTIVAL OKTETOV DRAVOGRAD 2002
vstopnice po 1000 sit v predprodaji v Knjižnici Dravograd
FESTIVAL NA SUHI (Neuhaus) bo v soboto, 22.6. ob 20.30 na suškem gradu

sobota, 22.6. ob 9.00 Slovenj Gradec
ŠPORTNO SREČANJE ŠTIRIH SOSEDNJIH OBMEJNIH OBČIN

DAN DRŽAVNOSTI

nedelja, 23.6. ob 19.00 telovadnica OŠ Dravograd
PRAZNIČNI KONCERT GODB OB DNEVU DRŽAVNOSTI

petek, 28.6. ob 20.00 telovadnica OŠ Dravograd
NASTOP GOSTUJOČE MEHIŠKE FOLKLORNE SKUPINE S FESTIVALA LENT: 
"COMPANIA DE DANZA FOI.KLORICA DEL ESTADO DE TLAXCALA"

ob 21.00 staio trško jedro
"OD ŠANKA DO ŠANKA"

sobota, 29.6. ob 20.00 od šole do Traberga
DRAVOGRAJSKA NoČ

OBČINSKI PRAZNIK

.=

..... .

četrtek, 4.7. ob I 7.30 polaganje vencev k spomenikom pri občini, na Mariborski cesti, pri sv.Vidu 
ob I 8.00 cerkev sv.Vida

SLAVNOSTNA SEJA IN KONCERT UČITELJSKEGA ŽENSKEGA PEVSKEGA ZBORA S ČEŠKE

petek, 5.7. ob 21.00 telovadnica OŠ Dravograd
KONCERT FILMSKE GLASBE PIHALNEGA ORKESTRA SLOVENJ GRADEC (vstopnina 500 sil)

sobota, 6.7. ob 20.00 cerkev sv.Vida
KONCERT SALONSKEGA ORKESTRA KOGRAD IGEM DRAVOGRAD

nedelja, 7.7. ob 21.00 telovadnica OŠ Dravograd . .
• GLEDALIŠKA IGRA KD PAMEČE: URŠA, S TEBOJ SE BODO ANGELI ZENILI/<org.: KKŠ in OSA). '

• •• •' *• ; * * / . '#
'■ petek, 12.7. ob I9.ÒQ. Dom borcev Šentjanž:. _ • . / /

SLAVNOSTNA SEJA PROSTOVOLJNEGA-GAŠllSKEGA/DRLlŠTVA ŠENTJANŽ

sobota, 13.7. ob 16.00 Gasilski dom Šentjanž ........'• ............
GASILSKA PARADA IN SLAVNOSTNA OTVORITEV ČASILSKEGADOMA

c.r.'.
.• *».

4^
v, ^

. ;Vč,- ..........

: - h : ■HV:- 

f. : - LO-;.. •- -V:',
-c

■ 6 ’̂-; č:

V. v.'''.-'. ; : v •
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KOROŠKA V SLIKI

Obrtniki Mežiške doline se radi družijo na raznih prireditvah, ki jih 
Območna obrtna zbornica Ravne na Koroškem organizira za svoje 
člane, znano pa je tudi, da je med njimi precej dobrih športnikov. 
Pred kratkim so se udeležili državnega prvenstva obrtnikov in pri 
njih zaposlenih delavcev v Škofji Loki, kjer je naša odbojkarska 
ekipa gladko zmagala. Žal so zaradi velike vročine tik za kolajnami 
ostali kegljači in nogometaši, ki pa si prav tako zaslužijo priznanje 
za športno srčnost.

Ob 735 letnici mesta Slovenj Gradec je župan Janez Komljanec v 
imenu četrtnih skupnosti podelil častna priznanja zaslužnim kra
janom in institucijam. Prejemniki so bili: za četrtno skupnost
mesto - Glasbena šola Slovenj Gradec, priznanje je prevzel ravnatelj 
šole gospod Branko Čepin; za četrtno skupnost Štibuh je dobila 
priznanje gospa Milena Lasbaher; za četrtno skupnost Polje gos
pod Viljem Jeseničnik; za četrtno skupnost Legen gospa Dragica 
Gornjec in za četrtno skupnost Stari trg - gospod Edvard Anderlič, 
zaslužni kulturni delavec, ki pa se je nekaj dni kasneje tragično 
ponesrečil.

Posnetek: Foto Tabor

V knjižnici Ksaverja Meška v Slovenj Gradcu so se v začetku junija 
zadnjič v tej sezoni zbrali ljubitelji knjig na dopoldanskem klepetu. 
Na teh razgovorih knjižničarji predstavijo novitete iz slovenskih 
založb, pri čemer sledijo željam rednih bralcev in izberejo predvsem 
dela s področja leposlovja in priročnikov. Ob kavici in soku je bilo 
tudi zadnje druženje prijetno in koristno.

Posnetek Stanko Hovnik

Trem mladim akademskim slikarkam, Anji Jerčič, Nataši Tajnik in 
Poloni Tratnik je odprla vrata tudi slovenjgraška Likovna galerija. 
Vse slikarke, vsaka zase, so se že uveljavile v slovenskem kul
turnem prostoru.Zaradi specifične tematike ima razstava skupni 
naslov “Med telesnim". Nedvomno je galerija naredila še enega od 
smelejših korakov, ko odpira vrata tudi tistim, ki šele tipajo ali tis
tim, ki že, resda mladostno, vendar z znanjem podprti odločno trka
jo in mehko, kot v tem primeru, prehajajo v naših pojmovanjih 
postavljene pregrade in tabuje med moškim in ženskim 
slikarstvom.

Posnetek Kristl Vaiti

Ob letošnjem, že osmem občinskem prazniku občine Muta so tudi

8
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planinci dobili svoje prostore. V pičlem mesecu so vsa notranja 
dela v stari obokani hiši (ena od zaščitenih krajevnih znamenitosti) 
opravili vsa dela. Ni jih bilo malo. Morda je še najpomembnejše, da 
so vsaj temu delu zgradbe in vhodu vrnili nekdanjo podobo. In res, 
lepa je. Našli so sponzorje za notranjo opremo, na odprtje pa so 
prišli tudi mnogi planinski kolegi iz sosednjih in drugih krajev. Pa še 
veselo je bilo.

Kulturno društvo Splošne bolnišnice Slovenj Gradec je v raz
stavišču prim. dr. Staneta Strnada v avli bolnišnice pripravilo raz
stavo slik Tatjane Jenko in tapiserij Angele Pozderac. O delu avtoric 
je spregovorila ga. Maruša Avguštin, v kulturnem programu pa so 
sodelovali pianistka Maja Kastratrovik ter pevci šole solo petja Alja 
Primožič, Irena Mazej, Tadeja Breznik in Danijel Breznik.

Posnetek Stanko Hovnik

Mežiški Štiblc je postal mesto razstavljanja ne le domačih, temveč 
tudi drugih uveljavljenih ustvarjalcev. V drugi polovici junija je bil 
Štiblc tako odprt za razstavo akademskega slikarja Benjamina 
Kumpreja. Njegova dela, pokrajine - olja, so bila pred tem razstav
ljena v Mariboru.

Posnetek Marijan Mauko

Poznan trbonjski mesar, Korošci mu pravijo kar “Smolar”, je odprl

svojo mesnico tudi v Radljah, v prostorih, ki ji domačini pravijo kar 
tržnica. Solidno urejena prodajalna, prijazna postrežba in kvaliteta, 
ki po svoje hvali mojstra tudi v drugih Smolarjevih mesnicah v 
pokrajini. Radeljčani, vajeni precejšnje konkurence, pravijo, daje tu 
kar prijetno nakupovati.

Taborniki roda Bistrega potoka z Mute že zbirajo prijave in se 
pripravljajo na izvedbo letnega tabora. Šotore bodo postavili v 
Bistriškem jarku v idilični dolini med šolo in ekološko kapelico. 
Program obsega vrsto znanj in spretnosti, ki jih morajo znati in 
dobro obvladati vsi taborniki. Morda strnjeno še najboljše ponazo
rimo z besedami “Znanje za preživetje.” Seveda k temu spada še 
veliko drugega, od domovinske vzgoje, pa do lepih medsebojnih 
odnosov, dela in pomoči tabornikom in soljudem. Tudi letos 
pričenjajo z velikim taborniškim tekom.

Posnetek Kristl Vaiti

Hotuljčani so po odprtju nove trgovine bogatejši še za dve lepi pri
dobitvi. V vaškem centru so odprli simpatično skulpturo dečka s 
solzicami, ki simbolizira Prežihove Kotlje. Isti dan so svojemu 
namenu svečano predali tudi novo mrliško vežico, zgrajeno s sred
stvi proračuna Občine Ravne na Koroškem.

Včasih je dogodek, če se nič ne zgodi.
NIKO

Posnetek Kristl Vaiti
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/COPfV
NAŠE REŠITVE ...

HIŠA BISTRIH REŠITEV

• projektiranje računalniških informacijskih sistemov

• dobava aplikativne programske opreme za vse poslovne funkcije 
vašega podjetja

• dobave ustrezne strojne opreme COMPAQ

• izgradnja računalniške mreže in ožičenja

• vzdrževanje in svetovanje pri nakupu strojne in programske 
računalniške opreme

• šolanje uporabnikov

■ ■ a VAŠA KONKURENČNA PREDNOST
KOPA računalniški inženiring d.d.
Kidričeva 14
2380 Slovenj Gradec KOPU,

tel.: 02/ 88 39 700 
fax: 02/ 88 39 777 

e-maM.:info@kopa.si, www.kopa.si

KOPA o varnosti informacijskih sistemov 
in arhiviranju podatkov

Podjetje KOPA je predstavnikom različnih podjetij prikazalo možnosti in rešitve za celovi
to varovanje informacijskih sistemov ter arhiviranje podatkov.

Na sedežu podjetja KOPA je pred kratkim 
potekalo izobraževanje predstavnikov raz
ličnih slovenskih podjetij o varnosti infor
macijskih sistemov in zaščiti pred vdori, 
prikazali pa so tudi celovite rešitve na 
področju arhiviranja podatkov.
Lovro Vres in Gordan Kotnik, sistemska 
inženirja v podjetju KOPA, sta najprej pred
stavila stanje v podjetjih danes, ko si poslo
vanja brez uporabe e-pošte ni več mogoče 
predstavljati, čedalje več podjetij pa se 
odloča tudi za lastno predstavitev na splet
nih strežnikih. Izmenjava podatkov tako 
postane nujen proces, s tem pa tudi 
možnost vdora v informacijski sistem. 
"Podjetja z vdorom izgubijo desetkrat več 
zaradi izgube v ugledu kot z neposredno

škodo, vstopne točke napadov pa so tako 
požarni zidovi, spletni strežniki in strežniki 
elektronske pošte kot tudi brskalniki,” je 
poudaril Vreš.
V drugem delu predavanja je Lovro Vreš 
spregovoril o nevarnosti virusov in zaščiti 
pred njimi. Izpostavil je dejstvo, da so v 
KOPI v zadnjem mesecu prestregli kar 225 
e-poštnih sporočil, okuženih z virusom, 
vsak mesec pa v svetu odkrijejo vsaj tristo 
novih. Ti ne uničujejo le podatkov, temveč 
močno vplivajo tudi na omrežja in komu
nikacijske strežnike. Pred njimi niso varne 
tudi nove naprave, kot so dlančniki in mobil
ni telefoni. Za kakovostno protivirusno 
zaščito je potrebno imeti program z dobrim 
uporabniškim vmesnikom, enostavnim

upravljanjem in s pomočjo. V KOPI so ob tej 
priložnosti predstavili rešitve na različnih 
platformah za požarne zidove, protivirusno 
zaščito, varni dostop do podatkov (VPN - 
navidezno zasebno omrežje) ter detektorje 
vdorov.

Gordan Kotnik je izobraževanje sklenil s 
predavanjem o izbiri pravilne politike oz. 
pravilnega načina arhiviranja podatkov, saj 
imajo človeške napake največji delež pri 
vzrokih za izgubo podatkov (sledijo okvare 
trdih diskov in ostale okvare strojne 
opreme). Obenem pa je predstavil tudi 
možnosti za osnovno, centralno in 
avtomatsko centralno arhiviranje strež
nikov.
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PODJETJE GRAMMER V SLOVENJ GRADCU 
VZTRAJNO RASTE

PREPIH gospodarstvo

V Slovenj Gradcu, na Celjski cesti 45, so 
odprli vrata prenovljenih proizvodnih in 
poslovnih prostorov podjetja Grammer 
Automotive Slovenija d.o.o.. Koncern 
GRAMMER Automotive AG iz nemškega 
Amberga, pomemben dobavitelj sestavnih 
delov za avtomobilsko industrijo, je že leta 
1998 postal lastnik takratnega podjetja 
Penatex. Od 1994. leta, ko je bilo ustanov
ljeno podjetje Penatex, proizvajajo v Slovenj 
Gradcu komolčnike in vzglavnike za različne 
avtomobile. Za kakovost proizvodnje so 
sproti pridobivali aktualne certifikate in

večali proizvodnjo. Danes pri Grammerju 
Automotive Slovenija izdelujejo notranje 
dele za avtomobile znamk Alfa Romeo, 
Audi, Fiat, Daimler-Chrysler, Lancia, Opel, 
Saab...
Tokratni prenovitvi prostorov je botrovala 
pridobitev sodelovanja pri projektu Epsylon 
- nova Opel Vectra -, za katero bodo v 
Slovenj Gradcu izdelovali komolčnike in 
notranje stranske obloge. Projekt, ki je 
dogovorjen za nadaljnjih šest let, prinaša 
kar 170% povečanje proizvodnje in 
povečanje zaposlenih za preko 160

delavcev. Ob tako pomembni prelomnici 
petega največjega koroškega izvoznika so v 
goste povabili vidne osebnosti matičnega 
koncerna, partnerje, predstavnike sloven
skega gospodarstva, politike ter pred
stavnike lokalne skupnosti.

Direktorica slovenjgraškega Grammerja, 
Suzana Filipančič, je po otvoritvi goste po
vabila na ogled prenovljenih prostorov.

At pr a

V radeljskem podjetju RTS bodo postopno 
ukinili konfekcijsko dejavnost
Radeljsko podjetje RTS d.o.o., ki je leta 1995 pričelo proizvodnjo v 
nekdanjih prostorih podjetja Okus Radlje v stečaju in prevzelo tudi 
nekaj nekdanjih Okusovih delavk, naj bi predvidoma decembra 
letos odpustilo vseh 65 zaposlenih, brez dela pa bo najverjetneje 
ostalo tudi okoli 50 ljudi, ki so zaposleni pri kooperantih. Franc 
Žaucer, direktor podjetja RTS Radlje d.o.o., je pojasnil, da so jih v 
ta ukrep prisilili izguba največjega kupca na domačem trgu, Elana, 
in velike težave, s katerimi se ubada tekstilna industrija. Družba 
RTS, ki izdeluje konfekcijo za šport in prosti čas, ima zaradi izgube 
največjega kupca nezasedenih najmanj 30 odstotkov proizvodnih 
zmogljivosti.
Zaradi izgube največjega kupca na domačem trgu so se v podjetju 
odločili za postopno ukinitev konfekcijske dejavnosti, v kateri je 
zaposlenih 65 delavk (od teh jih ima 45 pogodbo o delu za nedo
ločen čas). Odločbe o prenehanju delovnega razmerja naj bi 
delavke prejele konec tega leta, takrat se bodo prijavile na Zavod 
RS za zaposlovanje.
“Nastale razmere zagotavljajo delo le za devet mesecev, z izpadom 
treh mesecev pa se še ukvarjamo. Naš osnovni koncept je zago
tavljati delo za obdobje devetih mesecev, za december in dva polet
na meseca pa bomo iskali rešitev skupaj z zavodom za zaposlo
vanje. Ljudem se ne bo zgodilo nič hudega, saj jih bomo kasneje

zaposlili za določen delovni čas. Preostali programi tečejo normal
no in v letu dni nam bo jasno, ali smo sposobni ta izpad nadokna
diti," je pojasnil direktor Žaucer.

-dj

11



PREPIHnaši kraji

Prenovljena podoba kiparjeve domačije

Bernekerjevo, rojstni kraj znanega slovenskega modernega kiparja Franca 
Bernekerja, leži na Pohorje pod Malo Kopo. Po njem se imenujejo nagrade 
in plakete Mestne občine Slovenj Gradec za delovanje v ljubiteljski, zadnja 
leta pa tudi profesionalni kulturi.
Ob 70. obletnici smrti kiparja Bernekerja so odprli prenovljeno podobo 
kiparjeve rojstne hiše. Ob kulturnem programu in strokovni besedi 
BOŠTJANA TEMNIKERJA in ŠPELE SPANŽEL pa tudi nenapovedane ALENKE 
GLAZER, pesnice in profesorice slovenskega jezika v pokoju, ki seje v 60- 
tih letih preteklega stoletja prva začela ukvarjati s študijami o Bernekerju, 
Študent arhitekture BOŠTJAN TEMNIKER je samostojno in brez denarne 
podpore katerihkoli ustanov dogradil ruševine zapuščene Bernekerjeve 
hiše. Izrisal je tudi popolne načrte, kako je rojstna hiša kiparja FRANCA 
BERNEKERJA nekoč izglodala znotraj in od zunaj.
Mestna občina Slovenj Gradec je prispevala denar za novo spominsko tablo 
z osnovnimi podatki o Bernekerju in Temnikerjevimi načrti nekdanje kipar
jeve rojstne hiše.

AJDA PRISLAN

MISLINJČANI PRAZNUJEJO

Zadnji teden v juniju občani občine Mislinja 
praznujejo svoj občinski praznik. Letos 
bodo praznik praznovali že šestič, ob 
praznovanju pa so pripravili vrsto športnih 
in drugih prireditev, ki bodo popestrile 
praznovanje občinskega praznika.
V začetek praznovanja bodo odprli malo 
otroško igrišče za potrebe otroškega vrtca 
in za najmlajše v Mislinji. Srečali se bodo 
invalidi, upokojenci, lovci in gozdarji, ob

srečanju lovcev in gozdarjev pa bodo 
prižgali kopo, ki je simbol praznovanja 
občinskega praznika in simbolično prikazuje 
vse prireditve občinskega praznika. 
Prireditve ob občinskem prazniku pa 
pripravljajo tudi v okviru Turističnega 
društva; ena najbolj obiskanih prireditev pa 
so prav gotovo kmečke igre, ki privabijo 
največ gledalcev. Osrednja prireditev bo 
svečana seja občinskega sveta, na kateri 
bodo podelili občinska priznanja za leto 
2002. Ob praznovanju občinskega praznika 
v Mislinji pa nam je župan Mirko Grešovnik 
povedal.
“Z veseljem lahko rečem, da sem z delo
vanjem občine in občinskih organov, 
občinskega sveta in dogajanja v zadnjih 
letih v občini zadovoljen. Občina počasi in 
vztrajno napreduje na vseh področjih, trudi
mo se, da bi počasi dohitevali razvitejše, 
seveda pa je denarja mnogo premalo, da bi 
lahko pokrili vse potrebe pa tudi želje, ki jih 
naši občani v občini imajo. V preteklih letih 
smo prednostno reševali vodooskrbo in 
smo v petih letih zgradili vodovodni sistem 
in priključili preko tristo gospodinjstev, tako 
da danes kakšnih posebnih potreb po grad
nji vodovodov v občini ni več. Sedaj ima 
prednost gradnja cest, seveda ob mnogih 
drugih nalogah, ki nam jih državni predpisi 
nalagajo ne glede na to, koliko denarja

imamo ali pa - da nimamo denarja.
V naslednjih letih moramo vse osnovne 
šole usposobiti za devetletni osnovnošolski 
program, kar nas bo stalo približno 600 mil
ijonov. Prihodnje leto bomo v celoti obnovili 
in razširili šolo v Doliču, nato sta na vrsti še 
šoli v Završah in v Mislinji. Že tri leta pa se 
pripravljamo na sila pomemben projekt, to 
je izgradnja kanalizacijskega sistema, nove 
čistilne naprave, 18 kilometrov cevovodov 
in pa nova čistilna naprava, kar nas bo 
stalo približno 600 milijonov. Tega občina 
sama ne bi zmogla, ker pa imamo možnost 
pridobiti denar od Evropske unije in pa 
denar od države, bomo seveda približno 
kakšnih 150 do 200 milijoni prispevka 
občine in občanov ta sistem na porečju 
reke Mislinje dogradili v letu 2004 oziroma 
najkasneje v letu 2005.
Na drugih področjih smo marsikaj že posto
rili, na področju zdravstva nam manjka še 
ureditev lekarne, kajti sedanji prostori so 
premajhni in ne ustrezajo predpisom. 
Seveda se bojimo, da bi lekarno izgubili, 
zato moramo v enem ali v dveh letih prido
biti nove, ustrezno velike prostore, ki bodo 
zadoščali potrebam naše občine. Lahko 
rečem, da smo z doseženimi uspehi v 
občini nadvse zadovoljni in tak razvoj občine 
vidimo tudi v prihodnje."

F.JURAČ

MRK tudi letos plodno

Na deveti razpis gibanja Mladi raziskovalci 
Koroške so mladi Korošci prijavili več kot 
30 raziskovalnih nalog, do zaključnega 
zagovora in zaključne ocene pa so pripravili 
19 nalog. Med srednješolci so bili najbolj

delavni ravenski gimnazijci z ducatom 
raziskovalnih nalog, šest nalog so pripravili 
na Poklicni srednji ekonomski šoli Slovenj 
Gradec, eno pa dijaki Poklicne gostinske in 
lesarske šole Slovenj Gradec. Enajst nalog

so izdelali osnovnošolci, od tega po štiri 
učenci OŠ Prežihovega Voranca in OŠ Franja 
Goloba s Prevalj, po eno pa na OŠ Mislinja, 
Prvi OŠ Slovenj Gradec in OŠ Koroški jeklar
ji Ravne na Koroškem.

12



PREPIH naši kraji

PRAZNIČNI JUNIJ OBČINE PREVALJE

Generacija generaciji, majska prireditev na Prevaljah v počastitev 75- letnice prof. 
Stanka Lodranta in prof. dr. Janka SUŠNIKA, dr. med., ki je povezala mladostno 
energijo z modrostjo

j

Nova asfaltna prevleka proti Šentanelu - ena od letošnjih pridobitev Občine Prevalje

Razcvet kraja
Ujete med Uršljo in Peco, se širijo Prevalje v vznožja svojih bregov, silijo na 
Brinjevo ter dobivajo čedalje urbanejšo podobo; v zadnjih letih je nastalo 
ali bilo obnovljenih kar nekaj imenitnih objektov, nastala je in se razvija obrt
na cona, obnavljajo se ceste...Izteka se prvi mandat mladi Občini Prevalje, 
dvomi v upravičenost samostojnosti so se porazgubili, ustvarja se z drob
nimi, a vztrajnimi koraki.
Mlada občina se razcveta, ne manjka svežih idej in hotenj z željo, da bi bilo 
bivanje v kraju kvalitetnejše, boljše, prijaznejše. Prevalje so vedno imele 
svojo indentitelo, k temu pripomorejo tudi številna kulturna društva in kul
turno vrenje, ki združujejo številne navdušence.
V pestri paleti različnih dejavnosti beležimo kulturne dogodke, ki se nizajo 
iz meseca v mesec in s svojo vsebino vabijo, nekatera lahko postavljamo 
ob bok večjim središčem. Združuje in navdušuje šport, za svojega smo vzeli 
Dom starejših občanov, ki seje s svojo dejavnostjo in pestrim kulturnim živ
ljenjem lepo vrasel v okolje. Pripravljamo se na devetletko...

Junij je na Prevaljah posebno prazničen.
Občina Prevalje je dobila v lanskem letu svojo celostno podobo, svoj grb, 
zastavo, svoj občinski praznik. Na natečaju izbrana upodobitev simbolov 
Občine, arhitekta Boruta Bončine, se naslanja na pripovedko o nastanku 
kraja ...
0 nastanku Prevalj pišejo štorije Franca Kotnika, o njih piše dr. Franc 
Sušnik, zgodovinarji ... ob prazničnih dneh se radi pomudimo ob pisani 
besedi o svojem kraju.

Pravijo
Pravijo, da ime Prevalje izvira iz prevala, čez katerega je nekoč rimska cesta 
vodila od Starega trga mimo Rimskega vrelca v Podjuno...
Pravijo, da je Meža spomine izbruhala, ki danes pričajo raztreseni po 
Koroški...
Pravijo tudi, da je bil nekoč prevaljski kotel zalit z vodo, da je tod bilo jeze
ro o čemer pričajo sloji peščenca...
In o treh lepih grajskih gospodičnah pravijo in njihovem neusmiljenem 
očetu...
Pravijo, da so se nekoč vozile v čolnu po tem jezeru, se prevrnile in utonile. 
Pravijo, da je bilo to prekletstvo ubogega kmeta, nad neusmiljenim 
graščakom...
Pravijo, da stoji danes cerkev Devica Marija na jezeru tam, kjer je graščak 
našel hči Marijo, da stoji cerkev v spomin Barbari tam, kjer so našli

Barbaro in tretjo hčer Rozalijo je našel v Meži pri Votli peči, v spomin pa je 
grobnica pod Barbaro...
Pravijo, da je voda odtekla iz tega kotla zaradi velike vidre, ki je preglodala 
pregrado pri Votli peči, drugi spet, da sta peč razbila dva na smrt obsojena 
ujetnika.

Grb
Tri kronice v grbu predstavljajo graščakove hčerke, valovanje jezera je pris
otno v svoji modrini po celotni površini grba, valovnica simbolizira preple
tanje preteklosti s sedanjostjo in prihodnostjo. Prav tako ponazarja ime 
Prevalje, ki izhaja iz preva-la, čez katerega je nekoč rimska cesta vodila od 
Starega trga pri Slovenj Gradcu mimo Rimskega vrelca v Podjuno...
Grb je upodobljen na ščitu poznogotskega stila, sunitne oblike in sim
bolizira prevaljsko storijo.

26. junij, praznik Občine Prevalje
Izbran je bil predlog, da se občinski praznik Občine Prevalje praznuje 26. 
junija v spomin na dogodke na Holmcu.
Na Holmcu je bila 26. junija 1991 izobešena slovenska zastava kot znak 
samostojne Republike Slovenije. V kasnejših dneh so se na območju 
mejnega prehoda Holmec odvijali oboroženi spopadi, ki so potrdili našo 
voljo in odločenost, da želimo živeti v samostojni državi. Ne glede na kas
nejše poizkuse izničenja dogodkov na Holmcu smo prepričani, da je 26. 
junij eden najpomembnejših datumov v naši bližnji zgodovini in kot tak 
primeren za praznik občine Prevalje. Boji na Holmcu so širokega pomena 
za celo državo, ker sta slovenska Teritorialna obramba in Policija pokazali 
odločenost, da Slovenije ne prepustimo agresorju.
Z določitvijo tega dneva za občinski praznik izkazujemo posebno čast tudi 
tistim, ki so za naš skupni cilj žrtvovali svoje življenje.

Gasilski dom v slavnostni podobi
Letošnjo osrednjo slovesnost ob občinskem prazniku bomo na Prevaljah 
priredili ob prenovljenem Gasilskem domu in prevzemu novega gasilskega 
avtomobila, ki predstavlja veliko pridobitev gasilskega društva in njegovih 
organizatorjev. Naj omenim zlate sponzorje, ki so darovali, Framacevtsko 
družbo Lek, enota Prevalje in Ministrstvo za obrambo ter domače sponzor
je; Brančurnik d.o.o., Inštalater, Koratur, Paloma tovarna lepenke d.d. 
Prevalje, Marjan Slemenšek, gradbena mehanizacija, Prevent TRD d.o.o., 
zvrstile pa se bodo prireditve v čast prazniku občine.

-gi
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Kmečke igre na Remšniku
PREPIH

Junija so na Remšniku potekale že osme regijske 
kmečke igre, ki so pritegnile devet tekmovalnih 
ekip iz Koroške regije. Ekipe so se med seboj 
pomerile v šestih tekmovalnih disciplinah. 
Pomerile so se ekipe Dravske doline, 
Dravograda, Šentanela in Mislinjske doline, kot 
deveta tekmovalna ekipa je tekmovala ekipa 
"Veteranov" z Remšnika, bolj za spodbudo kot 
zares. Vendar pa ni ostalo samo pri spodbudi, saj 
so postali kar resna konkurenca ostalim osmim 
ekipam, ki so se potegovale za uvrstitev na 
državne kmečke igre.
Sončno vreme je dodatno motiviralo tekmovalce, 
tako da so se z vso zagnanostjo pomerili v košnji, 
grabljenju, “pajsanju” hloda, molži na fantom, 
hoji s smučmi in metu žoge na koš.
V košnji je najbolje pokazal svoje znanje Viki 
Popič iz ekipe Mislinjska dolina I., lovoriko 
najboljše grabljice je osvojila Sabina Matija iz 
ekipe Dravograd I. Da pa domačini sploh ne 
zaostajajo, so dokazali pri t.i. “pajsanju" hloda, 
saj sta kar dve ekipi iz društva Dravska dolina

osvojili enako število točk in s tem prvo mesto; 
ekipa Dravska dolina I. (Janko Erjavc in Boris 
Oblak) ter ekipa Vuzenice (Rado Doler in Srečko 
Žvikart), izven konkurence pa je zmagala ekipa 
Veteranov.
Pri molži na fantom je bilo nadvse zabavno z 
veliko mero tekmovalnega duha, zato so se 
dosegli odlični rezultati; zmagala sta Majda 
Tamše in Boris Andrejc, tekmovalca Mislinjske 
doline I. Izven konkurence pa so bili Veterani, ki 
so pri molži osvojili prvo mesto. Hoja s smučmi 
je požela salve smeha, saj je zahtevala izjemno 
dobro sodelovanje ekipe; slednje sta dokazali 
ekipi Dravske doline: Vuzenica in Sv. Anton na 
Pohorju, ki sta bili popolnoma izenačeni. Da pa je 
košarka dokaj priljubljen šport med mladimi sta 
dokazali ekipi Dravske doline I. in Dravograda, ki 
sta si v tej igri delili prvo mesto.
Ob nestrpnem pričakovanju rezultatov nas je 
razvedril ansambel, ki je poskrbel, da so se naše 
noge kljub vročini in pripekajočem soncu neu
trudno vrtele po plesišču. Svoje zmage so se

zelo razveselili Dravograjčani, ki so zmagali s 
skupnim številom 51 točk, prav tako je ekipa 
Vuzenice z veselim prepevanjem in plesom 
evforično proslavljala svoje zasluženo drugo 
mesto, zadovoljstva ni manjkalo pri mladih iz 
Mislinjske doline, ki so slavili svoje prisluženo 
tretje mesto.
Ob čestitkah župana občine Radlje ob Dravi, 
Huberta Robnika, ter veselju navijačev in obisko
valcev od blizu in daleč smo nadaljevali s plesom 
in prepevanjem ter proti večeru še z vlečenjem 
vrvi, v kateri so bili nepremagljivi domači fantje 
“Remšnik boysi". Na večer nas je pregnala nevi
hta in smo odhajali domov utrujeni, a kljub 
vsemu dobre volje, saj smo z mislimi že bili na 
Državnih kmečkih igrah.
Igre ne bi uspele tako kot so, če nas ne bi z 
veseljem in dobrodušnostjo podprli sponzorji, ki 
so največ pripomogli k uspešni izvedbi kmečkih 
iger. Se vidimo na Dolenjskem - Korošci smo 
dobro pripravljeni.

Suzana Rejak

Koroški župani protestirajo
Zaradi ljubljanskega drobiža na preizkušnji 
regijska politika
Koroške občine in Regionalna razvojna agencija 
(RRA) Koroška so se srečale z državnim sekre
tarjem na ministrstvu za gospodarstvo mag. 
Igorjem Strmšnikom zaradi spornega sofinan
ciranja regionalne infrastrukture krajev s posebn
imi razvojnimi problemi. Župani in sodelavci RRA 
so sekretarju povedali, da so ogorčeni nad 
izborom projektov na javnem razpisu za sofinan
ciranje regionalne infrastrukture na območjih s 
posebnimi razvojnimi problemi za leti 2002 in 
2003, na katerem je Koroška regija kljub precej 
večjim potrebam in enoviti prijavi prejela le 10 
odstotkov razdeljenih sredstev.
Po besedah županov državna politika zadnja leta 
Koroško postavlja v neenakopraven položaj z 
drugimi regijami, kaplja čez rob pa je prav ome

njeni razpis.
Koroške občine so nosilke projekta, ki ga je na 
javni razpis za sofinanciranje projektov region
alne infrastrukture krajev s posebnimi razvojnimi 
problemi za letošnje in prihodnje leto prijavila 
RRA Koroška. Na razpisu so občine nastopile 
enovito in samo z enim regionalnim projektom, 
rekonstrukcijo lokalnih cest v koroški regiji. 
Kandidirale so za 370.980.987 tolarjev za 
letošnje leto, prihodnje leto pa so računale na 
470.364.701 tolarjev državnega denarja. 
Gospodarsko ministrstvo oziroma razpisna 
komisija je njihovo prijavo sicer upoštevala in 
trem občinam (Dravogradu, Črni in občini Ravne 
na Koroškem) namenila okoli 210 milijonov tolar
jev, kar pa je premalo za razrešitev najnujnejših

potreb v regiji, ki ima kar okoli 385 kilometrov 
lokalnih cest.
Strokovna komisija s podelitvijo državnega denar
ja le trem občinam ni upoštevala enovitosti pri
javljenega razvojnega programa. Prav tako je 
samovoljno prilagodila predmet razpisa in lokaci
jo naložbe, saj ni upoštevala regionalne prioritete 
in negirala intenzivnost problemov v regiji. Zato 
so koroške občine na gospodarsko ministrstvo 
naslovili pritožbo za preveritev utemeljenosti 
sklepa o dodelitvi sredstev, v kateri nosilke pro
jekta predlagajo, da ministrstvo spremeni svojo 
odločitev tako, da upošteva razpisane vrednosti 
za leto 2002 in 2003 in celovitost prijave na javni 
razpis.

-di

Pestrost in čustven naboj

Prireditve ob občinskem prazniku v Dravogradu 
že tretje leto popestrijo tudi mednarodne glas
bene skupine na festivalu oktetov. Večer 
zborovskega petja so pevci Dravograjskega okte
ta Kograd IGEM pred leti vzpodbudili skupaj s 
kolegi Okteta Suha iz obmejne avstrijske občine 
Suha. Na dvojezičnem območju avstrijske 
Koroške gostijo oktete različnih jezikovnih 
področij že deseto leto zapored, koncert pa pote
ka v gradu Suha.
Dan prej je pevska revija v Dravogradu; tokrat je 
bila 21. junija v večnamenski kulturni dvorani 
cerkve sv. Vida. Pozdrav je pripadal ŽPZ Lipa 
Dravograd, v programu so nastopili Dravograjski 
oktet, oktet Suha, Anina dekleta iz Lovrenca na 
Pohorju, Vokalensemble Septakkord iz Avstrije,

Bolyki Brothers iz Madžarske ter Tambečari 
(instrumentalno-vokalna skupina) iz Avstrije, iz 
vrst gradiščanskih Hrvatov. V dveurnem progra
mu poletne noči so udeleženci prisluhnili ljud
skim, narodnim ter umetnim pesmim, pa tudi 
zvrstem, kot so renesančna, duhovna, jazz, 
gospel, zabavna glasba, pa etno-blues-rock 
priredbe tradicionalne glasbe in še kaj.
Izredni glasbeniki, ki so se občinstvu znali 
sproščeno približati, so v akustičnem prostoru 
uspeli. Publika je doživela pestrost glasbene 
umetnosti, čustven naboj in primer multikul
turnosti. Organizatorji so bili: Dravograjski oktet, 
občina, zveza kulturnih društev in javni sklad za 
kulturo.

Samo Šavc

14



PREPIH naši kraji
Dom veteranov na Obretanovem
Za druženje in prepoznavnost Mežiške doline

Veterani vojne za Slovenijo - Območnega 
združenja Mežiške doline so po šestih letih, z 
veliko prostovoljnega dela, dogradili “Dom vojnih 
veteranov ZWS OMD” na Obretanovem pod 
Uršljo goro, za keterega je vodja graditeljev-veter- 
anov Milan Ošep dejal, naj služi druženju ljudi in 
večji prepoznavnosti tega dela Koroške.
Na svečani otvoritvi je okrog tisoč udeležencem 
predsednik združenja Branko Kaker povedal, da 
je bila med NOB na tem mestu zavedna kmetija 
s partizanskim imenom "Pri mokrem jopiču”, ki 
jo je okupator 1944 leta požgal.

Koroški partizan in kulturnik Mitja Šipek je v 
spomin in priznanje žrtvam in pogumnim ljudem, 
ki so se v obdobju prejšnjega stoletja na 
slovenskem ozemlju postavili v bran zavojeval
cem, recitiral Bevkovo pridigo kaplana Martina 
Čedrmaca. Predsednik slovenskih veteranov 
Srečko Lisjak, ki vodi veteransko organizacijo od 
njenih začetkov (1993), je predstavil dogodke 
izpred enajstih let, ko je dozorela odločitev za 
neenakovreden boj, ki je prinesel slovensko 
državnost; koroškim teritorialcem je ob tem 
izrazil spoštovanje ter veteranski organizaciji priz

nanje za dograditev doma.
Veteranski dom je odprl Janez Janša, prvi obramb
ni minister samostojne Slovenije. Korošcem je priz
nal iznajdljivost in vztrajnost, med obujanjem 
spominov na čas vojne pa je dejal, da so v 
Ljubljano dobivali sporočila o težkih bojih, a “zelo 
dobri drži TO na Koroškem”. Ko je bil podpisan 
Brionski sporazum za prenehanje vojne z JLA, je v 
njem šlo za kompromis glede meje; med 
proučevanjem dokumenta je s Koroške prispel 
dopis, da meje, osvojene s krvjo, oni že ne bodo 
komu dajali, in tako vodstvo v Ljubljani vzpodbudili 
pri iskanju rešitve iz brionskega sporazuma. 
Ravenska županja Ivana Klančnik je uspešnim ve
teranom čestitala in obljubila vztrajanje za prido
bitev Koroške pokrajine.
Prireditev na nadmorski višini 1050 metrov, med 
bujnimi gozdovi, so popestrili tudi ravenska 
železarska godba na pihala, kantavtor Milan 
Kamnik, ansambel Fantje treh dolin, članice 
Društva kmetic Mežiške doline s svojimi dobrotami 
in helikopter SV, ki je ohladil vroče prizorišče. 
Kolegi veterani iz radovljiškega območja pa so se 
izkazali z darilom prizadevnim graditeljem.

Samo Šavc

Muta: Več kot le razstava

V prenovljeni dvorani Godbenega doma na Muti je 
bila junija dokumentarna foto razstava pod 
motom “Pihalni orkester Muta od nastanka do 
danes.” Več kot dvesto zanimivih pripovedi slik. 
Organizatorja, Kulturno društvo in Pihalni 
orkester, sta imela tokrat najbržvendarle dokaj 
srečno roko tudi pri selektorjih. Gusti Šrajner, 
Kristl Helbl, Ludvik Jerčič in Kristl Vaiti so oprav
ili zahtevno delo izbire iz množice fotografij, ji 
spravili v smiselne sklope in te združili v pot zan
imivega prikaza nastanka, dela, gostovanj, 
domačih koncertov in najrazličnejših priznanj za 
dejavnost orkestra. Ne toliko za sedaj in za 
danes. V prihodnosti bodo lahko pisci črpali iz

sedaj urejenih foto dokumentov. Morda je prav to 
temeljna razsežnost razstave?
Pomnik stoletnega delaje. Kar v leto 1895 sega
jo prve fotografije in brez večjih izostankov sledi
jo delu godbe v leto 1953, ko se tudi pri nas že 
odpira večja uporaba foto aparata kot dokaznega 
pripomočka dogodkov. Fotografije govorijo, 
dokazujejo in nas tudi
sprašujejo: le zakaj so prvi godbeniki, torej tisti 
organizirani, imajo vodstvo, takrat v tem okolju v 
rudarskih uniformah. Je vpliv rudnika z one 
strani, morda iz Mežiške doline, kažejo takratne 
instrumente, tudi nošo ob ohcetih, veselicah in 
ob drugih prigodah časa.

Vedeti je treba, da je bila fotografija takrat še 
mlada gospodična, pa je vendarle že prišla v 
“našo vas.” Zanimivejše je, da najdemo zapise, 
da so ob ustanovitvi “že zbrali dobre muzikante”, 
kar kaže, da so posamezniki ali skupine igrale že 
prej ali nekako v času, ko je tu skozi zapeljal prvi 
vlak. Baje so govorili: “Le glejte, sto jih bo šlo 
gor, devetindevetdeset pa dol, enega vzame 
hudič, da vleče to grdobo."
Bi našli vsporednice z “Železnim konjem?" 
Najdemo dokaze z gostovanj na drugi strani, ki 
še takrat sploh niso bili sosedje, saj smo še 
živeli v rajnki AO! Da smo takrat bili enaki drugim 
v tem predelu Evrope, lahko zapišemo brez 
kančka dvoma (Die geschichte des musikvere- 
ines), le da so nas kasneje pri zapisih le zgolj 
omenili ali le toliko, kolikor so posamezniki delo
vali v njihovih godbah.
Sprehod skozi razstavo, je kot pot skozi pretek
lost in vstop v današnji čas. Nastanek, muzikan
ti, koncerti, dirigenti, vaje, budnice, tekmovanja, 
družabnost. Pregled in obveznost nadaljevati to, 
kar so ustvarili predniki. In postati je treba 
včasih, si zamisliti, vzeti moči za novi zalet, ust
varjati, da bo lahko nekoč nekdo zapisal: “Že v 
prvem desetletju prve samostojne Slovenije so 
mučki muzikanti...” k.valtl

Dravograd: Med kulturo, športom in zabavo
Dravograjčani praznujejo. Občinski praznik je po 
svoje povsod tudi predah, pregled postorjenega 
in vsega, kar bi radi pokazali bodisi sebi v 
upravičeno zadovoljstvo, sosedom ali obiskoval
cem. Letošnji praznik je bogat. Praktično pričet 
že pred mesecem, s športom, s petjem in raz
stavo, s katero se je predstavila domačinka, ak. 
slikarka Darja Srebnik. Za njimi je praznični dan 
državnosti s koncertom godb in tudi že gosto

vanje mehiške folklorne skupine. To je tista, ki je 
dvignila na noge tudi mariborski Lent.
"Sankanje” je nekaj, kar se je prijelo in zna biti v 
glavnem prijetno. Za tisti pravi dan občinskega 
praznika pa bodo poslušali Učiteljski ženski pevs
ki zbor s Češke in menda prvič koncert filmske 
glasbe v živo - tokrat v izvedbi slovenjegraškega 
pihalnega orkestra pod vodstvom Petra Valtla.
V cerkvi Sv. Vida bo zaigral tudi salonski orkester

Kograd IGM. Člani gledališke skupine Kulturnega 
društva iz Pameč bodo poskrbeli za ljubitelje 
odrske igre, gasilci iz Šentjanža pa bodo proslav
ili velik dosežek. Ob množici mukotrpnega dela 
so povečali in dokončali svoj lep gasilski dom. 
Morda bodo prav oni še najbolj veseli tega 
praznovanja, ki ga bodo s ponosom vpisali v kro
niko svojega gasilskega društva.

k. vaiti
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SO PAČ TAKI CAJTI...

“Kako pa da ti nič več ne pišeš v časopis, 
da bi imeli kaj za prebrat," me je vprašal 
kolega, s katerim sva včasih skupaj gulila 
šolske klopi. “Si kar naprej pisaril po 
časopisih, če je bilo kaj narobe, pa so 
zadeve kaj kmalu pošlihtali, čeprav so te 
potem en čas grdo gledali," meje podregal. 
Res, včasih je res dovolj dobro zašiljena 
bodica dosegla svoj namen, čeprav brez 
nerganja odgovornih ni šlo, pa se je vse 
uneslo.
Danes pa moraš res premisliti vsako bese
do, preden jo prineseš na papir, kajti 
zamere so lahko zelo velike, posledice pa 
zelo hude. Kljub temu sem spravil beležko 
in fotoaparat v torbo, pa v akcijo. Napotim 
se proti marketu “Žagar”. Z vrta restavraci
je Florida zaslišim tisti “aah in ooh!” števil
nih gostov, ki so spremljali svetovno prven
stvo v nogometu. Ko se je situacija obrnila 
na slabše, sem slišal tisto znano: “Spet so 
nas Bambusi nascali, zlodi naj jih vzame!” 
In so z menoj vred pričeli zapuščati vrt v 
smislu Smolarjeve pesmi: “Se takih igric ne 
bomo več šli, je zmeraj kak autsider zma
gal!”

Pred marketom me je čakala pločevinasta 
gneča na parkirnem prostoru, ki se rada 
poraja ob sobotnih popoldnevih, zlasti 
okrog prvega v mesecu. Da je v trgovini še 
večja gneča, mi je bilo znano po dejstvu, da 
je zmanjkalo nakupovalnih vozičkov. Pri bla
gajnah pa dolge vrste, kot da bo že sodni 
dan. Blagajničarke so pridno vtipkavale 
kupljeno robo in razlagale prednosti in 
dobre strani nakupovalne kartice 
“Ugodnosti zadovoljnih kupcev”, kjer bo 
nekatere življenjske artikle moč dobiti po 
polovičnih cenah.
Napotim se pred market in hočem napraviti 
kratek intervju z znanko, ki je s polnim 
cekarjem prišla iz trgovine. Pa je izgledalo, 
da sva imela oba slab dan, saj me je kar na 
kratko odpravila:
“Mene že ne boš vlačil po cajtengah, sploh 
pa nimam časa!"
In mi jo je ženščina zbrisala mimo nag
netenih avtomobilov kdo ve kam. Da se 
Korošci zelo neradi fotografiramo za 
javnost, je pa itak znano, razen po sili 
razmer za dokumente ali ob domači h

proslavljanjih, kjer imajo ponavadi vsi ozke 
in meglene oči ali celo mižijo. Je pa splošno 
znani, da so ga imeli pod kapo in nikogar 
nič ne briga. Glavno, da niso v javnosti “So 
pač taki cajti!”
Napravim posnetek živžava pred marketom 
in se napotim po stopnicah priti spodnjemu 
delu Raven. Ja, le kolikokrat jih prehodimo 
Čečovčani v letu? Dobro se spomnim 
železniškega sprevodnika, ki je včasih, ko 
je še na Ravnah vozil či či puh /parni vlak/, 
pol v šali in pol zares zaklical:
“Ravne na Koroškem - na Štengah zgrajeno 
in v breg prislonjeno!” Raje imel presneto 
prav.
Pri cvetličarni Narcisa si manjša skupina z 
zanimanjem ogleduje razstavljeno cvetje. 
Naskrivaj napravim posnetek in se 
pomešam v skupino. Pa mi starejša ženička 
de: “Ka nuca, ko so liepe rože, so pa tuj 
drage!”
Hočem jo še kaj povprašati, pa mi jadrno 
odhiti v prodajalno. Drugi so se že med tem 
strateško umaknili po svojih poteh. In z 
intervjujem ni bilo nič.

Odhitim proti Trgu svobode, kjer nekaj ljudi 
opazuje kolono vozil, ki se vije skozi trg. 
Tukaj ni kaj zanimivega. Napotim se k 
Loteriji, kjer so se vztrajni igralci lota komaj 
zrinili v manjši lokal. Tokrat je bila kar lepa 
vsotica, 450 milijončkov. Kaj bi vsak 
srečnež počel z denarjem, pa ni znal prav 
povedati; saj to so sanje. Na poti proti Nami 
uzrem neutrudnega prodajalca nogavic, 
malo naprej še prodajalca češenj in zele
njavnih sadik. Po njunem kislem izrazu na 
obrazih ugotovim, da prodaja ne gre preveč 
dobro. Pot me vodi k avtobusni postaji, kjer 
se mi zazreta dva mladeniča v fotoaparat, 
saj ju nogometna tekma svetovnega prven
stva ni preveč zanimala. Na avtobusni se 
zazrem v lokal - prazno. Mlada točajka je 
slonela za šankom in se zazrla kdo ve kam. 
So pač taki časi!
Napotim se k Šparu. Z pločnika ob nekda- 
snji pralnici so pospravili prevrnjene 
cvetličnjake iz cementa, ki so bili v napoto 
nočnim trubadurjem in jih namestili k As 
Baru pred Železarno. Pri Šparu je bilo opaz
iti živahnejši utrip. Avtomobili so prihajali in 
odhajali, saj je tudi tukaj kakšna reč poceni.

Na peronu železniške postaje je bilo kar 
živahno, saj je gruča mladih fantov in deklet 
v ritmu tehno muzike migala z bokih svojih 
teles in obvezno držala v rokah cigareto in 
pijačo- bog ve, s kakšno mešanico. Simbol 
mladih - žalostno. Pod peronom med 
smrekami pa še bolj. Številne pločevinke 
piva, razbite vinske ali druge pijače so se 
bohotile med smrekami in zabeljene z kupi 
cigaretnih čikov in praznih škatel in polivini
lastih vrečk. Brrrr- taki so pač časi!

Moja akcija gre h koncu. Napotim se v 
Merkator center v Dobji vasi. Tudi tam je 
čutiti živahen utrip. V marketu se kupci zara
di prostornosti in bogate založenosti polic 
kar porazgubijo in je edini lokal, kjer sem 
fotografiral brez nerganja zaposlenih in 
kupcev, ki so vneto iskali svojo številko 
paragonskega lističa z izžrebanimi številka
mi, nameščenega na steno ob blagajni. 
Srečnežu naj bi povrnili vso kupnino tistega 
dne. V dobro potrošnika, ja, ni kaj - le tako 
naprej, saj veste: “Taki so pač cajti! “

Karlo Krevh
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Frajtonar Boštjan KONEČNIK
v' a. T > 3 % J- ~ y 9

Gradišče 12/a
2380 Slovenj Gradec, SLOVENIA 

Tel: 386 41 818 550

Boštjan KONEČNIK iz Slovenj Gradca je eden tistih fantov, 
ki jih niso omamili sodobni trendi v glasbenem dogajanju, 
ampak je ostal zvest dobri stari frajtonerci. Leta 1998 je 
pri založbi Melopoja izšla njegova prva kaseta - KAR 
TAKO... S FRAJTONARCO, drugače pa harmoniko igra že 
več kot petnajst let. V tem času je nastopal in tekmoval 
že marsikje in dosegal lepe rezultate:

- Zlata harmonika Ljubečne 1992 - SREBRNA PLAKETA
- Koroška harmonika 1998 - 1. mesto
- Zlata harmonika Vuhred -1. mesto
- Koroška harmonika 2000 -1. mesto
- Svetovno prvenstvo 2000 - absolutno 1.mesto (nad 18. let)
- 5. koroški festival polk in valčkov - SREBRNI NASMEH
- Svetovno prvenstvo 2001 - absolutno 1. mesto (nad 18. let)
- 6. koroški festival polk in valčkov - ZLATI NASMEH
- turneja po ZDA z oktetom LESNA (marec 2002)
- gostovanje v Franciji z zborom ADORAMUS (april 4. 2002)
- Japonska (maj 2002) - Tokio, Okayama, Mimasaka

Pri založbi Melopoja iz Pameč pri Slovenj Gradcu je lani izšla njegova druga kaseta z naslovom FRAJTONARCA JE PRAVA STVAR. Na 
kaseti je enajst skladb, pri snemanju pa je poleg njegovega tria sodelovalo tudi veliko glasbenih gostov. Vsa besedila in glasba so 
Boštjanovo delo. Sicer pa že pripravlja skladbe za novo kaseto, ki bo izšla konec leta.
Ker opaža, daje veliko zanimanja za ta instrument tudi med mladimi, pripravlja poseben projekt, ki bo namenjen predvsem mladim oz. 
mladim po srcu. Čeprav bo vodilni instrument frajtonarca, se bo dalo na to glasbo zaplesati tudi v discu. Štiri skladbe v tem stilu so že 
posnete (remix skladbe Frajtonarca je prava stvar, venček narodnih z naslovom Špilaj Boštjan, špilaj, IHAIHAIHAHA in Kaj ko ti bila bi 
moja ljubica).

-kb

POPRAVEK
V junijski številki Prepiha smo v članku o odprtju prizidka k Osnovni šoli Šentjanž pod sliko pomotoma napisali, daje pri svečanem 
dejanju rezanja traku sodeloval predsednik KS Šentjanž. Gre za bivšega predsednika KS Vlada Hrnčiča, ki je na svečanosti sodelo
val zaradi zaslug pri pripravi investicijskega programa, idejne dokumentacije, gradnje telovadnice, prizidka in igrišč ter izvedbi samo
prispevka v obdobju njegovega predsedovanja v KS Šentjanž. Sedaj je predsednik KS Šentjanž gospod Ivan Merc, ki se mu za neljubo 
napako iskreno opravičujemo.

Urednik
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PREPIHnaš klub

Gostili smo ženski pevski zbor iz Radelj

Ženski pevski zbor iz Radelj pri Dravi je pod taktirko Simone Štumbergar poskrbel za nepozaben klubski večer

Junijsko redno srečanje članov kluba KKLje 
tudi tokrat potekalo v restavraciji Turist na 
Gospodarskem razstavišču. Tokrat je naša 
pozornost pripadala Ženskemu pevskemu 
zboru iz Radelj ob Dravi.
Zbor, ki prav letos praznuje 25 letnico svo
jega obstoja, se je trdno zasidral v prostoru 
iz katerega prihaja triindvajset članic - pevk, 
ki z vsem svojim srcem in dušo negujejo 
pesem, s katero razveseljujejo sebe in 
poslušalstvo, ki ga nikoli ne zmanjka. Med 
seboj so povezane v veliko pevsko družino, 
ki ji glasba pomeni način bolj kakovostnega 
življenja. Pesem je kot zdravilo, pravijo, in 
sicer takšno, ki pomaga vedno, ko je človek

v nenavadni situaciji. V trenutkih, ki zapade
jo spominu kot nepozabno lepi in v tistih 
drugih, kijih ljudje ne maramo preveč, a so 
sestavni del življenja... Pesem, ki je med 
Korošci še poudarjena spremljevalka 
človeškega življenja na njegovem popoto
vanju med rojstvom in smrtjo, je pri roki 
vedno, ko joče ali poje njegova duša.
Pevke Ženskega pevskega zbora iz Radelj 
ob Dravi so spletle med seboj tako močne 
prijateljske vezi, da jih pesem druži tudi v 
neformalni obliki, ko ni vaj, nastopov ali tek
movanj. S pesmijo so si polepšale tudi vse 
druge, zanje pomembne dni v letu, ko 
praznujejo osebne praznike in obletnice, ko

Skladatelj Jože Leskovar, bivši ravnatelj Glasbene šole 
Slovenj Gradec, avtor številnih priredb za ženske, 
moške in mešane pevske zbore, je poplemenitil naše 
srečanje

se dogajajo veseli ali žalostni trenutki. In 
ker so družabne, so rade gostje drugih 
zborov in različnih tekmovanj.
Ženski pevski zbor, ki ga vodi zborovodkinja 
Simona Štumberger, ima obširen in raznolik 
program. Vsako leto pa še posebej izstopa 
njihov božični koncert.

1962 - 2002

11 (• SLOVENI GRADEC

Koroški radio je praznoval
ar.

Ta,n'StVd2 88 41 245
Marketing

02 88 22 350

1. Srečanje nekdanjih sodelavcev je bilo prisrčno
2. Ivan Miheu, oče radia v Slovenj Gradcu
3. Miheu, Beliš, Turičnik - zbrana ekipa po 40. letih
4. Torta, kot se za jubilej spodobi
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dežela črnih lepotic
JNTER TEMNA - pnevmatike za vsa vozil.

'l

CA’

HI3 ̂ ■ ■ ■ V hitri servis

izpušni sistemi
INTER TEMNA , Janeče 1, Ravne *»02/82" 1 7-1 30

Da boste na plaži lepi in zanimiv
VErinih 

trgovinah s 
tekstilom:

Ero Noma

Velma
•

Dolina
Šoštanj

•

Blagovnica T
Mozirje

•

Vesna Slovenske 
Konjice

•

Blagovnica T
Zagorje

•

Blagovnica!
Prevalje

•
Vesna Čečovje

IZDELUJEMO, PRODAJAMO IN 
MONTIRAMO ALU IN PVC OKNA IN VRATA.

Zadovoljstvo strank je naš motiv!

\t--'t*
'lSlatinVN

proizvodnja, prodaja in montaža ALU in PVC 
stavbnega pohištva

NOVO ! NO
VSA TESNILA 
OKNIH SO V 
SIVI BARVI, KAR $E 
POLEPŠA POGLEDI NA 
VAŠO

• petkomorni sistem z X prekati za stabilnost 

i krila 77 mm

zaobljene linije

-^^SE&eprekinjeno srednje tesnilo v podboju

ko varčno steklo

W\okovje

SLATIN d.o.o.
Brdinje 18/a, 2390 Ravne na Koroškem 
Tel.: 02 82 18 830, Fax: 02 82 18 831 
gsm: 041 690 735, 041 321 252

• možna vgradnja tretjega - protizvočnega 
tesnila do 47 dcb

trocAl
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IL Aftečaiges 

cbcžoA/mJcoi/ 
££oi/e4tij&

ČRNJANI 
vas vabimo 
pod mogočno krošnjo 
matere vseh slovenskih lip
v soboto, 13. julija 2002

... od 12. ure dalje ...
sprejem gostov ob pokanju z movžnarji
pozdrav udeležencem
slavnostni govor
kulturni program
štehvanje
športne igre
ljudsko rajanje
iskanje bogatega zaklada "Najevska lipa"

Organiziran bo pohod za družine s startom 
od 8.3o do 10. ure pred Kulturnim domom.
Na cilju prejmejo vsi pohodniki spominske majice. 
Iz Črne do Najevske lipe bo brezplačen prevoz 
od 9. do 11. ure.

RAČUNALNIKI ZA DOLGO VROČE POLETJE

l-ffasn
Ze od 108.900 SIT naprej

Prenosni računalniki...
SILVER C...

Zaslon 14.1 TFT1024X768 
Intel Celeron 900 Mhz 
128 Mb PC 133 RAM

. ^ 20 Gb trdi disk ^
^ CD rom 24X _

^ modem V.90 56k
mrežna k. 10/100 Mbs 
Li-lon baterija,USB,IRDA 
TV izhod

',r |-net računalnik
! ASUS A7VL133-VM

AMD Duron 1000 Mhz 
128 Mb RAM 133 Mhz 
1.44 Mb disketnik 
20 Gb trdi disk ATA 100 
54 x CD ROM
Savage4 do 32 Mb na osn. Flosci 
AC 97 zv. Kartica

■BUMUM

B’I I
pl—-J

iTQ^

RAZPROD/AJA IGRIC... 
5Q>Ktiffg»iitUST

*y
SLO PS/2 tipkovnica 
miška + podloga

/VKCUA lonitorji A ^40V0 novo novo
1 V Veleniu !!!

___ DARILO:.
IOKIA za 1 SIT Torbica za teleloi»^ :

Vroča tarifa 5sit/min + Darilo simòBf

simobil

• SKENER BENO 3300 U AI*C 1XI? ; x ^ _______
^^eoo^zooDPi.aebit . _• epson c zcrcDTli. EPSON c 40 ux 40x/12x/4

•CD/RW TEAC 
x/12:
»IS!!!»!

MENTIS
DRAVOGRAD: 02/8721616
MARIBOR: 02/2281720
SU BISTRICA: 02/8430830
VELENJE: 03/8976850

POKLIČITE ZA OBŠIREN KATALOG
1'—Možnost plačila do 10 čekov 

Kreditne kartice 
Gotovina - 5%

RAČUNALNIKI
jiuumumiiUMm



MODA KOT MAVRICA
PREPIH moda

Piše: Stanka Blatnik
Modna revija Srednje tekstilne šole Muta seje tudi letos prvič 
zgodila v prostorih šole, z njo so nato popestrili nekaj prire
ditev v občini in sosednjih krajih; med drugim so se predstavili 
v Mercator centru Slovenj Gradec, nekaj oblačil pa so razs
tavili tudi v trgovini z metrskim blagom Vila v Slovenj Gradcu. 
Dijakinje, dijaki in vajenci so pod mentorstvom pedagogov 
prikazali svoje ustvarjanje v obliki oblačil, oblikovanih in izde
lanih tekom praktičnega pouka v šolskih delavnicah.
Predstavili so kolekcijo oblačil za prosti čas, jeans kolekcijo, 
lahka poletna in otroška oblačila, večerne maturantske obleke 
ter kolekcijo delovnih oblačil, ki je nastala v sodelovanju z pod
jetjem Prevent d.d.
To so oblačila za .ÌS3K

delavce^frizerje ter Wl
V V WRfDny

i »m
univerzalna 
oblačila za 
uslužbence. Letos 
zaključuje šolanje
prva in edina gen
eracija vajencev, ki

jih izobražujejo skupaj s Preventom.
S svojimi kreacijami so sodelovali na različnih šolskih in 
državnih tekmovanjih in prireditvah, med drugim na modni reviji 
srednjih tekstilnih šol Slovenije v Ljubljani z naslovom “Moda 
kot mavrica". Kot posebnost prireditve so v sklopu modne revije 
predstavili kolekcijo dijakinje Nataše Nastič iz četrtega letnika 
programa konfekcijski modelar, ki je zmagala na tekmovanju 
“Zlati vulkan” v kategoriji za modno kolekcijo. Nataša je na 
osnovi svojih skic izdelala eksperimentalno kolekcijo iz pletenih 
tekstilij pod mentorstvom Veronike Sušnik. Na istem tekmova
nju za mlade modne oblikovalce, srednješolce iz vse Slovenije 
se je med 39 izbranimi finalisti predstavila tudi dijakinja Urška 
Haber iz petega letnika istega programa.
Dijakinje in dijaki Srednje tekstilne šole Muta se izobražujejo po 
programih poslovne in tekstilne usmeritve in sicer kot poslovni 
tajnik, po nadaljevalnih programih 3+2: poslovni tehnik in kon
fekcijski modelar, dualnem programu šivilja-krojač ter programu 
pomočnik konfekcionarja. Jeseni bodo na šoli pričeli z novim 
programom ekonomske gimnazije.

POLETJE Z “No2”

Modni trendi Frizerskega studia No2 
so bili predstavljeni na frizerski 
prireditvi “Z modnimi trendi v pomlad 
2002” v Velenju. Dolžina las letos ni 
določena, pravijo v No2:
"Čeprav se frizerji največkrat ukvar
jamo z srednjo dolžino las, je skoraj
da obvezna asimetrična oblika 
pričeske, z rahlimi ali drznejšimi, 
mehkimi ter finimi linijami. Barve 
letošnjega poletja so svetle, 
največkrat hladne z dodatki toplih, 
naravnih tonov, od čokoladne do 
zlate barve, medtem ko so 
podstriženja poudarjena s temnejšimi 
odtenki”.
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VSEPOVSOD JURAČ
Na panoju v veži pred sedežem radijske postaje so bile 
na ogled fotografije raznih dogodkov in oseb. Skoraj vse 
fotografije je naredil neumorni Franček Jurač, niti na eni 
pa ni bilo njegove podobe. Franček pravi, da za to tudi 
ni potrebo, saj ga lahko vsak vidi povsod v živo tam, kjer 
ga pričakujejo, in tam, kjer ga ne pričakujejo. No, na 
uredništvu Prepiha ga vedno z veseljem pričakujemo in 
smo eni od redkih srečnežev, ki imajo v arhivu tudi 
Frančkovo sliko.

Natrosil iih ie

• Lastnika grize, če pes le laja.
• Veliki bossi, mali bosi.
• Kdor modrosti deli, rad neumnos

ti množi.
• Ljudje slišijo, kar hočejo in 

hočejo, kar vidijo.
• Nekateri skrbijo za ugled z de

janji, drugi z odvetniki.

DOBITKI, DOBITKI
Pestro in zanimivo je življenje, še bolj pa vznemirjajoče 
obetavno. Kamorkoli se obrneš, o čemerkoli razmišljaš, 
kogarkoli poslušaš ... povsod je polno lepih obetov, ki ti 
bodo zapolnili življenje. Povsod okoli nas je polno dobitkov, 
tako rekoč. Padajo obljube, padajo dobitki, predvsem pa 
padajo na obljube in dobitke naivneži. Pravzaprav smo 
priča pravi regeneraciji vedno novih in novih budal, ki 
vztrajno lovijo srečo in še bolj vztrajno izgubljajo življenje za 
iluzije nekih sanj.
Poglejmo samo tisto dvojno prevaro z naslovom Slovenija 
gre naprej. Dobitek na celi črti! Za avtorje slogana in še 
bolj za igralce, ki so z njim nastopili na odprti sceni zas
tonjkarskih predvolilnih ljudskih veselic z glavnimi dobitki 
velikih obljub. Za reveže, ki so sloganu verjeli in nanj 
računali - tako na zeleni površini stadionov kot na 
političnih igriščih pospešenega napredka in neslutenega 
razvoja - pa je bila bolj žaltava.
Po teh dobitkih se nekateri še vedno niso povsem pobrali, 
drugi pa se najbrž sploh ne bodo in zato že računajo na 
nove in imenitne dobitke na onem svetu. Dobro, tu so se 
res osmolili, v onostranstvu pa bodo zanesljivo med dobit
niki glavne premije in njihova pot v raj je jasno začrtana, 
trasirana in tlakovana s številnimi obljubami. Lepo upanje, 
kateremu gre verjeti, kajti obljubili so jim ga pošteni ljudje, 
ki vedo, kako je s tem, poleg tega je na onem svetu očitno 
res lepo za vse in zgolj zaradi tega se od tam še nihče ni 
vrnil.
Nekateri kandidati za dobitke so bolj stvarni in raje 
računajo na dobitke tu in zdaj. Loto, to je pravi naslov, ki 
bo nekoga osrečil in ta nekdo bom seveda jaz. Ne jaz kot 
katerikoli jaz izmed pol milijona igralcev te plemenite igre 
na srečo, temveč bom to ravno jaz. Jaz, jaz, jaz in še 
enkrat jaz. Jaz, bodoči milijonar in svetovni popotnik, 
imenitnež, ki mu nikoli več ne bo treba v službo in še manj 
na šiht ... Sreča mi že trka na vrata, le listek s primernim 
številom številk, seveda zgolj za vsak slučaj in večje 
gotovosti z dovolj kombinacijami, moram izpolniti in bom 
“jack". Kombinacije pa so drage, kot so drage vse kombi
nacije v življenju, zato bom vložil zadnji sold v svojo bodoče 
bogastvo. Tokrat se mi sreča ne bo izmuznila, pa če si 
moram denar sposoditi, dajo bom dosegel.
Kaj pa, če mi slučajno spodleti? Kaj bi, enkrat mi bo že 
uspelo! Saj bodo spet kmalu predvolilne obljube z lepimi 
dobitki, rokometaši še tudi niso rekli zanje besede, 
računam na hokejiste ... menda bo pa tudi na lotu kmalu 
spet kakšen velik dobitek in tisti bo moj. Še večji in še bolj 
imeniten.

Dajgmah
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PREPIH in prepihane čveke

Nagradna igra:

POIŠČITE SE V P
V teh vročih poletnih dneh se je prijetno 
usesti v senco in popiti kakšen osvežilni 
napitek. Tako je naredil tudi naš gost 
nagradne igre in če se bo na sliki prepoz
nal, ga v trgovini Kmetijsko gozdarske 
zadruge v Mislinji čaka nagrada. Z nagra
do ga bo razveselil poslovodja trgovine 
Marjan Sušeč, ko mu bo izročil vrečo 
umetnega gnojila. V bogato založeni 
trgovini v Mislinji so tudi v teh vročih dneh 
bogato založeni z vsem, kar potrebujete 
za svoj dom, zato se vodja trgovine pri
poroča za nakup. V trgovini lahko dobite 
tudi naš Prepih.

VSEH IMEN - NIKAR HITROST
Ob 40.letnici je Koroški radio Slovenj Gradec med drugim 
pripravil priložnostni časopis z opisom razvoja lokalne radijske 
postaje. Seveda je bilo veliko pripomb, ker ima pač “vsak malar 
svoje oči”. Ko je bralec pripomnil, da v časopisu ni omenjen ta 
in ta in ne ta in ta, je eden od sedanjih "radijcev" glasno 
razmišljal: Ojoj, če bi naštevali vsa imena ljudi, ki so kdajkoli 
kakorkoli delovali na KR, bi nastal IMENIK.

V ponedeljek 10.6. 2002, natanko ob 40.letnici uradnega 
začetka delovanja KR, je prvi odgovorni urednik in napovedovalec 
Tone Turičnik sedel za mikrofon in v živo prebral poročilo o slavju 
tistega dne. Tako je ponovno doživel “radijski krst”. Čeprav po 
tolikih letih ni bilo enostavno brati v živo, so bili vsi zadovoljni in 
navdušeni, tudi zato, ker so z vestjo o praznovanju pokazali 
hitrost poročanja. TT (tako so profesorja Turičnika nazivali na 
Šolskem centru) je namreč prebral vest, da so ob jubileju na KR 
razrezali rojstnodnevno torto - ko je bila ta še čisto cela.

TRIGLAV TENIS 2002
Tudi letos se je zgodil v Tenis centru Murko, kamor koroška enota 
Zavarovalnice Triglav že leta privablja svoje poslovne partnerje. Tudi letos je 
bilo veselo, v ospredju so bila bolj ali manj stara imena, ki že nekaj časa kroji
jo naš teniški vrh. Zmagovalcem želimo veliko uspeha na portoroškem mas- 
tersu, za naše bralce pa objavljamo nekaj izsekov iz dogajanja tistega dne.
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XSARA II Exclusive EKSKLUZIVNA
CENA

\
\

BALMICO
Pohorska 21 

2380 Slovenj Gradec
Prodaja:(02)8829-100

Servis:(02)8838-900

XSARA Exclusive 
1,6 16V/5V

SERIJSKA OPREMA: 
ABSf4xairbag 
kovinska barva 
avtom, klima 
potovalni rač. 
avtoradio RDS/CD 
atermično vet.steklo 
paket za lepši izgled
cena:
2.929.000 SIT

<
O-

1

!

1
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Audi

-»Hail I Vsi kupci Audija A3 boste deležni izjemne podpore v
h'ragmatizirajxe zaaj. eni od nas,ednjih finančnih ob|ik:

20% nižja obrestna mera za vse 
kreditne in leasing pogodbe ali 

-10% nižja obrestna mera za vse 
kreditne in leasing pogodbe, 
brez plačila stroškov obdelave in 
rizičnega sklada ali

mesečna najemnina že od 
SIT 39.990 (EUR 174,74) dalje za 
operativni leasing na 12 mesecev, 
brez stroškov obdelave in 
rizičnega sklada, z 20% 
delno najemnino.



PREPIH avtomanija
TEST
Volkswagen pri obliki igra na varne karte. Polo je v zad
nji izdaji dobil prijazen videz z okroglimi lučmi na pred
njem delu, ravno zaradi teh pa je pri ljudeh pogosto nale
tel na kritike zaradi (pre)velike podobnosti z manjšim 
bratom, Lupom. Zadnje luči so nekako na pol poti med 
Lupom in Golfom, to pa je tudi Polovo mesto v družinski 
hierarhiji. Ponoči svetijo v obliki kroga, ki nas spomni na 
Passata, le da ima ta, velikosti ustrezno, po dva takšna 
kroga na vsaki strani.

V celoti je zadek bistveno bolj resen kot prijazen prednji 
del. Z boka je po hitro padajočem in kratkem prednjem 
delu in dolgi, ter zadaj precej navpično odsekani kabini 
mogoče sklepati, da je v notranjosti za potnike na voljo 
precej prostora. Zaradi dokaj navpičnih bokov daje Polo 
v notranjosti vtis širine. Na prednjih sedežih je prostora 
vsekakor dovolj, le sedalna površina bi lahko bila 
kakšen centimeter daljša. Na zadnjih sedežih pa je pros
tora za povprečje razreda. Pri čemer je za kolena bolje 
poskrbljeno kot za glave. Prednja sedeža sta dobro nas
tavljiva po višini, tako da je skupaj z nastavljivim volan
skim obročem lahko poiskati pravšnji položaj za 
volanom, ki je ustrezno debel, a nenavadne oblike. 
Skupaj z gibčno prestavno ročico daje občutek igrivosti. 
Oblika notranjosti ne deluje v skladu z zunanjostjo. Kajti 
na zunaj je Polo prijazno zaobljen, znotraj pa prav izrazi
to oglat in manj simpatičen. Je pa notranjost elegantno 
dvobarvna in v kombinaciji z modro-rdečo osvetlitvijo 
bivanjsko prijetna. Predalov je dovolj, le polička pod 
zaprtim sovoznikovim predalom ima ob odpiranju le tega 
vprašljivo funkcijo. Škodi pa ne! Kljub optično natančni 
izdelavi in prijetni plastiki na vrhu armaturne plošče se 
je v notranjosti našlo nekaj napak. Na vrhu armaturne 
plošče se je oglašal čriček, sovoznikovo pritrdišče pasu 
je na slabši cesti udarjalo ob okvir sedeža in šklepetalo, 
držalo za pločevinke, ki sicer deluje kot hvalevreden

NOVICE

patent zaradi prilagodljivosti dimenzijam pločevink ali 
plastenk, pa se neprijetno sunkovito in glasno odpira. 
Od Pola bi pričakoval več. Pritegnejo pa lepi spoji in 
masiven občutek.

Slabša izdelava se nadaljuje na tesnilu prtljažnega pros
tora, ki je razen tega lepo obdelan in zmore pogoltniti 
270 litrov prtljage. S podiranjem deljive klopi, katere 
mehanizem je neugledno trd, lahko prtljažnik še 
povečate na 1030 litrov.
Testnega Pola je poganjal 1,2 litrski trivaljnik. Pri 5400 
vrtljajih zmore 64 KM in največji navor 112 Nm pri 3000 
vrtljajih v minuti. V prostem teku oddaja precej vibracij, 
ki se prenašajo tudi na dno potniške kabine, zunaj pa je 
bilo na testnem avtomobilu slišati menjalnik. Za spelje
vanje je potrebno nekoliko bolj pritisniti na stopalko 
plina, kot smo vajeni, sicer utegne motorček ugasniti. 
Ko je speljevanje mimo pa se veselo zavrti vse do 
rdečega polja. V visokih vrtljajih ga spremlja zdrav, 
športen zvok, ki spominja, sliši se neverjetno, na 
Porschejeve boxerje! Najlepše zapoje pri prestavljanju 
navzdol z vmesnim plinom. Takrat človek res pomisli, če 
je lahko zvok merilo užitka? Če ni, potem se boste 
morali zadovoljiti z realnimi merili, ki pa ne mejijo na

Na Koroškem radiu vsako soboto ob 11.00 
s ponovitvijo v torek ob 17.00

športnost: pospešek do 100 km/h v 14,9 sekunde in 
največja hitrost 162 km/h.
Po občutku deluje motor za tako majhno prostornino in 
moč prav živahen, le v klancih prične izrazito pešati. 
Užitki v visokih vrtljajih zahtevajo svoj davek: najvišje 
testno povprečje se je povzpelo na 8,7 litra, medtem, ko 
je v povprečju testni Polo izrazil željo po 7,5 litra pijače 
na 100 prevoženih kilometrov. Lega na cesti je zaneslji
va, avtomobil dovolj čutno sporoča svoje meje in suv
ereno opravi z ovinki. Čeprav je vzmetenje precej udob
no naravnano in prijetno tudi na slabših cestah ne delu

je plavajoče, pač pa čvrsto in zelo odraslo.
Takšen pa je tudi Polo v celoti, nič kaj navihan, kot želi 
delovati njegov obraz, ampak predvsem resen in 
odrasel. Za Pola 1,2 comfortline boste morali v denar
nici poiskati 2,270.095 SIT, pri čemer je testni primerek 
po zaslugi električnega paketa, metalik barve, petih 
vrat, širših pnevmatik, radia in “dnevnih luči" ob nakupu 
zahteval 2,530.168 SIT. Polemika iz uvodnega teksta je 
še vedno pod vprašajem. Ali je vreden denarja ali ne? 
Določenih stvari se pač ne da meriti z denarjem, verjet
no sta takšni tudi pripadnost znamki in občutek 
kvalitete?

Piše: Aleksander Praper

Bentley je objavil prve podatke novega prestižnega GT 
coupeja, ki pod klasično obliko z udobjem za 4 potnike 
skriva zmogljivosti superšportnih avtomobilov. Pod 
motornim pokrovom lepotca bo grmel 6 litrski biturbo 
wl2 s preko 500 km! To bo zadoščalo za največjo 
hitrost okoli 300 km/h in pospešek do 100 km/h pod 5 
sekund. Prvič v zgodovini bentleya bo imel njihov avto
mobil štirikolesni pogon, menjalnik pa bo 6 stopenjski 
avtomatik.

Pod oznako Golf R32 se skriva najmočnejši serijski Golf 
vseh časov. 3,2 litrski V 6 motor, ki je znan iz Phaetona 
in svojo moč oznanja tudi z optično dodelavo notranjosti 
in zunanjosti. Podvozje je ustrezno športno nastavljeno 
in znižano za 30 milimetrov, saj ima nalogo obdržati na 
cesti še tako iskrega voznika, ki bi želel okusiti 241 KM 
in največji navor 320 Nm. Moč in navor se nato preko 6

IMR

stopenjskega menjalnika prenašata na vsa štiri kolesa. 
Najvišja hitrost znaša 245 km/h, pospešek do 100

km/h pa 6,4 sekunde. Notranjost je športno naravnana, 
oblečena v črno usnje in kontrastno dopolnjena z dodat
ki iz aluminija. V serijsko opremo sodi climatronic, 
xenonske luči ter radio Gamma z 8 zvočniki.

Opel bo malega enoprostorca, ki ga bodo prikazali 
jeseni v Parizu, poimenoval Meriva. Petim potnikom, 
kljub le 4042 mm dolžine, obljubljajo bogato prostora. 
Tudi tokrat niso ostali pri povsem preprosti rešitvi zad
nje klopi. Zaenkrat je znano le, da so zadnji sedeži indi
vidualno nastavljivi in da se Meriva lahko uporablja tako 
s 5 kot s 4 sedeži. Seveda pa je možno zadnje sedeže 
tudi enostavno odstraniti. Sprva bodo v Merivi na voljo 
bencinski in dizelski motorji prostornin med 1,6 in 1,8 
litra, katerih moč bo segala med 75 in 125 KM.

Pri Volkswagnu so objavili, da bodo na osnovi prototipa 
Microbus, kije bil lani predstavljen na Detroitskem avto
mobilskem salonu, pričeli izdelovati serijski avtomobil. 
Na vseh salonih, kjer so ga prikazali je izzval izjemno 
veliko zanimanja in se mu ni bati neuspešne prodaje. V 
MPV razredu naj bi Microbus ponujal uporabnost eno- 
prostorcev, udobnost limuzin in originalen design, ki se 
izrazito naslanja na predhodnika izpred dobrih petde
setih let.

Iz druge serije Bentley Arnage izhajajoča limuzina, ki so 
jo razvili posebej za zlati jubilej kraljevanja angleške 
kraljice. Je prvi Bentley, ki opravlja službo v kraljevi floti. 
Načrtovan je, da bi zdržal prevoze kraljice kar naslednjih 
25 let. Kraljici so njeno novo limuzino izročili pred 
slovesnim praznovanjem omenjene obletnice. Seveda je

novi kraljičin Bentley v notranjosti ustrezno prestižno 
opremljen z najboljšim usnjem, lesom in številnimi 
dodatki za udobje. Kabina je bogato zastekljena za 
dober pogled na okolico in povišana. V dolžino kraljevi 
Bentley meri 622 centimetrov v višino 177 in širino 200 
centimetrov. Orjaške dimenzije pomenijo tudi tovorn- 
jaško težo - kar 3380 kilogramov. Zato so pod motorni 
pokrov vgradili kar 6,75 litrski V 8, ki zmore 400 KM in 
orjaških 835 Newton-metrov navora. Končna hitrost je 
elektronsko omejena na 120 milj na uro, oziroma 193 
km/h.

20. junija se je v Sloveniji pričela prodaja nove Opel 
Vectre, ki je v težkih časih tega nemškega proizvajalca 
njegovo veliko upanje. Vectra bo na voljo v že znanih treh 
paketih opreme: club, comfort in elegance. Za osnovni 
model 1,6 16 V Club s 100 KM boste morali odšteti 
3,936.336 SIT, pri čemer boste v opremi dobili kli
matsko napravo, ABS z zavorno asistenco, 6 zračnih 
blazin, aktivne vzglavnike, radio s CD-jem, 9 zvočniki in 
upravljanjem z volana, samoumevna so tudi električno 
nastavljiva ogledala, prednja stekla in daljinsko osred
nje zaklepanje. Vse Vectre imajo 12 let garancije proti 
prerjavenju. Za najbolje opremljeni model 2,2 DTI ele
gance pa bo potrebno iz nogavic potegniti 5,898.981 
SIT.

25 Kaj več preberite na spletnem naslovu: www.avtoin.com.
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AKTUALNO!
Razpisujemo tečaje:

• TEČAJ ZA VOZNIKE VILIČARJEV
• TEČAJ KNJIGOVODSTVA
• TEČAJ OSNOV RAČUNALNIŠTVA
• ITD...

Zbiramo tudi prijave za vpis v OSNOVNO ŠOLO ZA ODRASLE in 
v program 3+2 EKONOMSKO-KOMERCIALNI TEHNIK

Prijave sprejemamo na sedežu Ljudske univerze Ravne na Koroškem, 
Prežihova 24, telefon: 02/ 82 15 073 

E-mail: lu-ravne@siol.net, http://www.lu-ravne.si

■a__

OBMOČNA 
O B R T N A 
ZBORNICA 
RAVNE MA KOROŠKEM

OOZ Ravne na Koroškem čestita predsedniku 

Obrtne zbornice Slovenije, gospodu MIROSLAVU 

KLUNU in predsedniku Upravnega odbora, 

gospodu ŠTEFANU PAVLINJEKU ob izvolitvi ter 

jima želi nadvse uspešen mandat!

OBMOČNA OBRTNA ZBORNICA RAVNE NA KOROŠKEM 
Jonefe 4,2390 Rome no Korošcem, telefon: 02 82 17 320 fox: 82 21 079
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PREPIH izobraževanje

ZASLUŽIMO SI SVOJE PROSTORE

Pogovor z ravnateljem Poklicne 
gostinske in lesarske šole Ivanom 
Škodnikom

Ste ravnatelj programov, ki na prvi pogled 
nimajo veliko skupnega. Vseeno: kaj jih 
druži, od kod odločitev za povezavo; 
kakšna se je ta odločitev pokazala v prvih 
letih?

“Poklicna gostinska in lesarska šola 
združuje programe, ki se med seboj precej 
razlikujejo, zato vodenje takšne šole ni 
enostavno.
Odločitev za povezavo teh programov v eno 
šolo, ki je bila sprejeta pred nekaj leti, 
vsekakor ni bila strokovna, temveč je 
temeljila na trenutnih ciljih nekaterih 
posameznikov.
V stroki med gostinci in lesarji res ni stičnih 
točk, obstajajo pa te vsekakor pri peda
goškem delu, sploh na področju vzgoje.”

Kako voditi tako heterogeno šolo; kako 
Vam uspeva, kako ste zastavili delo?

“Vodenje takšne šole z dvema usmeritvama 
zahteva seveda več angažiranosti, in vesel 
bi bil, če bi se zakonodaja toliko spremeni
la, da bi pri 17 oddelkih, kolikor jih imamo 
to jesen, bil upravičen do pomočnika. Tako 
bi lahko še kvalitetneje opravljal delo tudi 
na svojem strokovnem področju - sem 
namreč lesar.”

Kakšno prihodnost vaše šole je realno 
pričakovati, kar se tiče prostorov, vpisa 
itd.? Kakšne pa bi bile idealne razmere za

uspešno delo?

“Oba programa - gostinski in lesarski - sta 
triletna; lesarji že imajo možnost nadalje
vanja šolanja po treh letih, in sicer za pok
lic lesarski tehnik, upam pa, da bodo že 
naslednje šolsko leto imeli pri nas to 
možnost tudi dijaki gostinskih programov. 
Zelo sem vesel, ker je šola končno dobila 
svoje prostore in da smo po več letih 
gostinci in lesarji lokacijsko spet pod isto 
streho.
Na Gosposvetski 4 bo torej potekal te
oretični in tudi praktični pouk za gostince, 
medtem ko ostaja šolska delavnica za prak
tični pouk mizarjev na stari lokaciji.
Mislim, da si gostinci in lesarji to 
zaslužimo, saj že 25. leto izobražujemo 
gostince in 14. lesarje.
Idealno seveda tako še ni, mislim pa, da 
bodo razmere za delo v jeseni neprimerno 
boljše, kot so bile."

Kako sodelujete z gospodarstvom, kako z 
drugimi šolami?

“Odkar vodim šolo, si vseskozi prizadevam, 
da je povezana z gospodarstvom in z oko
ljem, v katerem deluje.
Pred dobrim letom smo se povezali s 
šolami v Avstriji. Tako imamo dve partners
ki šoli, in sicer poklicno gostinsko šolo v 
Beljaku in poklicno lesarsko šolo v 
Wolfsbergu. Predvsem s slednjo zelo dobro 
in intenzivno sodelujemo.
Zavedamo se dejstva, da nobena poklicna 
in strokovna šola ne bo preživela, če ne bo 
izobraževala za potrebe gospodarstva in pri 
tem poleg domačih upoštevale tudi tuje 
izkušnje.
Zato izobražujemo tudi po dualnem siste

mu, in sicer imamo vpisan en oddelek, ki je 
kombiniran (2. c letnik), za poklic mizar in 
tapetnik.”

Kako ocenjujete dualni sistem? Kako ga 
sprejemajo dijaki?

“Šola je tudi letos ponudila učencem 
možnost dualnega izobraževanja, vendar do 
vpisa zaradi premajhnega interesa deloda
jalcev ni prišlo. Še manj zanimanja za ta sis
tem - predvsem s strani delodajalcev - pa je 
v gostinski stroki.
Dokler ne konča z izobraževanjem naša 
generacija, je dualni sistem prehitro oce
njevati - tako z moje strani kot s strani 
vajencev.
Kako bo zaživel v prihodnje, je vsekakor v 
veliki meri odvisno od države, predvsem 
mislim pri tem na stimulacije vajencev in 
delodajalcev."

Ravnateljujete šoli, ki lahko svoje storitve 
prodaja na trgu. Kakšen poudarek naj bi 
imela ta dejavnost v prihodnosti?

“Pri praktičnem pouku mizarjev in gostincev 
nastajajo tudi izdelki, ki jih ponudimo 
javnosti ob raznih razstavah in sejmih. Šola 
pa nima namena, da bi komercialno 
posegala na trg s svojimi izdelki in tržila.”

Tudi sami imate srednješolko. Kako se 
ocenjujete kot oče, učitelj, ravnatelj?

"Kot ravnatelj menim, da moramo v šoli 
poleg izobraževanja mlade tudi vzgajati in 
jih pripravljati za delo po šoli.”

H. M.

Kultura:
RAZSTAVA SLIK CVETKE VIDMAR 
V RIBNICI NA POHORJU
Cvetka Vidmar, rojena leta 1956 v Ribnici na Pohorju, kjer je 
preživela tudi svoje otroštvo, je že kot otrok čutila veselje do risa
nja. Sama pravi, da je talent podedovala po mami. Po končani 
osnovni šoli je študij nadaljevala v Mariboru in v mestu ob Dravi tudi 
ostala.
Leta 2000 seje vpisala v tečaj oblikovanja in slikanja pri znani mari
borski slikarki Zori Brenčič-Zalokar, marca 2002 pa je imela prvo 
samostojno razstavo v Splošni bolnišnici Slovenj Gradec.
Razstava slik z naslovom “Moja Ribnica in Pohorje” je na ogled od 
17. 6. do 17. 7. 2002 v prostorih knjižnice v Ribnici na Pohorju, in 
sicer: v času obratovanja knjižnice (ob sredah) in izven tega časa od 
ponedeljka do petka od 7.00 do 15.00 ure. Ključ je na voljo v pros
torih Občine Ribnica na Pohorju, ki vljudno vabi vse obiskovalce.
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Tokyo / Narita - Arai. Približno tako, kot je 
bilo predvideno, smo skupina svetnikov 
Mestne občine Slovenj Gradec 24. maja 
vstopili na letališče Tokyo / Narita; bilo je 
ob pol deveti uri zjutraj. Tukaj so nas spre
jeli gostitelji občine Arai in še posebej 
dobro razpoloženi gospod Bernard Šrajner, 
odpravnik poslov Ambasade Republike 
Slovenije na Japonskem. Gospod Šrajner je 
naše gore list in očitno je bilo, da ga je 
naša delegacija razveselila, še posebej 
zato, ker je v teh dneh živel v nekakšnem 
“slovenskem” nogometnem vzdušju. In bil 
obenem gostitelj slovenjegraškemu har- 
monikašu Boštjanu Konečniku, kije na svoj 
virtuozen način igral slovenskim nogo
metašem in japonskim domačinom v času 
priprav naše reprezentance.

Ob tej priložnosti smo tudi izvedeli, da se 
bomo z avtobusom peljali dobrih pet ur po 
otoku Honšoju do občine Arai. Ta občina 
sodi v pokrajino ali prefekturo Niigata, ki na 
svojem severnem delu meji tudi že na 
Japonsko morje. Sicer pa je Arai neke vrste 
zimsko-športno središče s približno 28 
tisoč prebivalci in sodi med bolj redko

naseljeno občino.

Poudariti moram, da ima Mestna občina 
Slovenj Gradec zelo dobre medsebojne 
stike z občino Arai in da vsaj enkrat letno 
prihaja do različnih gostovanj kulturnih, 
šolskih in svetniških skupin. Vse to, v duhu 
spoznavanja dveh rezličnih kultur in s cilji 
širitve sodelovanja tudi na turistično in 
gospodarsko področje....

Arai - Ogenashi. Ob vznožju planinskega 
pobočja Ogenashi smo se naselili v 
prečudovitem hotelskem kompleksu Arai 
Mountain & Snow parku, ki je bil dokončno 
izgrajen šele leta 1998. Mirno lahko 
zapišem, da je to nekaj resnično lepega v 
smislu zunanjih arhitektonskih rešitev, kot 
tudi notranjih funkcionalnih razsežnosti 
(plavalni bazeni, saune, jakuzi, maserski 
saloni, trgovine, različne restavracije itd.). 
Pobočja Ogenashia pa so prepredena z 
vrhunskimi smučišči vse do višine 1.429 
m. In zato ni nič čudnega, če se v zimskem 
času tukaj najdejo smučarske legende, kot 
so: Ingemar Stenmark, Alberto Tomba, Toni 
Sailer, Franz Klamer in Jure Franko. Pa še

vrsta drugih seveda, naj ne pozabim 
Deborah Compagnoni, Cindy Nelson, Rosi 
Mittermaier in še bi lahko našteval...
To pa ni vse, pravzaprav je šele začetek 
nekega odpiranja Japonske navzven, 
poskušajo tudi z vabljenjem znamenitih kul
turnikov iz Japonske na svoj “Arai forum”, 
kjer prihaja do vzporednih kulturnih 
nastopov, eden takšnih je bil tudi Slovenski 
Festival 2000 z uspešno udeležbo slovenj
graškega pevskega zbora Carinthia Cantat. 
Arai Mountain & Snow park slovi tudi po 
svečanih in fantastično obiskanih novolet
nih praznovanjih, kot tudi po poročnih 
obredih, ki se zgodijo na dvorišču hotela in 
se običajno zaključijo v restavraciji Papa 
Alberto’s. Skratka, nekaj posebnega, 
izvirnega in po svoje japonsko tradicional
nega. V Araiu še posebej...

Forest Side House, sprejem in Karaoke. 
Srečanje z županom Hisao Otsuko, 
podžupanom in svetniki občine Arai se je 
začelo točno ob 17,30 uri. S prijaznim 
nagovorom in z odličnimi občutki je župan 
spomnil na nekajdnevno bivanje v Slovenj 
Gradcu in imel kar precej lepih besed na
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račun države Slovenije. Zaželel nam je 
dobrodošlico in nas prepustil druženju z 28. 
svetniki in svetnicami svoje občine.

Še prej pa je vsem prisotnim spregovoril 
tudi podžupan Mestne občine Slovenj 
Gradec gospod Bogdan Kutin, ki se je na 
vljuden in kratek način zahvalil za povabilo 
in gostiteljstvo... Izmenjava mnenj med 
svetniki je bila nenavadna in zanimiva, saj 
so jezikovno obvladovali situacijo le trije 
prevajalci, ki pa so bili dobre volje in 
posrečeni zlasti pri podajanju prispodob in 
primerjav, ki so kolovratile iz japonskih 
mnenj v angleška in naprej v prelep sloven
ski besednjak.

Komunikacijski trud prisotnih je bil 
poplačan z odlično prehrano, ki ni bila čisto 
domača, mislim pa, da so gostitelji imeli do 
nas določeno usmiljenost in nam za 
začetek privoščili nekaj jedi po 
“ameriških” kuharskih receptih. To pa ni 
veljalo za pijačo, saj smo se tokrat prvič 
soočili z domačim Tanaka sakejem, ki je 
pridelan iz odličnega riža izpod pobočja 
Myoko gore in se v Araiju proizvaja v 
presledkih že od leta 1842.

Ob 20. uri je bilo razpoloženje na višku, ko 
iznenada pride sporočilo, da je večernega 
banketa konec in zares so v petnajstih min
utah domači svetniki zapustili Forrest Side 
House, mi pa smo se v zadregi vpraševali, 
kam pa zdaj? Pa menda ja ne spat! In ni 
nam bilo treba dolgo čakati, ko seje pojav
il pomemben član občinske uprave in nas 
povabil na Karaoke. Bila je sobota zvečer, 
zakaj pa ne, smo si mislili. In preživeli 
čudovit večer ob mikrofonih in neznanih 
pevskih talentih, tako izmed vrst 
domačinov, kot tudi iz vrst slovenskih svet
nikov, ki so se na trenutke dobro izkazali, 
na trenutke pa so ga tako lomili, s svojimi 
popevkarskami sposobnostmi seveda, da 
bi bilo boljše, če bi z menoj vred spraznili 
kakšno steklenico piva, da bi še rekli 
katero o politiki in nogometu, kot pa da so 
utrujali prisotne vse do 24. ure...

Michi no Eki (avtocestno pokopališče). 
Trgovsko - gostinska in rekreacijska četrt 
Michi no Eki je novodobna pogruntacija 
mestne uprave Arai, ki je ob opustitvi 
izgradnje avtocestne trase predvidene do 
Niigate, kot zanalašč ustvarila prijetno 
stičišče za domačine kot tuje goste. Tukaj 
smo preživeli nekaj lepih uric, saj smo si 
imeli priložnost ogledati dve fotografski 
razstavi. Ena je bila vezana na povečave 
fotografij, ki so jih ustvarili člani japonske 
delegacije v Slovenj Gradcu.

Zanimivo, lahko rečem. In druga, ki jo je na 
ogled postavil umetniški fotograf Tomo 
Jeseničnik. Zanj značilni pejsažni prizori, 
ravno pravi za dušo in senzibilnost japon- 
cev. Poleg tega so se nekateri slovenjgraški

svetniki vključili v likovno ustvarjalnost pod 
mentorstvom pedagoških delavk iz Arai, še 
zlasti pri poskusih obvladovanja kaligrafske 
pisave... Drugi pa smo se samozadovoljno 
priključili k tradicionalnemu popoldanskemu 
pitju čaja. Priznati moram, da smo ta dan 
lahko zares spoznali vso gostoljubnost in 
prijaznost domačinov, ki so ob že skoraj 
preveč iskreni kulturni animatorki Nobuko 
dokazali, da ne slovijo zastonj s prej nave
denimi človeškimi vrlinami...

Matsushita ElectronicsCorporation. Ogled 
ene izmed šestih Panasoniconovih firm na 
Japonskem, sem dojemal kot “čudež” 
dežele vzhajajočega sonca. Že takoj na 
začetku nas je sprejelo 5 vodilnih 
uslužbencev, ki nam je v podrobnosti 
razložilo njihovo proizvodnjo vezano na 
izdelke integriranega vezja - čipi za fotoa
parate, kamere CCD, spominska vezja - 
RAME, svetlobne Diode itd. Omenim naj, da 
nas je impresionirala "laboratorijska “ 
čistoča, zahtevna in komplicirana tehnična 
avtomatika posameznih postopkov ter 
nenazadnje skupinsko sezuvanje takoj ob 
vhodu, kjer smo si nadeli natikače in z njimi 
obredli nekaj tovarniških hal. V firmi je 
zaposlenih 1.300 ljudi, ki so v službi 
dnevno, od pol devete ure dopoldne do 
pete ure popoldne. Nekateri izmed teh pa 
svoje delo podaljšujejo tudi do sedmih ali 
osmih zvečer. Prostovoljno, seveda...!

Kanazawa, mesto samurajev. Očitno je, da 
so nas gostitelji iz Araia želeli posebej pre
senetiti in so nas z avtobusom zapeljali v 
dobre tri ure oddaljeno mesto Kanazawa. 
Za primerjavo naj spomnim, da ima to 
mesto štiristo tisoč prebivalcev in se 
ponaša z najlepšim parkom na Japonskem. 
Imenuje se Kenrokuen in obsega 11 hek
tarjev zemljišča. Seveda so značilnosti 
parka vezane na specifična drevja, na ure
jena travna področja, na vrste različnega 
cvetja, na jezera in urejena počivališča za 
domače in tuje goste. Prečudovito! 
Priložnost za fotografe in naravoslovce...

Drugače pa sem bil presenečen nad skrom
nimi bivališči - templji znamenitih samura
jev, ki so se v Kanazawo začeli naseljevati 
že od leta 1.583 dalje. Ogledali smo si 
tipično samurajski tempelj družine Nomura, 
ki je obsegal bivalni prostor, molitveni pros
tor, izobraževalni kot, skrbno urejen vrt z 
obveznim vodnjakom in veliko ograjo. In 
seveda z dokumentacijo o zgodovini 
Japonske, ki je bila v posameznih obdobjih 
"krvavo” kruta ter za evropske razmere 
nikoli dovolj dojemljiva.

Kanizawa pa ni samo mesto tradicije in 
preteklosti, je tudi novodobno mesto, saj 
smo takole mimogrede naleteli na fran
cosko četrt, različnih francoskih trgovin in 
restavracij. V enem izmed omenjenih 
lokalov smo imeli kosilo, tipično francosko
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z odličnim vinom, belim in rdečim, pa tudi z 
obilnim presenečenjem, ko smo slišali za 
cene. Bile so enormno visoke in bili smo 
kar žalostni, ker smo enega izmed svet
nikov nehote "oženili”, da je pri naši mizi 
plačal štiri francoske konjake! Po plačilu 
smo se svetniku zahvalili s prijazno 
japonščino Arigato gozaimasu...

Tokyo / Narita - Pariz. Neprekinjen trina
jst urni avionski polet proti Parizu mi je 
omogočil analiziranje vseh dogodkov in 
spoznanj, ki sem jih od 24. maja pa do 2. 
junija 2002 doživljal na Japonskem. Še 
zlasti mi je bila dragocena primerjava 
določenih slik iz romana Večerno sonce, ki 
ga je napisal, zdaj že pokojni pisatelj 
Osamu Dazai in so se nanašale na gozdna
to krajino, na riževa polja ob skromnih 
hišah, na ljudi s svojo preproščino in 
klenostjo, ljudi, ki so v stanju kljubovati 
modernizmu in tehnicizmu, se še vedno 
prvinsko sklanjati nad rižova klasja in se 
zadovoljiti z koščki surove ribe in skodelico 
zelenega čaja...

Ljudi, ki so ob vsem svojem visokem stan
dardu velikokrat osebno na življenjskih 
razpotjih, na robovih tega ali onega sveta. 
Tudi pisatelja Dazai izjemno spoštujejo. Jaz 
pa sem ga bral pri dvajsetih letih. Kdo bi si 
mislil, da me bo petintrideset let pozneje 
razveseljevalo spoznanje, da Večerno sonce 
nisem čital zaman.

In še marsikaj ni bilo zaman, tudi to ne, da 
smo videli pravi kolektor za prečiščevanje 
voda, da smo obiskali moderno sežigalnico 
odpadkov, moderno tako, da bolj moderne 
ne more biti, onesneževanja okolja prak
tično ni, je pa finančni zalogaj, ki ga ne bi 
zmogla niti cela Koroška skupaj...! Videli 
smo šole, vrtec, zimski bazen, športna 
igrišča, kulturni center Araia in razstavo 
prelepih bonsaijev. Sprehodili smo se po 
kleti vinarne v Iwanohari, se čudili pivovarni 
Arai Brewery, ki uvaža hmelj iz Belgije in se 
ponaša z Arai Beerom, se pravi pivom, ki se 
s slovenskim Laškim primerjati ne more. 
Spoznali smo nogometne navijače, ki so 
navijali za Slovenijo in so skupaj z županom 
Otsukom, velikim ljubiteljem nogometa, bili 
v Južni Koreji. In bili smo v Mestni hiši, 
sedeli smo v parlamentarnih klopeh in se 
šli neke vrste slovensko - japonsko 
demokracijo. Vprašanj in odgovorov je bilo 
kar preveč in naslednji dan smo že bili s 
fotografijo in zapisano besedo v regional
nem časopisu. Nenavadno in razpoznavno 
hkrati, mi je rojilo po glavi, visoko, deset 
tisoč metrov nad zemljo, vse dokler nisem 
od utrujenosti rahlo zadremal in dokler, da 
ni kapitanov glas nekam hreščeče omenjal 
letališče Charles-De-Gaulle / Pariz. 
Pristanek je bil lep in naenkrat ni bilo 
nobenih skrbi več...

NIKO R KOLAR
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Predmeti iz kašče na delavnici

KOROŠKI

Ferk -CJrampovčan 
Vanja

Na gradu 5 
2390 Ravne na

Tel./faks. 028221634 
Csm.041 341 066 
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V Ljubljani je bila II. strokovna predstavitev 
slovenskih konservatorskih in restavra
torskih delavnic 2002. Dogajanje je poteka
lo v atriju Narodnega muzeja Slovenije. 
Slovenski konservatorji - restavratorji 
premične in nepremične kulturne dediščine 
so na srečanju svoje delo predstavili s 
plakati, predavanji in videoprojekcijami. 
Prireditev je odprl predsednik Skupnosti

muzejev Slovenije gospod Orest Jarh. 
Tematika razstavljenih plakatov je zajemala 
področja umetnostne zgodovine, raziskav s 
področja konservatorstva, arheologije, slik 
in kipov, papirnega gradiva, prirodoslovnega 
gradiva, preventivne konservacije, urejanja 
zbirk, kopistike, nepremične dediščine in 
predstavitev delavnic in ateljejev. Razstav
ljenih je bilo 43 plakatov.

Ko nas boža petje

Koroški muzej se je s konservatorsko - 
restavratorsko dejavnostjo predstavil s te
matiko urejanja zbirke z naslovom “OŽIVL
JENA PRETEKLOST PREDMETOV IZ KAŠČE”. 
V Koroškem muzeju smo v letu 2000 začeli 
obnavljati kaščo. Pred posegom je bilo 
treba iz nje odstraniti predmete, ki so v njej 
našli zasilni “depo”, ko v muzeju še ni bilo 
konservatorsko-restavratorske delavnice. 
Žal pa so poškodbe zaradi nihanja temper
ature in vlage, prahu ter predvsem zaradi 
lahkega dostopa insektov na nekaterih 
predmetih precej velike. V letih 2000 - 
2002 je bila večina od teh predmetov kon- 
servirana in restavrirana ter spravljena v 
ustrezne depoje. Novo zaščitena je tudi 
zunanjost kašče, notranja dela pa še 
potekajo in precej predmetov še čaka na 
svojo “rešitev”.

Vanja Ferk Grampovčan

“Radi ostanimo tam, kjer pojo, 
hudobni pesmi nimajo!”

Bilo je že koncem maja, ko smo v cerkvi Sv. 
Vida v Dravogradu uživali v prvem samosto
jnem koncertu domačega ženskega 
pevskega zbora “Lipa”. Kakor bi šli na 
vasovanje, so se pripravili tudi gostje 
večera, pevci iz Šentjana, to je MPZ Goršek 
Štefan Čaki, ki ga vodi Tone Ivartnik.

Koncert so pričele domačinke in lepa 
pesem je zaplavala, božala, legla na duše - 
tvoja sem! Veliko dela, vaj in truda pod vod
stvom Janeza Ciglerja je dobilo potrditev in 
nagrado - bučen aplavza polne dvorane. 
Vsebinsko pretežno domače, narodne pa 
tudi za ščepec in malce presenečenja nekaj 
umetniške, črnske duhovne. Program 
domačink in gostov, ki vstopi brez trkanja in 
nas osvoji, obogati, nam pomaga nabrati 
novih moči in upanja. Adrenalin neke 
posebne vrste, kakor ljubezen neustavljiv in

pripravljen na delo za jutri. Tako tudi pevci 
in pevke dobivajo novih moči, voljo za tiste 
dolge večere vaj in za mnoga odrekanja.
Ta mali zborček, v začetku jih je bilo samo 
trinajst, deluje šele poldrugo, do danes se 
je število precej pomnožilo. Ostala pa je 
tista začetniška volja in zrasla kvaliteta. 
Morda je to res najbližja pot do lepote in 
umetnosti. Pevke in goste so našli 
množico, jo ogreli, ji dali lep večer.

k. vaiti

Dravograd:
Iz njenih slik veje radost življenja

S#» ' ‘ ^ Dravograjčani so prireditve ob bližnjem občinskem prazniku, 4. juli
ju, pričeli z likovnim dogodkom 20. junija, v kulturnem hramu, 
cerkvi sv. Vida. Že po tradiciji se predstavi domač ustvarjalec in 
tokrat je svoja likovna dela predstavila Darja Srebnik, likovna pe
dagoginja in akademska slikarka ter restavratorka, ki poklicno delo 
opravlja v Slovenskem verskem muzeju v Stični.
Njena dela, olja, pasteli in akvareli ponazarjajo abstrahirane figure 
in predvsem krajino; barve so žive, pomembna je svetloba, iz 
njenih slik pa veje radost življenja. Občinstvo je avtorico sprejelo v 
velikem številu, občina Dravograd ji je izdala zloženko s fotografija
mi T. Jeseničnika, s spremno besedo akademske slikarke mag. 
Irene Potočnik in oblikovanjem Aleksandre Gradišnik, ki je tudi 
izpeljala domiselno postavitev razstave.

Pozdravne besede je izrekel župan Rado Krpač, igrala je pianistka 
Mateja Lasič, program pa je povezovala Vesna Roger. Razstava bo 
na ogled dva tedna.

S.Š.
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Spoštovani člani društva likovnikov, obiskovalci likovnih razstav 
Koroškega muzeja Ravne na Koroškem in ostala javnost!
Koroški muzej Ravne na Koroškem obvešča, da odpade najavljena 
razstava članov Društva koroških likovnikov, ki naj bi potekala med 
19. junijem in 23. avgustom 2002 v Likovnem salonu na ravenskem 
gradu. Zaradi gradbenih posegov v razstavišče, o katerih nismo bili 
obveščeni, razstave ni bilo mogoče postaviti.

Koroški muzej Ravne na Koroškem

Ena izmed sond v steni Likovnega salona 
Posnetek Simona Javornik

Razgledi:
“BLIŠČ IN BEDA” NEKE USTANOVE

Bilo je v zgodnji pomladi leta 1993 - pa saj 
letnice pravzaprav sploh niso pomembne!, 
ko se je ravenskemu Delavskemu muzeju 
dogodila prva velika reč. Postal je samosto
jen in kot KOROŠKI MUZEJ začel vztrajno in 
uspešno siliti izpod sivine povprečja v širše 
zasnovane akcije in dolgoročne projekte. Ko 
se je zaslužni direktor upokojil, je tudi nova 
direktorica spletla dovolj razkošno vizijo 
razvoja, da je ob zagnanih, četudi številčno 
šibkih strokovnih sodelavcih vsako leto ure
sničila skoraj vse zastavljene cilje.

Rezultati so bili presenetljivi. V teh letih je 
ravenski muzej postal prepoznaven po vsej 
Sloveniji in poglobil sodelovanje z zamejsko 
Koroško. Na kratko in zgolj najbolj bistveno: 
Osvežil je zbirke, izdal lepo propagandno 
zloženko in jo poslal vsem osnovnim in 
srednjim šolam v Sloveniji. Tudi mnogim tur
ističnim organizacijam, se razume. 
Povečano zanimanje se je takoj odrazilo v 
številkah: okoli 12.000 obiskovalcev na 
Prežihovi bajti, približno 5.000 v muzejskih 
zbirkah in kakih 5.000 na priložnostnih 
razstavah. Skupaj to znese 22.000 obisko
valcev na leto. Kako leto tudi več!

Muzej je takrat imel dva, tri skromnejše vod
nike; o katalogih stalnih zbirk pa je lahko le 
sanjaril. Direktorica je začela prijavljati 
premišljene projekte na Ministrstvo RS za 
kulturo in uspehi niso izostali. V nekaj letih 
smo pridobili obsežne in lepe kataloge 
zbirke plastik na prostem Forma viva, 
Spominskega muzeja Prežihovega Voranca 
in zbirke o gospodarstvu in tehniški 
dediščini Koroške. Vsako od teh let je bilo

v okviru sredstev, ki smo jih pridobili iz 
republiških virov, oplemeniteno tudi vsaj s 
kakim katalogom priložnostne slikarske, 
kiparske ali fotografske razstave.

Ko smo snovali katalog in razstavo 
"Sporočilo ugaslega plavža”, mi je moj nek
danji profesor kemije potihoma šepnil na 
uho:

"Preveč ste zrasli in prehitro, - to ljudi 
navadno moti. Kot košat hrast ste se 
razrasli nad Mežiško dolino. Bojim se, da ta 
idila ne bo trajala dolgo...”

Takrat ga nisem jemal čisto resno, priznam. 
Pa kako prav je imel spoštovani gospod pro
fesor!

Kar naenkrat se je nekaj premaknilo v 
ljudeh. Za občinske nismo imeli vizije. 
(Ciroza spomina?) Za sosede smo postali 
nekak trn v peti. (Karcinom slabe vesti?) 
Vztrajali smo in gradili naprej. Leta 2000 je 
prišla dokončna potrditev veljave tudi z 
republike: Valvasorjeva plaketa za uspešno 
delo v letu 1999. Po formalnih čestitkah 
tudi s strani občinskih veljakov in sosedov 
pa se je psihični teror še stopnjeval: Ni 
denarja... Nimate vizije... (Psihološki triler z 
naturščiki!)

Ko seje letos dogodila še zadnja, resda for
malno polno veljavna odločitev, so muzej 
prepolovili. Zbirke ostanejo v nekdanji gra
jski konjušnici. Uprava in železarstvo gresta 
za "železarniški plot”; - Prežih pa že mora 
ostati tam, kjer je bil nazadnje doma!

Nobenega ni zanimalo, kako bomo uskladili 
redno dopoldansko delo, popoldanska 
dežurstva in celodnevna vodstva na treh 
različnih lokacijah z dva in pol strokovnega 
delavca, da bomo tudi konec vsakega pri
hodnjega leta lahko evidentirali število 
obiskov, ki bo vsaj približno podobno 
prejšnjim uspešnim sezonam...

Navsezadnje bo združitev s slovenjegraškim 
Pokrajinskim muzejem še najbolj ugodna 
solucija izmed vseh rešitev in odločitev, ki 
so zazorele na občinskem nivoju.

Prepričan sem, da muzeja v povprečju 
nimamo preveč radi. Tudi ponosni nanj (v 
povprečju, seveda!) nismo preveč, sicer ne 
bi smeli dovoliti, da se je zgodilo to, kar se 
pač je. Morda porečete, da so vtem zapisu 
solzava čustva prevladala nad iskrivim in 
zdravim razumom. Ljudje moji, brez čustev 
ni ljubezni do rojstnega kraja! Brez tega ni 
navezanosti na rodno dolino. Kako je že 
zapisal davnega leta 1951 dr. Franc Sušnik, 
pobudnik za ustanovitev gimnazije, študij
ske knjižnice in delavskega muzeja:

"Eno pa ne ugasne nikoli, če je zatlelo: 
zvestoba in ljubezen domačemu kraju. In 
bloki in hale in dvorane bi bili nič in bi bili 
mrtve maske, če bi jim obraza ne navdiha- 
la duša.”

Taki ljubezni in taki zvestobi smo se 
Ravenčani (v povprečju, seveda!) že zdavnaj 
odpovedali.

Mirč Osojnik
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Koroški pokrajinski muzej Slovenj Gradec:
REFORMACIJA IN PROTIREFORMACIJA NA 
KOROŠKEM

razgledi PREPIH

Ob štiristoletnici cerkve na Uršlji 
gori (1602 - 2002)

Vselej v zgodovini prepišno prehodni svet 
na štajersko-koroškem mejnem področju 
dolin ob Meži, Dravi in Mislinji seje le nekaj 
let po Lutrovem javnem nastopu v 
Wittenbergu odzval na prevratniške impulze 
s severa. Deželno knežje mesto Slovenj 
Gradec, z močnimi trgovskimi vezmi do 
salzburškega in naprej v nemške dežele, je 
brez zadržkov sprejemalo reformne pobude, 
ki jih niso mogli zajeziti vse do konca sto
letja.
Istočasno je bilo 16. stoletje vso še v zna
menju turške nevarnosti. Turki so se na ple
nilskih pohodih proti Podjuni izogibali utr
jenim postojankam in pustošili zlasti po 
podeželju, koder so se v soju kresov, ki so 
oznanjali nevarnost, prebivalci umikali na 
nedostopne vrhove, najraje v zavetje 
skalnatih previsov Plešivca. Iz nuje so v 
vratih Koroške rasli okopi za protiturške 
šance, v njih pa kot duhovni ščit utrjene 
podružnične cerkve. Iz takih, v božjo 
pravičnost vdanih pobud, so bržkone vzklile 
ideje o zidavi božjepotnega hrama na 
Plešivcu, na izteku "koroškega limesa”, vrh 
razgledne gore, na osamelem očaku zadnjih 
obronkov Karavank z nadmorsko višino

1696 metrov. Krivoverske razprtije dolin
skih “purgarjev” so okoliške kmete zgolj 
podžigale v nameri, da z lastnimi rokami in 
skromnim obrtniškim znanjem postavijo 
mogočno cerkev: v slavo vere dedov m čast 
božjo, v poduk potomcem.
Nenavadna, a v času tolikšnih preizkušenj 
razumljiva ideja je naletela na več kot 
dobrotljivo naklonjenost ljubljanskega škofa

Tomaža Hrena, ki si je prizadeval za povr
nitev ugleda svoje cerkve in katoliško obno
vo. Prav trdni gruntarji z močnimi korenina
mi podedovanega izročila prednikov so bili 
najmočnejša opora protireformacije. V 
škofijskem arhivu v Mariboru so se ohranili 
dragoceni zapiski, nekakšna spominska 
knjiga gradnje, ki jo je z lastnoročnimi vpisi 
leta 1599 spočel znameniti ljubljanski škof 
in se poklonil entuziazmu pobudnikov grad
nje: kmetom Plešivčniku, Prevalniku,
Šiserniku, Močilniku in drugim s pobočja 
mogočne gore. Ti so v kotanjo pod 
grebenom vrha, prav na črti nekdanje 
deželne meje med Štajersko in Koroško, 
temelje prostrane cerkve vzidali že v 
sedemdesetih letih ter stavbo iz lomljenega 
kamenja, ki ga je tod vse polno, morda za 
silo in v manjših izmerah končali že po 
dobrem desetletju, ko se je v njej prvikrat 
oglasil še danes dobro ohranjeni bronasti 
zvon z letnico 1584.
Ambicioznejša gradnja je stekla, ko je leta 
1601 po poti od samostana v Dobrli vesi 
vrh prvič obiskal sam škof Hren. 
Presenečen nad drznostjo kmečke trme, ki 
je na nedostopnem vrhu gradila “katedralo” 
in neprizanesljiv do okornih gradbenih 
pomanjkljivosti, je pomagal narisati načrte, 
s katerimi so pospešeno dovršili zidavo, 
hkrati pa naročil izdelavo treh oltarjev, ki jih 
je že naslednje leto, 18. avgusta 1602, 
lastnoročno posvetil.

EN GUŠTANJ IN ŠTIRIDESET RAVEN

Petdesetletnica mesta Ravne na Koroškem je 
bila počaščena, kakor se za tak jubilej spodobi. 
Vse pomembno je bilo povedano, poslikano, 
pofilmano in natisnjeno. Zdaj se dogodki odmika
jo in po malem tudi sami že postajajo del 
zgodovine. Morda je torej prišel čas za pomisel, 
ki bi se med praznovanji skoraj gotovo zazdela 
vsaj nespodobna, če že ne kar bogokletna.
Ko smo namreč pred dobrimi 50 leti sicer še 
imeli Guštanj, se je pa že vedelo, da bo kmalu 
preimenovan v Ravne na Koroškem, seje Avgust 
Kuhar, urednik Koroškega fužinarja in najmlajši 
Prežih, dobrodušno posmehnil, kakor se je znal 
samo on:

"Raven je na Slovenskem za cel ducat, Guštanj 
je bil en sam.”

Ker je bil to čas, ko je moralo izginiti vse, kar je 
dišalo po nemščini (v nepovrat so odšla imena 
Marenberg, Rajhenburg itn.), o primernosti 
takšnega preimenovanja ni smelo biti nobenega 
dvoma. Nikakor tudi ni bilo mogoče dvomiti v

Kuharjevo narodno zavednost, saj je priznal pred
nost slovenskih Raven pred nemškim Guštanjem 
(Gutensteinom). Toda ni si mogel kaj, da ne bi 
občutil vsaj malo banalnosti v dejstvu, da se 
zamenjuje nekaj, kar je enkratno, z nečim 
drugim, kar je množično.
Da bi to poglavje vsaj po 50 letih najprej doku
mentirali, potem pa ga zaprli, bom poskusil 
Kuharjevo trditev potrditi in bom v Atlasu 
Slovenije najprej poiskal vse Ravne, potem pa 
pogledal na zemljevid Avstrije, če je kje še ostal 
kak Guštanj.
Takole se vrstijo soimenjaki našemu mestu: 
Ravne na Blokah, Ravne nad Šentrupertom, 
Ravne pri Cerknem, Ravne pri Mlinšah, Ravne pri 
Šmartnem, Ravne pri Zdolah, Ravne pri Žireh, 
Ravne v Bohinju, Ravne nad Šoštanjem (le kako 
sejeta “Sch(nstein’' ognil prekrstitvi?), Ravne pri 
Pšati, Ravne pod Ratitovcem, Ravne, južno od 
Konjšice, Ravne, južno od Trnovskega gozda, 
Ravne, zahodno od Mirne na Dolenjskem, Ravne 
na Notranjskem, Ravne pri Dobrniču, Ravne v 
Borovški dolini na Kočevskem, Ravne nad

Dovjem, Ravne na Tolminskem, Ravne pri Črnem 
Vrhu, Ravne, južno od Vranskega, Ravne, sever
no od Hrastnika, Ravne, jugovzhodno od Štor, 
Grgarske Ravne, Ravne nad Zgornjim Hotičem, 
Ravne, južno od Kresnic, Ravne, južno od 
Podkuma, Ravne, zahodno od Dolenjega 
Boštanja, Ravne, vzhodno od Jurkloštra, Ravne 
pri Selcah nad Blanco, Ravne nad Senovem, 
Ravne, južno od Pečic, Ravne, vzhodno od 
Drenovca, Ravne pod Kapelami (blizu hrvaške 
meje), Ravne nad Suhadolom, Ravne pod Malo 
goro, Ravne, severno od Amdrusa, Ravne, 
jugozahodno od Pivke.
V Avstriji so ene Ravne v Rožu, druge ob Vrbskem 
jezeru, na Hrvaškem pa so v Čičariji.
Dobrih 20 km zahodno od Wiener Neustadta 
(novi Toporišičev Slovenski pravopis zanj ne 
pozna imena Dunajsko Novo mesto) leži majhen 
kraj z imenom Gutenstein.
Raven je torej precej več, kakor je vedel Kuhar. 
Če pa jih bo kdo preštel, bo videl, da naslov tega 
besedila kar drži.

Marjan Kolar
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PREPIH
ODSEVANJA

Nova številka Odsevanj, koroške revije za 
leposlovje in kulturo, je spet po starem 
zajetna in pestra. Čeprav njen urednik Blaž 
Prapotnik v uvodniku ugotavlja, da je prav
iloma premalo kritična do kulturnih 
vprašanj, tega sicer v prvi vrsti literaturi 
namenjenemu šestmesečniku ne gre 
preveč zameriti.
Iz kulture vedno prinaša predvsem zapise o 
pomembnejših dogodkih (tokrat npr. o 50- 
letnici Koroškega pokrajinskega muzeja v 
Slovenj Gradcu, piše M. K., o evropskih 
povezavah slovenjgraške glasbene šole, 
piše Branko Čepin, gledališki predstavi 
slovenjgraških gimnazijcev NLP(P)
Neznana Ljuba Puba (Prenner), piše Janez 
Žmavc, o razstavi Oskarja Rotovnika - Okija 
v Stuttgartu, piše B. P., o kulturnih priredit
vah v več kot tri stoletja starem mežiškem 
rudniku, piše Suzana Fajmut Štrucl, o 
Bernekerjevih odličjih 2002, piše Tone 
Turičnik, o dobitniku nagrade Mestne 
občine Slovenj Gradec Frančku Lasbaherju,

v intervjuju ga predstavlja Tone Turičnik, o 
umrlem glasbeniku Viktorju Brezniku, pišeta 
Helena Horvat in Darja Vrhovnik, prinaša 
kroniko kulturnih dogodkov, piše Andreja 
Gologranc Fišer) in govor Daniela Breznika z 
letošnje slovengraške Prešernove pros
lave).
Več prostora namenjajo Odsevanja literarn
im ustvarjalcem in poustvarjalcem (poezijo 
objavljajo Vesna Roger, Patrik Kolar, Andrej 
Lutman, Jerica Smolčnik, Benjamin Lužnic - 
Luka, Aleksandra Vrhovnik, Marijana 
Vončina, prozo Marjan Kolar, Zlatko 
Verzelak, Vinko Ošlak, Tone Turičnik, Janez 
Žmavc, dramatiko pa Andrej Makuc - Rajka 
Medunc. Posebno bogata je tokratna ese
jistika, saj je uredništvo priobčilo referat 
Janka Messnerja o ljubezni Pokržnikovega 
Lukana do pesnice libuškega puela, pre
bran na simpoziju Milke Hartman februarja 
letos v Pliberku, Barbare Rotovnik o eri 
navideznosti, Vinka Ošlaka o esperantistu 
Zamenhofu, preroku pravičnega miru,

razgledi

Marije Rotovnik o okoljski etiki in Boštjana 
Temnikerja o kozolcu toplarju.
Odsevanja obogati še nekaj recenzij 
(Franček Lasbaher ocenjuje Koroški zbornik 
3, Tone Sušnik delo dr. Alojzija Kuharja o 
pokristjanjevanju Slovencev in nemško-slo- 
vanski etični meji v vzhodnih Alpah, Helena 
Merkač zbornik Koroška pokrajina, Zinka 
Zorko pa knjigo Janeza Mrdavšiča Krajevna 
in domača imena v Mežiški dolini), pred
stavitve pesnice Saše Fužir, piše Miran 
Kodrin, slikarja Mira Hajnca, piše Milena 
Zlatar, in kiparja Franca Bernekerja, piše 
Špela Spanžel, ter besedno-slikovna bio
grafija Marjana Kolarja. Ni veliko revij, ki bi 
imele tudi stalne prispevke o modi (piše 
Stanka Blatnik) ter širše predstavitve spon
zorjev (piše Jože Potočnik). Pri Odsevanjih 
se vse zlije v zaključeno celoto, vštevši 
grafično podobo, tokrat še posebno impre
sivno, vzeto pri Miru Hajncu.

H. Merkač

Študentarije
“Nesojeni” mladinski kulturni center

V vročih pozno spomladanskih dneh mladi na Koroškem niso mislili le na zaključene ocene ali izpite pred vrati. Ko so v Slovenj Gradcu 
začeli obnavljati stavbo bivše pizzerije Collazzio in so se izza njihovih občinskih vrat zaslišale zgodbe o izvajalcu programa 
tamkajšnjega mladinskega centra, je na zgornjem koncu Koroške završalo. Menda nas ja ne bodo (spet) prehiteli?

Resnici na ljubo je treba povedati, da pobude za 
ustanovitev mladinskega kulturnega centra v 
občini Ravne in ostalih krajih Mežiške doline 
obstajajo že dlje časa. V tej smeri je razmišljalo 
več garnitur vodstva Kluba Koroških Študentov, v 
zadnjih letih tudi nekaj drugih društev (na primer 
Forma Viva z Raven), od ustanovitve Komisije za 
mlade na Občini pred dvema letoma pa se le-ta 
zavzema za celosten občinski program dela z 
mladimi, cilj katerega je tudi izgradnja 
mladinskega kulturnega centra. A veliko govor
jenega in malo storjenega - vsaj tako je izgledalo, 
ko smo nevoščljivo pogledovali proti Mislinjski 
dolini, kjer so se dela že začela, z izdatno 
pomočjo občine - a kot so ptički povedali, z nekaj 
manjšo podporo mladih.

Sodelovanje z društvi na Koroškem, ki v svoje 
dejavnosti vključujejo tudi mlade, je Komisiji 
razkrilo osnoven problem dela z mladino v Občini 
Ravne: ni nekega krovnega prostora, pod katerim 
bi se izvajale aktivnosti. Želja po prostoru, 
mladinskem kulturnem centru, je s strani ponud
nikov dejavnosti torej prisotna. Kaj pa 
povpraševalci? Da bi ugotovili, kolikšna je 
angažiranost mladih v prostočasnih aktivnostih v 
Koroški dolini, kako mladi dojemajo regijo z vidi
ka kulturnega dogajanja, katere aktivnosti 
pogrešajo in v katere so sami vključeni, je bila 
izvedena anketa. Vanjo je bilo zajetih 200 sred
nješolcev (Gimnazija Ravne na Koroškem), starih 
od 16 dol8 let.lzvedlajo je Tina Mojzer na pobu
do Komisije za mlade.

Več kot polovica vseh anketiranih (64%), je 
vključena v prostočasne aktivnosti. To govori 
proti apatičnosti mladih v regiji. Najraje obiskuje
jo športne in koncertne prireditve. Največ jih 
preživlja prosti čas po lokalih in pri prijateljih ali 
pa kar doma. To glasno kliče v prid vzpostavitve 
kake druge možnosti. Tudi mladi menijo tako, saj 
je 41% vseh anketiranih odgovorilo, da na 
Koroškem primanjkuje prostorov, v katerih bi 
lahko delovali, nadaljnjih 35% jih je mnenja, da 
po drugi strani primanjkuje aktivnosti. Po mnenju 
mladih anketirancev Koroška (še) ni popolnoma 
kulturno mrtva dolina, najpogostejši odgovor pa 
je bil, da se na Koroškem premalo, oziroma nič 
ne dogaja. 74% anketirancev meni, daje kultur
na ponudba pri nas le delno privlačna. Najbolj 
pogrešana dejavnost so koncerti, mladi 
pogrešajo dobre kino predstave in plesno 
dejavnost.

Več kot polovica vseh mladih (56,5%) odgovarja, 
da so že pomislili na rešitev - mladinski kulturni 
center, in 83% se strinja, da ga potrebujemo. Na 
odgovor, zakaj, so po večini odgovorili, da za 
druženje, spoznavanje, zaradi pogostejših zabav, 
za več različnih dejavnosti, večjo organiziranost 
mladih v prostem času. V MKC-ju naj bi se po nji
hovem dogajalo: koncertna dejavnost, ples, kino- 
drugačen pogled, informacijsko središče za 
mlade, seminarji z različnimi temami, kreativne 
delavnice, gledališče, modne revije, večeri z 
diapozitivi, razstave, literarni večeri in lutkovna 
dejavnost.

Na nek način to še zmeraj kaže na dejstvo, da si 
mladi želijo predvsem zabave, pozitivno pa je, da 
so navdušeni nad seminarji in delavnicami, in da 
si želijo informacijskega središča za mlade. 
Našteli so še: brezplačen dostop do Interneta, 
športne aktivnosti in poučne debate. Očitno je, 
da želja obstaja. Volja za delo tudi. Nekaj manj 
kot pri mladini, ju je očitno pri odraslih in pomem
bnih.
Problem prostora se je,vsaj začasno in z nekako 
Pirovo zmago, rešil s Kompleksom Kluba 
Koroških Študentov. V omenjeni anketi je več kot 
pol (54%) anketiranih KKŠ navedlo kot organi
zacijo, ki jo poznajo po delu z mladimi. Klub je od 
podjetja Eurosplet za menjavo s preostalimi del
nicami Koroškega študentskega servisa dobil v 
brezplačen najem prostore nekdanje diskoteke 
Joy na Čečovju, a le še za dobo leta in pol - nato 
jih na Klubu nameravajo odkupiti. Programski 
svet je trudi pretrgati dediščino diskoteke, zade
va bo rabila svoj čas, preden dozori.

Sojen ali nesojen, nekakšen center za mladino 
zdaj imamo. Prej kot v Slovenj Gradcu in brez 
odločilnega občinskega vložka. Glas ljudstva 
hitro obrača jezik in vsak je po bitki general, a 
dejstvo je, da so se tako društva kot mladi izrek
li ZA center. Drugo vprašanje je, kdo jim bo pris
luhnil, in ali bodo na stolčkih tako študentske kot 
odrasle politike pristojni znali pogledati čez 
strankarske in kratkoročne koristi. A da ne bo 
nato zopet enkrat - ja, v Slovenj Gradcu so pa 
spet pred nami!

33



razgledi

Poučni turizem v Libeličah
PREPIH

Kdor še ne pozna Libelič v njihovi vsebini, je prikrajšan za vedenje o 
svoji koroški preteklosti.

Ideja o razvoju turizma v Libeličah sega v 
osemdeseta leta. Takrat je občinska oblast 
skupaj z nekaterimi gospodarstveniki želela 
Libeliče industrializirati. Naravno bogastvo 
krajine - gramoz, so hoteli uporabiti za 
surovino in izgraditi vse potrebno infra
strukturo za njegovo predelavo v izdelke. 
Način takratnega delovanja interesentov ni 
bil po volji domačinov, ki so v tem videli 
spremembo svoje krajine in spremembo 
načina življenja na deželi. S postavitvijo be
tonarne, možnost izgradnje asfaltne baze in 
priselitev "tujih” delavcev v kraj, so bili pre
hudi posegi v ustaljen način življenja 
Libeličanov. Ob vsem “rompompomom” 
takrat seje izkristaliziralo mnenje: ali indus
trializacija ali kateri drugi način razvoja 
kraja. Libeličani so se odločili za razvoj 
kmetijstva in turizma, kot dopolnilne 
dejavnosti na kmetih. Le tak razvoj 
omogoča ohranjanje kulturne in naravne 
dediščine v kraju. In seje začelo. V začetku 
devetdesetih so obnovili znamenito kostni
co iz 12. stoletja, nadaljevali so s 
postavitvijo muzeja o koroškem plebiscitu s 
poudarkom na znamenito libeliško dogajan
je, restavrirali so staro Cehnerjevo trgovino, 
napravili gozdno učno pot in danes so v 
zaključni fazi dela na postavljanju muzeja 
starega kmečkega orodja in strojev v sked
nju župnišča.
Vse te aktivnosti so strokovno podpirali in 
izvajali delavci Koroškega pokrajinskega 
muzeja iz Slovenj Gradca. Finančno pomoč 
pa je nudila občina iz svojega proračuna in 
pridobljenih sredstev republiških min
istrstev. Odločilno strokovno besedo pri 
obnovi objektov je imel Zavod za ohranjanje 
kulturne in naravne dediščine iz Maribora. 
Vsi ti obnovljeni objekti in tudi tisti, ki so bili 
narejeni na novo, so v glavnem namenjeni 
prehodnemu turizmu, se pravi turistom, ki 
pridejo, si stvari ogledajo in zapustijo 
Libeliče z lepimi vtisi, ki jih prenašajo v 
drugo okolje, kar pa je edini “zaslužek” 
kraja. Poleg vstopnine seveda. Turizem kot 
gospodarska panoga pa je v kraju le slabo 
zastopan. Od predvidene dodatne dejavnos
ti na kmetih je le malo kaj. Vse še v zamet
kih. Ponudba gostinskih uslug in kmečkih 
dobrot je tisto, kar prinaša dohodek. 
Ugotavljati, zakaj se ljudje ali posamezniki, 
ki za te dejavnosti imajo pogoje, ne 
odločajo za to, je zanimivost. Na stotine 
razlogov je, kakor pravijo. Glavni je najbrž

začetni kapital, nerazumna zakonodaja na 
tem področju in morda tudi premajhna pod
jetnost posameznikov ali pa potrebe po 
dodatnem zaslužku še ni !?
Kljub tem pomanjkljivostim se obiski turis
tov iz leta v leto večajo. Pa ne prihajajo 
samo iz bližnje okolice, ampak iz celotne 
Slovenije. Za sprejem gostov skrbi Kulturno 
prosvetno društvo Libeliče s svojo 
Turistično sekcijo. Člani sekcije obiskovalce 
strokovno vodijo po ogledu libeliške 
zgodovine. Od začetnih nekaj avtobusov 
obiskovalcev so lani zabeležili že skoraj 
4000 obiskovalcev. Samo v letošnjem letu 
pa si je do sedaj koroško posebnost 
ogledalo že preko 1200 ljudi. Struktura 
obiskovalcev je različna. Kulturno dediščino 
Libelič, ki v nekaterih primerih ponazarja 
“trmasto" koroško zavednost in edin
stvenost v Evropi, si ogledujejo tako mladi 
kot starejši Slovenci. Program obiska je 
ponujen tako, daje zanimiv za vsakogar. Ob 
priložnostnih razgovorih s prebivalci 
Koroške ugotovim, daje veliko Korošcev, ki 
dobro vedo kje so Libeliče, kaj pa je tam 
zanimivega za videti in slišati, jim ni znano. 
Ogled pač odlagajo nekam v prihodnost. 
Škoda.
Kratek opis, kaj je mogoče v Libeličah videti 
in slišati, bom opisal v naslednjih vrsticah. 
Ob prihodu v Libeliče se ustavite na sredi 
vasi, kjer vas sprejme vodič, seveda, če ste 
svoj obisk prej najavili. Pot vas vodi mimo 
Cehnerjeve trgovine, ki pa je zaradi oseb
nih razlogov trenutno zaprta. Ogledate si 
Prajzovo kaščo, od koder se podate na 
ogled kostnice pri cerkvi sv. Martina. 
Zanimiva stavba ta kostnica. Zgodovinarji 
pravijo, daje iz 12. stoletja in je posvečena 
sv. Mihaelu. Vsebina kosti v spodnjih pros
torih odpira novo spoznanje zgodovine kraja 
in širše okolice. Farna cerkev, ki je bila 
nekoč sedež prafare vam dopolni vedenje o 
razvoju cerkve na Koroškem. Po stezici za 
pokopališčem se spustite do župnišča v 
katerem je urejen muzej o koroškem 
plebiscitu. Burno zgodovino iz leta 1920 in 
1922 razberete iz razstavljenih dokumen
tov, načrtov, propagandnih letakov in slik. V 
enem delu muzeja pa je posebej predstav
ljeno dogajanje v Libeličah ob borbi za 
vrnitev kraja k matični domovini. Ob 
župnišču stoji skedenj, ki s svojo velikostjo 
kaže na nekoč mogočno kmetijo, ki jo je 
upravljala fara. V njem se pripravlja, lahko

trdim, ena največjih zbirk kmečkega orodja 
v Sloveniji. Koroški pokrajinski muzej je v 
zaključni fazi izgradnje tega muzeja. Vse 
razstavne eksponate so darovali krajani. 
Odziv pri zbiranju starih strojev, orodij, slik 
in druge zgodovinske materije, kaže na to, 
da Libeličani res želijo ohraniti svojo kul
turno dediščino. Zavedajo se, da je le na 
tak način možno potomcem pokazati kako 
seje nekoč delalo in živelo.

O Libeličah se da tudi marsikaj prebrati. Že 
leta 1994 so izdali knjigo o Libeličah z 
naslovom “Vsaka vas ima svoj glas”, v 
kateri lahko berete o vseh zgodovinskih 
dogodkih, razvoju organizacij in društev v 
kraju in o gospodarskem razvoju V kolikor 
imate pevsko žilico vam je v knjigi na razpo
lago precej narodnih pesmi, ki so se nekoč 
in se še danes pojejo v kraju. Tudi na kuli
naričnem področju so aktivni. Največ zaslug 
za to imajo članice Društva kmetic. S svojo 
"Libeliško kuharico" so pokazale, da ne 
znajo samo dobro kuhati ampak to tudi v 
besedi in sliki prikazati širši javnosti. 
Kuharsko knjigo je možno dobiti pri članici 
društva na kmetiji Buč. Kot propagandni 
material vam ponudijo brošurico in razgled
nice.
Za ljubitelje neokrnjene narave ali sprehoda 
željne obiskovalce je na razpolago gozdna 
učna pot “Velika uharica”. Terasa te poti 
zajema že prej naštete zgodovinske objekte 
in vas popelje nad Libeliče po Libeliški gori. 
Dolga je približno za uro in pol hoda. V 
kolikor pa ste obremenjeni s časom jo je 
možno v skrajšani obliki prehoditi tudi v pol 
ure. Pot vam osveži znanje o rastlinstvu, 
živalstvu in zgodovini v kraju. Pa še čistega 
svežega zraka se lahko nadihate.
Vse povedano bi bilo težko ustvariti in si 
sedaj ogledovati, če ne bi bilo nekaj zag
nancev, ki skupni interes krajanov spravlja
jo v vidne oblike.
Neizbežno je omeniti še prijetne domačine, 
ki vsakemu obiskovalcu izkažejo prijaznost, 
se z njim pogovorijo in rečejo še kakšno “za 
hec”.

Koroška bi brez Libelič, ki so jim na občini 
Dravograd dali ime tudi “biser” občine, bila 
okrnjena. Kdor še ne pozna Libelič v njihovi 
vsebini, je prikrajšan za vedenje o svoji 
koroški preteklosti.

Adrijan Zalesnik
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sfce/ ' sindikat kovinske 
in elektroindustrije Slovenije

SINDIKALNA PODRUŽNICA 
DRUŽB SLOVENSKIH ŽELEZARN 
NA LOKACIJI RAVNE

NI NAM VSEENO!

30 LET IZKUŠENJ
^ NA ZAHODNIH TRGIH

TUS KO-SI d.d.,
podjetje za proizvodnjo 
netkanih tkanin
Pod gradom 2a 
2380 Slovenj Gradec 
Tel: (02) 88 43 731 
Fax: (02) 88 43 795 
http://www.tus-kosi.si 
e-mail: info@tus-kosi.si

POSTELJNI VLOŽKI ZA LAHKO NOČ IN 
MIRNO SPANJE
Uporabljamo le izbrane naravne materiale: 
kokosova, sisalova in konopljina vlakna, ovčjo 
volno, kašmirsko volno, penjen lateks, nebeljen 
bombaž.

NARAVA POD VAŠO 
STREHO
Za toplotno in zvočno izola
cijo vašega doma izdelujemo 
učinkovito, predvsem pa 
zdravju neškodljivo izolacijo 
iz kokosovih vlaken.

■Mal Koroška cesta 14, 2390 Ravne na Koroškem
Tel.: 02 82 15 730 Tel.,Fax.: 02 82 20 623,
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SG HOTI PRVAK MEŽIŠKE DOLINE
šport PREPIH

Z odigranim zadnjim kolom se je končalo tekmovanje v ligi malega nogometa 
Mežiške doline. V letošnji sezoni je bila udeležba ekip presenetljivo velika, nekaj 
novih ekip pa je svojo udeležbo napovedalo že za naslednjo sezono.

V prvi ligi je nekoliko nepričakovano, a povsem zasluženo naslov prvaka osvojila 
ekipa Splošnega gradbeništva Hoti. Slednji so bili vseskozi v samem vrhu, v zad
njem kolu pa so si z zmago proti Riversem uspeli zagotoviti naslov. Drugo mesto 
je zasedla ekipa Polene Interconsuma, ki je v derbiju kroga premagala na koncu 
tretjeuvrščeno ekipo Rom špedicije. V nižji rang tekmovanja se selita ekipi Riversi 
in Sport bar. Nova člana prve lige sta postali ekipi Ravne city in Leše.

(bt)

Trener Dravograda Toni Tomažič:
Združen klub bi lahko kandidiral za vrh

V letošnji, povsem z nogometom prežeti 
sezoni, je NK Dravogradu uspel pravi pod
vig. Več kot prepričljivo so varovanci trener
ja Tonija Tomažiča v drugi ligi osvojili prvo 
mesto in si tako že krog pred koncem zago
tovili ponovni preboj v prvo ligo. S tem 
bomo tudi po njihovi zaslugi ponovno lahko 
spremljali stari dobri koroški derbi, kije bil 
že v preteklosti pravi magnet za domače lju
bitelje nogometa.

Pred začetkom sezone je bilo kar veliko 
"poznavalcev”, ki so mladi ekipi Dravograda 
napovedovali zanesljivo uvrstitev v sredino 
lestvice, zagotovo pa ne boj za sam vrh. A 
Tomažiču je uspelo najti pravo kemijo na eni 
strani mladih, nadarjenih in dokazovanja 
željnih igralcev in na drugi strani izkušenih 
mačkov nogometnih igrišč. Domači strateg 
je o končani sezoni dejal:
"Celotno sezono smo igrali dokaj konstant
no. Seveda so morali igralci, kakor tudi 
strokovni štab in uprava, v ta rezultat vložiti 
veliko truda. Uprava je v večji meri sledila 
rezultatom. Igrali smo z dokaj mladim, 
neizkušenim moštvom, na srečo pa smo 
imeli nekaj igralcev, ki so že vrsto let 
nastopali v prvi ligi. Tako so imeli mladi 
priložnost učenja in izpopolnjevanja od 
starejših. Vmes je prišla manjša kriza treh 
tekem, a se je na srečo za nas končalo z 
pozitivnim rezultatom na odločilni tekmi 
proti Ljubljani na domačem igrišču”. 
Dravograd na prvoligaški sceni ne bo 
novinec. Že v sezoni 2000/2001 je 
dokazal, da se lahko povsem enakovredno 
kosa z najboljšimi in se, vsaj v jesenskem 
delu, tudi je. Žal so nekatere napačne 
poteze pripeljale do izpada, dejstvo pa je, 
da se razlika med prvo in drugo ligo ne 
manjša, ampak prej veča. Cilji kluba 
zaenkrat še niso znani, verjetno pa bi se 
zadovoljili že z golim obstankom. Cilji

Tomažiča pa so vedno bili postavljeni stop
ničko višje od uprave in tudi tokrat ni 
drugače.
“Dravograd je že dokaj kvalitetno sodeloval 
med najboljšimi, žal je nato mogoče zaradi 
samega podcenjevanja lige izpadel. Razlika 
med prvo in drugo ligo vsekakor je. V prvi 
ligi igrajo igralci, ki že vrsto let nastopajo v 
močnejši konkurenci. Mislim, da se da tudi 
z mlajšimi narediti rezultat, seveda pa 
moraš na določenih igralnih mestih imeti 
izkušene igralce. Upam, da bomo tiste, ki 
jih imamo, uspeli zadržati. Če ne, bomo 
poskušali v ekipo pripeljati nekaj izkušenih 
posameznikov, ki bodo držali sam nivo igro 
višje. O ciljih kluba se še niti nismo pogo
varjali, medtem ko so moji cilji znani. 
Hočem postati prvak. Verjetno ta izjava 
zveni malce prepotentno, a ni mišljena 
tako. Če nimaš visokega cilja, potem je 
brezpredmetno govoriti in se ukvarjati z 
nekim delom. Moj osebni cilj je tako znan, 
kako bo na koncu, pa bomo še videli”. 
Tomažič je trener, ki se lahko med drugim 
pohvali tudi z pokalno lovoriko. Osvojil jo je 
z ekipo Gorice, ki jo je sicer vodil kratek 
čas. Da cilja na sam vrh priča tudi na sled
nja izjava:
“V vsako tekmo bomo šli z namenom zma
gati in kar se bo zgodilo, pa bomo videli. V 
kolikor bomo imeli dovolj kvalitetnih igral
cev, bomo štartali na oba naslova".
V drugi ligi je Dravograd uspel predstaviti 
nekaj novih mladih imen, ki bi znali letos 
eksplodirati tudi v prvi ligi. Še posebej seje 
uveljavilo ime Tisnikarja, Rebola, 
Navodnika... Vprašanje pa je, ali lahko 
mladi domačini tako uspešno nastopajo 
tudi med najboljšimi.
“Mi smo iz mladinskih vrst dobili nekaj igral
cev. Razen enega ostali niso okusili niti tret
je lige. Vendar igralci, ki se bodo pokazali za 
dovolj kvalitetne, vsekakor niso brez

možnosti. Na prvem treningu so vsi igralci 
začeli iz nič. Nihče nima prednosti. Želim si, 
da bi bilo čimveč mladih domačih igralcev, 
saj potem igralskega kadra ni potrebno 
iskati drugod. Vendar realnost je pač 
takšna, kot je, in po videnem bosta več kot 
dva, mogoče trije igralci težko prišli med 
osemnajst. Navsezadnje moraš tudi na 
klopi imeti rutinirane igralce.”

V sezoni 2002/2003 bo Koroška spet 
imela dva prvoligaša. Čeprav je to pohvalen 
podatek, pa je vprašanje, ali je takšno stan
je sploh realno. Oba kluba sta se že v 
preteklosti ubadala s finančnimi problemi in 
tudi letos se zaenkrat ne obetajo boljši 
časi. Ravno zaradi slednjega je bila ideja o 
združitvi vsaj pozdravljena tudi med gospo
darstveniki. Žal do združitve zaradi takšnih 
in drugačnih razlogov ni prišlo in životarje
nje je skoraj neizbežno.

Toni Tomažič je bil pred začetkom sezone 
na listi želja tako v Korotanu kot tudi v 
Dravogradu. Nekako pa smo dobili občutek, 
da bi še najraje vodil združeni klub. Tudi 
sam se namreč zaveda, da je združitev 
edina rešitev in edina pot naprej za 
kvaliteten razvoj nogometa na Koroškem. 
“Mislim, da je dejstvo, da bosta oba prvoli
gaša bolj ali manj životarila. Upam, da se 
bodo vsaj v večini obveznosti do igralcev v 
obeh klubih poravnavale. Igralci so se pač 
odločili za profesionalno kariero. To jim je 
služba in če v službi nekaj delaš in nisi 
plačan, je nezadovoljstvo razumljivo. Lahko 
se zgodi, da oba kluba ravno zaradi tega 
izpadeta iz lige. Upam, da se črne napove
di ne bodo uresničile in da se bodo v bližnji 
prihodnosti vodilni ljudje dogovorili in se 
združili v kvalitetno organiziran klub. Takšen 
klub bi lahko kandidiral tudi za sam vrh."

Bogdan Tušek
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LION’S TENIS TURNIR 2002

šport

V Slovenj Gradcu se je v 15. junija 
odigral teniški turnir dvojic, ki ga je 
že šestič zapored organiziral Lion’s 
klub iz Slovenj Gradca. Turnir je 
hkrati tudi memorialni, posvečen v 
spomin Alojzu Murku, priznanemu 
gostincu, članu Lion’s kluba in 
velikemu pristašu tenisa v Slovenj 
Gradcu.
Turnirja se je udeležilo 12 vabljenih 
igralcev. Prvo mesto je zasedel 
Darko Črešnik, ki je v finalu play-offa 
premagal Nika R. Kolarja z rezul
tatom 6:2. Tretje mesto je zasedel 
Bogdan Kutin, ki je dobil dvoboj z 
6:0 b.b. proti četrtoplasiranemu 
Milanu Radoševiču. Nagrade je v 
imenu Lion’s kluba Slovenj Gradec 
podelil gospod Hubert Dolinšek.
-nrk

“ŠMARTNO OPEN”
2002

V Šmartnem pri Slovenj Gradcu se je 15. junija 2002 
odigral teniški turnir dvojic, ki se ga je udeležilo 16 
igralcev. Prvo mesto sta dosegla Borut Kac in Tomaž 
Kašnik, drugo mesto Silvo Priteržnik in Boris 
Jeseničnik ter tretje mesto Bojan Krevh in Samo Pelc. 
Prvoplasirani so bili nagrajeni z lepimi praktičnimi 
nagradami. Turnirje bil posvečen krajevnemu prazniku 
za leto 2002

ZENSKI TENIS TURNIR 
DVOJIC

14. junija seje v Šmartnem pri Slovenj Gradcu odigral tradicionalni ženski 
teniški turnir v dvojicah, ki se ga je udeležilo 8 igralk. Zmagale so: Pelc - 
Pritržnik prvo mesto; Lampret - Dretnik drugo mesto in Kolar - Kanop tret
je mesto. Turnirje bil organiziran v počastitev krajevnega praznika za leto 
2002.
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SPOROČILO ZA JAVNOST!

INFORMACIJA 0 IZVAJANJU 78.A ČLENA 
ZAKONA 0 ZDRAVSTVENEM VARSTVU IN 
ZDRAVSTVENEM ZAVAROVANJU

storitev (zdravstveni domovi, bolnišnice, zasebni- 
ki-koncesionarji, lekarne ipd.) obračunajo 
obveznemu zdravstvenemu zavarovanju.

kljub nerednemu plačevanju prispevkov zagotovl
jene vse pravice iz obveznega zdravstvenega 
zavarovanja.

Državni zbor RS je 27. 11. 2001 sprejel zakon o 
spremembah in dopolnitvah zakona o zdravstven
em varstvu in zdravstvenem zavarovanju (ZZVZZ- 
E; Ur.l. RS, št. 99/2001), ki med drugim kot 
novost uvaja tudi ukrepe zoper samostojne 
zavezance, ki so neredni plačniki prispevkov za 
obvezno zdravstveno zavarovanje, in njihove 
družinske člane (78.a člen ZZVZZ). S prehodnimi 
določbami je bilo določeno, da se začne 78.a 
člen zakona o zdravstvenem varstvu in 
zdravstvenem zavarovanju izvajati šest mesecev 
po uveljavitvi ZZVZZ-E, t.j. 22. 6. 2002, zato bo 
Zavod kot izvajalec omenjenih določb od tega 
dne dalje pričel izvajati z zakonom predvidene 
ukrepe.

S spremembo zakona se zaostruje odgovornost 
samostojnih zavezancev, ki so neredni plačniki 
prispevkov obveznega zdravstvenega zavarovan
ja. Tako se zavarovanim osebam iz 4., 5., 6., 7., 
8., 11., 12., 13., 14. in 20. točke prvega 
odstavka 15. člena zakona (na primer osebe, ki 
samostojno opravljajo gospodarsko ali poklicno 
dejavnost, osebe, ki so lastniki zasebnih podjetij 
v R Sloveniji, kmetje, ki opravljajo kmetijsko 
dejavnost kot edini ali glavni poklic, vrhunski 
športniki, samostojni kulturni delavci,...) ter nji
hovim družinskim članom v času, ko nimajo 
poravnanih obveznosti plačevanja prispevkov, 
zadržijo njihove pravice do zdravstvenih storitev 
in denarnih dajatev iz naslova obveznega 
zdravstvenega zavarovanja. Te osebe in njihovi 
družinski člani bodo lahko v času, ko nimajo 
poravnanih obveznosti iz naslova prispevkov, 
uveljavljale na račun obveznega zdravstvenega 
zavarovanja le nujno zdravljenje.

Ostale storitve, ki presegajo nujno zdravljenje, si 
bodo morali neredni plačniki zagotoviti z lastnimi 
sredstvi, ki jih bo Zavod povrnil, ko bodo tudi 
sami poravnali svoje obveznosti do Zavoda. 
Nujno zdravljenje obsega:
- nujne in neodložljive zdravstvene storitve za 

ohranitev življenjsko pomembnih funkcij, zaus
tavljanje večjih krvavitev in oskrbo ran, 
preprečitev nenadnih in usodnih poslabšanj 
kroničnih bolezni oziroma zdravstvenega stanja, 
ki bi lahko povzročilo trajne okvare posameznih 
organov ali življenjskih funkcij ter antišok terapij:

- zdravljenje zvinov in zlomov ter poškodb, ki 
zahtevajo specialistično obravnavo;

- zdravljenje zastrupitev;
- storitve za preprečevanje širjenja infekcij, ki bi 

pri zavarovani osebi utegnile povzročiti septično 
stanje;

- storitve, za katere je predpisano obvezno zdravl
jenje, ali so z zakonom opredeljene kot obvezne 
in za katere po naših predpisih ni plačnik 
država, delodajalec ali zavarovana oseba sama;

- nujne prevoze z reševalnimi vozili;
- zdravila, predpisana na recept s pozitivne liste, 

potrebna za zdravljenje stanj iz predhodnih 
alinej;

- medicinske pripomočke, potrebne za obravnavo 
stanj iz predhodnih alinej in sicer v obsegu, kot 
ga določajo Pravila obveznega zdravstvenega 
zavarovanja.

Storitve nujnega zdravljenja izvajalci zdravstvenih

POSTOPEK ZADRŽANJA PRAVIC NEREDNIM 
PLAČNIKOM

Podatek o nerednem plačniku prispevkov bo 
zapisan na kartici zdravstvenega zavarovanja ali 
na obrazcu "Potrdilo o veljavnosti obveznega 
zdravstvenega zavarovanja”, s katerim 
zavarovane osebe uveljavljajo pravice, če 
začasno nimajo kartice. Če bo ugotovljeno, da 
ima oseba neporavnane obveznosti do Zavoda iz 
naslova prispevkov, bo pri uveljavljanju 
zdravstvenih storitev obravnavana kot neredni 
plačnik, prav tako tudi pri uveljavljanju pravice do 
denarnih dajatev (nadomestilo plače za čas 
začasne zadržanosti od dela, potni stroški ter 
pogrebnine in posmrtnine). Enaka pravila veljajo 
za njihove družinske člane.

Zavarovana oseba bo ob potrjevanju kartice 
zdravstvenega zavarovanja preko
samopostrežnega terminala obveščena, da je 
neredni plačnik. Obvestilo na terminalu se bo 
glasilo: “Zavezanec ni redni plačnik prispevka, 
zato so pravice iz obveznega zdravstvenega 
zavarovanja zadržane do plačila prispevka.” 
Podatek o nerednem plačniku prispevkov bo s 
kartice zdravstvenega zavarovanja prebral izva
jalec zdravstvenih storitev, ki dela po pogodbi z 
Zavodom.

V kolikor bo izvajalec za nerednega plačnika 
opravljal zdravstvene storitve, ki ne sodijo med 
nujno zdravljenje, bo izvajalec izstavil individualni 
račun nerednemu plačniku, ki bo v tem primeru v 
deležu za obvezno zdravstveno zavarovanje 
samoplačnik*. Pri tem bo izvajalec obračunal 
opravljene storitve po veljavni pogodbeni ceni 
med izvajalcem in Zavodom. Na osnovi individu
alnega računa bo zavarovana oseba lahko uvel
javljala povračilo stroškov na Zavodu, ko bo 
poravnala neplačane prispevke. Upravičenci uvel
javijo povračilo stroškov zdravstvenih storitev na 
pristojni enoti Zavoda na podlagi pisne zahteve. 
Zahtevi priloži upravičenec originalni račun izva
jalca in dokazilo o plačilu računa. V kolikor 
zavarovana oseba nima poravnanih prispevkov 
mu izda območna enota Zavoda na podlagi 266. 
člena Pravil obveznega zdravstvenega zavarovan
ja odločbo, s katero zadrži povračilo stroškov.

V kolikor bo Zavod v postopkih uveljavljanja prav
ic do denarnih dajatev (potnih stroškov, nado
mestila plače med začasno zadržanostjo od dela, 
pogrebnine in posmrtnine) ugotovil, da je oseba 
neredni plačnik, bo izdala območna enota 
Zavoda odločbo, s katero bo zadržala izplačilo 
denarne dajatve.

Upravičenec do povračila stroškov zdravstvenih 
storitev ali denarnih dajatev lahko ponovno uvel
javi pravico do povračila stroškov zdravstvenih 
storitev ali denarnih dajatev potem, ko bo porav
nal prispevek za obvezno zdravstveno zavarovan
je neposredno na enoti Zavoda, kjer ima urejeno 
obvezno zdravstveno zavarovanje, Davčni upravi 
RS, banki ali pošti.

Do sedaj so imele nekatere zavarovane osebe

Z izvajanjem 78.a člena zakona pa bi bilo moč 
povečati disciplino glede poravnavanja obveznos
ti, hkrati pa bi ohranili načela enakih pravic in 
obveznosti. Z izvajanjem omenjenih ukrepov je 
ocenjeno povečanje prihodkov v višini 200 mio 
SIT, ki pa jih bo Zavod namenil za predvideno 
uvedbo nekaterih novih pravic do medicinsko- 
tehničnih pripomočkov, ki so rezultat hitrega 
tehnološkega razvoja (inzulinske črpalke in digi
talni slušni aparati za otroke do 15. leta starosti 
ter elastomerne črpalke za nego umirajočih na 
domu) in ki so že predvidene s spremembami in 
dopolnitvami Pravil obveznega zdravstvenega 
zavarovanja, ki jih je skupščina Zavoda sprejela 
na zadnji seji dne 22.5.2002.

PRIPOROČILO ZAVAROVANIM OSEBAM - 
SAMOSTOJNIM ZAVEZANCEM

Bistvenega pomena za dokazovanje rednega 
plačevanja prispevkov so dobri podatki in evi
dence o plačanih prispevkih. Če bodo zavarovane 
osebe - samostojni zavezanci pri izvajanju 78.a 
člena zakona ugotovili pomote v evidencah o 
nerednem plačevanju, naj se z dokazili o 
dejanskem plačilu prispevkov obrnejo na ustano
vo, kjer te evidence vodijo. Tovrstnih evidenc ne 
vodi le Zavod temveč tudi Davčna uprava RS, zato 
priporočamo zavarovanim osebam, da morebitne 
napačne podatke v evidencah odpravljajo s pred
loženimi dokazili o plačilu tam, kjer se tovrstne 
evidence vodijo. Zavarovane osebe - samostojne 
zavezance prosimo za potrpežljivost.

VREDNOST NEPLAČANIH PRISPEVKOV ZA 
OBVEZNO ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE

Po evidencah Davčne uprave RS** in Agencije za 
plačilni promet je vrednost neplačanih prispevkov 
za obvezno zdravstveno zavarovanje po stanju na 
dan 31.12.2001 znašala 8,313 mlrd SIT, pri 
čemer naj bi dolg samozaposlenih in kmetov 
znašal 7,932 mlrd SIT, pravnih oseb pa 0,381 
mlrd SIT. Vendar pa nizka vrednost neplačanih 
prispevkov s strani pravnih oseb ni rezultat boljše 
izterjave ali celo pravočasnosti plačila prispevkov, 
ampak je predvsem posledica netočnega izkazo
vanja javnofinančnih obveznosti. Po zakonu o 
prispevkih za socialno varnost namreč pravne 
osebe izkazujejo neplačano obveznost za plačilo 
prispevkov - torej javnofinančnih terjatev - šele ob 
prvem naslednjem izplačilu plač, medtem ko so 
samozaposleni in kmetje dolžni dostaviti obračun 
prispevkov za socialno varstvo davčnemu organu 
najpozneje do 15. v mesecu. To pomeni, da 
neplačani prispevki za pravne osebe niso izkazani 
v dejanski višini, kajti ob neizplačilu plač, se tudi 
obveznost za plačilo prispevkov ne evidentira, za 
razliko od samozaposlenih in kmetov. Skupna 
vrednost neplačanih, odloženih in odpisanih 
prispevkov ter prispevkov, spremenjenih v kapi
talske deleže, za obvezno zdravstveno zavarovan
je je od 8,67 mlrd SIT (stanje na dan 
31.12.1998) narasla na 12,61 mlrd SIT (stanje 
na dan 31.12.2001).

Območna enota Ravne na Koroškem 
ZAVOD ZA ZDRAVSTVENO 
ZAVAROVANJE SLOVENIJE
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SODNI DAN ALI POVODENJ?
PREPIH_____________________

Lepo je, če je “žlahta” velika, še lepše, če 
se dobimo vsi skupaj in se poveselimo. 
Tako smo tudi storili - štiri generacije z 
omico na čelu. Izhajamo iz vasi Zg. Vižinga, 
kjer je stala domačija, ki se ji po domače 
reče pri Grofu. Omica in sedaj že pokojni 
dedek sta spočela 11 otrok, od katerih so 
žal trije že umrli, vnukov 27 in pravnukov 
33. Skupaj z zakonskimi partnerji število 
naraste na 101. Da, veliko nas je, zato pa 
smo veseljaki in držimo skupaj v dobrem in 
slabem.
Zbrali smo se 16. junija 2002 ob deveti uri 
na Pungartu pri Grmovškovem domu nad 
Slovenj Gradcem, da gremo na prvi pohod 
rodbine Vajs, ki pa naj bi postal tradicija. 
Žal jih zaradi bolezni ali zadržanosti 30 ni 
prišlo. Pa vendarle nismo vrgli puške v koru
zo in smo se odpravili na pot proti Ribniški 
koči, do koder je dve uri zmerne hoje. 
Vreme nam je bilo več kot naklonjeno, saj je 
temperatura močno narasla, vendar s 
pivom v nahrbtniku in dobro voljo - ki je 
imamo vsi veliko - ter s pesmijo “Na fuzbai 
me pust”, smo pogumno zakorakali po naši 
začrtani poti.
Na Ribniški koči smo si oddahnili, privoščili 
kosilo in naredili “gasilsko sliko". V senci 
pod krošnjami smo se posedli okrog omice, 
ki nam je povedala, da je zelo vesela tako 
velikega snidenja ter da nas ima vse rada. 
Zmotilo nas je rahlo grmenje in v strahu, da 
nas bo zmočilo, smo se podali nazaj. Za 
spoznanje seje ohladilo. Bili smo hvaležni,

vendar ne za dolgo. Na pol poti smo začutili 
kapljico ali dve dežja. Pospešili smo korak, 
toda naenkrat se je vsula toča. Najprej 
majhna kot grah, nato pa velika za oreh in 
še več. Kam sedaj? Pod drevo je nevarno, 
vedriti nimamo kje, toča pa je padala, kot bi 
se odprlo nebo.
Prisiljeni smo bili zateči se pod manjše 
drevo, da si zaščitimo glave in naše otroke, 
ki so bili prestrašeni in presenečeni. Molili 
smo, solze so polzele po licih, v prsih nas 
je tiščalo in nam ni dalo dihati od strahu. 
Nekateri so pot kljub vsemu nadaljevali z 
rokami in nahrbtniki nad glavo. Voda in toča 
sta drli po cesti in si utirali pot kar čez 
travnik. Voda nam je segala čez gleženj, 
toče pa toliko, kot bi pogrnil travo z debelo 
odejo.
Te pol ure neusmiljenega tolčenja po naših 
telesih se je vleklo kot večnost. Ko je malo 
pojenjalo, smo nadaljevali pot, a kaj ko se 
je zopet utrgal oblak. Hitro zopet pod druge 
veje, in tako skoraj vso pot do cilja. Bolj ko 
smo hodili, bolj se nam je cilj odmikal. 
Gazili smo po vodi in toči, ki sta nam utru
jali noge. Videli nismo skoraj nič, saj se je 
od tal dvigala para. Hodili smo na slepo. 
Malo pred ciljem se je končno le umirilo. 
Nekaj naših starejših otrok Je bilo na koči 
med prvimi. Ko so se malce osušili, so nam 
prišli nasproti, da nam pomagajo, saj smo 
poleg nahrbtnikov nosili še otroke.
V Grmovškovem domu smo vrgli mokre 
cunje s sebe in oblekli, kar je imel kdo

70 let Lubasove Tončke

Prvo junijsko soboto je bilo v prijazni 
koroški gostilni Dular veselo. Mnogo ljudi, 
mladih in starih, se je zbralo. Prišli so na 
prijazno povabilo Antonije Kotnik, Lubasove 
Tončke, ki je praznovala svoj visok jubilej , 
70 let življenja. Praznovala je v krogu svojih 
najdražjih: moža, otrok, vnukov, sester, bra
tov in drugih sorodnikov, sosedov, znancev 
in dobrih prijateljev.
Slavljenka je bila rojena 15. junija 1932 v 
Ribnici na Pohorju. V Kotlje, v Podkraj, je 
prišla iz Radelj. Zaposlila se je kot knjigo- 
vodkinja v takratni kmetijsko obdelovalni 
zadrugi pri Lubasu. Bila je mlado, na videz 
krhko dekle, ki tedaj gotovo ni mislila, da bo 
ta velika hiša postala njen dom, da bo 
knjigovodstvo zamenjala za gospodinjstvo 
in postala vzorna gospodinja, ljubeča žena, 
mati in babica. Ko sta z možem prevzela 
kmetijo, se ni ustrašila obnove poslopij in 
cele kmetije. Ni se ustrašila trdega dela v 
hlevu, na polju in v kuhinji. Še sedaj se 
njeno vsakodnevno delo prične zjutraj v

hlevu, nadaljuje na polju in travniku in 
zaključi v kuhinji, kjer svojo družino in druge 
še vedno razvaja z dobro hrano in popolno 
postrežbo.
Tončka je s svojim izrednim darom za prila
gajanje, s tankim posluhom za ljudi in sredi
no, v kateri se je znašla, premagala vse 
težave. Ljudje od blizu in daleč sojo vzeli za 
svojo in jo pričeli ljubkovalno imenovati 
Lubasova Tončka. Po njeni zaslugi slovi 
Lubasova hiša po vzorni čistoči, gostoljub
nosti, dobrih, prijateljskih sosedskih 
odnosih, pripravljenosti pomagati tam, kjer 
je pomoč potrebna. Tončka je prijazna, 
naprednega mišljenja in svetovnega nazora, 
vedno nasmejana in dobre volje, zmeraj s 
prijazno besedo za človeka. Najlepše pa je, 
da ji njeni uspehi nikoli niso stopili v glavo. 
Naši slavljenki, Lubasovi Tončki, želimo ob 
njeni 70 letnici veliko zdravja, veselja in še 
dolga leta srečnega življenja med njenimi 
najdražjimi in med iskrenimi prijatelji.

Rok Gorenšek

vaš prepih

suhega. Otroke smo še ogrnili v koce, ki pa 
jih imajo dosti premalo, ker nas je bilo 
“mali milijon”, saj nismo bili edini. Skuhali 
so nam čaj, ki se nam je prilegel in nas 
pogrel. Po potrebi pa smo si naročili še 
šilček žganja, za pomiritev živcev.
Na koči smo izvedeli, da seje izgubila neka 
deklica, ki pa jo je mamica na veliko srečo 
našla.
Veliko ljudi gre na takšne pohode, ker je 
narava tam lepa in neokrnjena. Žalostno pa 
je, da koče niso primerno oskrbljene za 
take primere, kijih tam lahko pričakujejo.Pa 
ne samo to. Lahko bi na tej tako zelo 
obiskani poti naredili tu in tam kakšno 
brunarico ali vsaj malo bolj zaščiteno stre
ho, kamor bi se lahko brez skrbi zatekel 
vsak pohodnik, kajti mi smo utrpeli psihične 
in telesne poškodbe, ter bolečine.
To pa nas ne bo odvrnilo od naslednjega 
pohoda naslednje leto. Avte nam bodo pa 
že mehaniki popravili. Breda Mravljak
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Nevarna pekarija
črna kronika PREPIH

Tokratna koroška črna kronika je predvsem v znamenju hude delovne nezgode, ki seje - žal - končala najbolj 
tragično, objavljamo pa jo na prvem mestu predvsem kot preventivno obvestilo o tem, da nesreča zares nikoli 
ne počiva in da pazljivosti nikdar ni preveč.
Poglejmo policijsko sporočilo o nezgodi.

Stisnilo ga je
Policisti Policijske uprave Slovenj 
Gradec so bili 14. 06. 2002 zju
traj obveščeni, da je v slovenj
graški bolnišnici za posledicami 
delovne nezgode, ki se je zgodila 
dan poprej pozno popoldne v 
Centru za usposabljanje, delo in 
varstvo Črna na Koroškem, umrl 
eden izmed gojencev centra.
Na kraj nezgode so odšli policisti 
Policijske postaje Ravne na 
Koroškem, komisija Urada krimi
nalistične policije Policijske 
uprave Slovenj Gradec in preisko
valni sodnik Okrožnega sodišča 
Slovenj Gradec, ki so opravili 
strokovni ogled.
Ugotovili so, da so trije gojenci ob 
mizarski delavnici pomagali 
delavcu centra pri prelaganju 
večjih ivernih plošč. Ko so v rokah 
držali pet plošč, se je teža pre
vesila in enega izmed gojencev 
stisnila h klopem v neposredni 
bližini. Pri tem si je poškodoval 
glavo in dežurni zdravnik iz Črne 
na Koroškem ga je poslal na 
šivanje rane v bolnišnico Slovenj 
Gradec, kjer so ugotovili, da ima 
gojenec tudi notranje poškodbe in 
so ga operirali. Ob 04.45 pa je 
umrl v centru za intenzivno terapi
jo.

Neroden pek
Žal prej zapisan dogodek ni bila 
edina delovna nezgoda, ki se je v 
zadnjih dneh primerila na 
Koroškem in jo povzemam iz poli
cijskih sporočil za javnost. V pod
jetju Koroške pekarne d.d., enota 
Prevalje, seje namreč 17. 06. ob 
04.55 zgodila huda delovna nez
goda, v kateri se je huje 
poškodoval delavec J.V. iz občine 
Slovenj Gradec.
Policisti so ugotovili, da je 
delavec na avtomatski tehtnici 
pripravljal testo za razrez. Po 
končanem delu je nameraval 
očistiti ostanke testa, ki se med 
proizvodnim procesom naberejo 
ob notranji steni avtomatske teht
nice. Zaradi lažjega dostopa v 
notranjost je stopil na kovinski 
podstavek ohišja zlagalnika za 
testo, ki je zaradi varnosti 
nameščen na višini 1,63 metra in 
preprečuje poseg v notranjost

komore.
Delavec je med delovanjem stroja 
segel z roko v notranjost komore, 
pri tem pa mu je nož stisnil 
sredinec in prstanec desne roke. 
Hudo poškodovanega so ga 
odpeljali v bolnišnico Slovenj 
Gradec.

Veliko škode
Ostajamo pri nezgodah, vendar 
gremo zdaj na koroško “cestno 
bojišče”. Kar nekaj hudih promet
nih nezgod se je pripetilo v min
ulem obdobju. Pojdimo najprej k 
tisti z največjo gmotno škodo. 
Takšne že lep čas nismo 
zabeležili.
18. 06. ob 11.35 se je na glavni 
cesti v Slovenj Gradcu zgodila 
prometna nezgoda, v kateri so se 
lažje poškodovale tri osebe. V 
trčenju so bili udeleženi voznik 
tovornega vozila s priklopnikom in 
pet voznikov osebnih avtomobilov. 
Skupna gmotna škoda pa znaša 
kar dobrih 5.300.000 tolarjev. 
Voznik tovornega vozila M.F. iz 
občine Ajdovščina je vozil po 
glavni cesti iz Mislinje proti 
Slovenj Gradcu. V semafo
riziranem križišču glavne ceste z 
mestno ulico je zapeljal v križišče, 
ko je imel na semaforju rdečo luč. 
Tedaj je iz mestne ulice na glavno 
cesto pravilno zapeljala voznica 
osebnega avtomobila J.P. iz 
občine Slovenj Gradec. Voznik 
tovornega vozila je trčil vanjo, 
zatem pa je zapeljal v levo in trčil 
še v štiri osebne avtomobile, ki 
so stali v križišču.
V trčenju sta se lažje poškodovala 
voznika B.L. in M.G., oba iz 
občine Slovenj Gradec in voznica 
J.P.

Sreča v nesreči
Zelo pogubne posledice 
neposredno za okolje in posredno 
tudi za ljudi - pa bi kaj lahko imela

prometna nezgoda, ki se je 
pripetila prav tako 18. 06. ob 
05.33 v Slovenj Gradcu, v njej pa 
je bil prav tako udeležen vozniki 
tovornjaka - cisterne, ki je 
prevažal okoli 32.000 litrov 
dizelskega goriva.
Voznik tovornega vozila za prevoz 
nevarnega blaga E.T. iz občine 
Ilirska Bistrica je v križišču zavijal 
levo iz glavne ceste na mestno 
ulico. Med zavijanjem je izsilil 
prednost vozniku osebnega avto
mobila I.Š. iz občine Slovenj 
Gradec. V trčenju se je sopotnica 
v osebnem avtomobilu J.Š. iz 
občine Slovenj Gradec lažje 
poškodovala.
Na srečo v tej nezgodi ni prišlo do 
izlitja nevarnih snovi in ogrožanja 
ljudi ali okolja, lahko pa se pa 
seveda vse skupaj končalo precej 
drugače in bolj tragično.

Preko roba
Še eno tovorno vozilo je bilo 
udeleženo v prometni nezgodi, ki 
se pripetila 07. 06. ob 08.28 na 
regionalni cesti Dravograd - Ravne 
na Koroškem.
Voznik N.J. iz občine Slovenj 
Gradec je vozil skupino vozil 
(vlečno tovorno vozilo in priklop
nik). V Dobrijah je iz neznanega 
razloga zapeljal na nasprotno 
smerno vozišče ter z vozilom 
zdrsnil preko roba ceste. Pri tem 
se je telesno poškodoval in so ga 
odpeljali v bolnišnico Slovenj 
Gradec. Promet je bil na tem 
odseku ceste zaprt za ves promet 
do popoldanskih ur.

Alkohol na kupu
Več osebnih avtomobilu se je na 
kupu znašlo tudi v prometni nez
godi, ki se je zgodila 18. 06. 
nekaj po polnoči na regionalni 
cesti zunaj naselja Dolič. V njej so 
se tri osebe poškodovale. Za to 
nezgodo je značilen skupni imen
ovalec alkohol, ki je bil kar izdat
no prisoten na “obeh straneh", če 
lahko tako rečemo.
Voznica osebnega avtomobila 
M.P. iz občine Mislinja je vozila po 
regionalni cesti proti Zgornjemu 
Doliču. V blagem levem in pre
glednem ovinku je zapeljala na 
nasprotni vozni pas in trčila v

osebni avtomobil, ki ga je vozil 
I.Š. iz občine Mislinja. V čelnem 
trčenju so se voznica, njen sopot
nik in voznik avtomobila z drugega 
voznega pasu lažje poškodovali. 
Policisti so povzročiteljici pro
metne nezgode, sopotniku na 
prednjem sedežu in vozniku 
oškodovancu odredili preizkus 
alkoholiziranosti. Alkotest je 
voznici pokazal prisotnost 1,44 
promile alkohola v izdihanem 
zraku, njenemu sopotniku je 
nameril 2.84 promile in vozniku 
oškodovancu 2,02 promile alko
hola v organizmu. Slednji je vozil 
osebni avtomobil brez veljavnega 
vozniškega dovoljenja.
Gmotna škoda na vozil znaša 
kakšen milijon tolarjev.

Pobeg
V bližini Torčeve žage na regional
ni cesti Poljana - Črna se je 16.
06. ob 10.00 pripetila prometna 
nezgoda, v kateri sta bila 
udeležena voznica osebnega avto
mobila P.P. iz občine Mežica in 
kolesar.
Voznica osebnega avtomobila je 
med prehitevanjem z zunanjim 
ogledalom zadela kolesarja, ki je 
zaradi tega padel po vozišču in se 
lažje telesno poškodoval. Povzro
čiteljica je po trčenju odpeljala 
naprej. Obvestilo, ki je bilo posre
dovano preko lokalnih radijskih 
postaj, je pripomoglo, da so 
voznico odkrili že kmalu po nezgo
di. Zoper njo bo podana ustrezna 
ovadba.

Alkohol v vodi
Precej neobičajna ali redka 
prometna nezgoda se je zgodila
07. 06. ob 01.50 na krajevni 
cesti Črna na Koroškem - 
Koprivna. Voznica osebnega avto
mobila V.H. je zaradi neprilago
jene hitrosti zapeljala v reko 
Mežo, kjer je vozilo obstalo na 
boku. V nezgodi se je lažje 
poškodovala in so jo odpeljali v 
bolnišnico.
Policisti so zoper njo odredili 
preizkus alkoholiziranosti in ji 
izmerili 1.5 promile alkohola v 
organizmu. Gasilci z Raven na 
Koroškem pa so poskrbeli, da iz 
vozila v reko Mežo niso iztekle
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okolju škodljive tekočine.

Oskrbovalni pohod 
mladih
Policisti Policijske postaje Ravne 
na Koroškem so preiskali kaznivo 
dejanje velike tatvine na škodo 
osnovne šole Koroških jeklarjev z 
Raven na Koroškem. Storjeno je 
bilo 04. 05. 2002 , ko so takrat 
še neznani storilci iz šole odnesli 
543.245 tolarjev gotovine in 
žepni nož. Z zbiranjem obvestil so 
ugotovili, da so dejanja utemel
jeno osumljeni štirje mladoletniki, 
stari 14, 17 in dva petnajstletni
ka.
Zoper njih so podali kazensko 
ovadbo na Okrožno državno 
tožilstvo Slovenj Gradec. Kazen
sko pa so ovadili tudi K.N. iz 
občine Ravne na Koroškem, ki je 
osumljena kaznivega dejanja 
prikrivanja. Od enega izmed 
osumljenih je namreč vzela 
186.000 tolarjev gotovine, čeprav 
je vedela, da denar izvira iz 
kaznivega dejanja.

Milijonar
Glede na nekatere milijonske 
dobitke, ki smo jih zabeležili v 
zadnjem času na lotu, ni nič 
čudnega, da želijo ljudje do 
“poceni” denarja priti na vse 
načine, tudi po krivih poteh. Na 
volje je primer iz Slovenj Gradca. 
Policisti policijske postaje Slovenj 
Gradec obravnavajo kaznivo 
dejanje ponarejanja listin. Z zbi
ranjem obvestil so ugotovili, da je 
V.V. iz občine Slovenj Gradec v 
začetku meseca junija ponaredil 
listek za igre na srečo Loto. Na 
Loteriji Slovenije je vplačal stavni 
listič s kombinacijo osmih številk. 
Ob vplačilu je izpolnil samo prvo 
stran. Tako na dvojniku niso bile 
zabeležene številke, ki so bile 
napisane na originalu. Ob žreba
nju številk je s pomočjo drugega 
lističa na dvojnik vplačanega 
lističa vpisal kombinacijo osmih 
števil, od tega šest izžrebanih. 
V.V. je listič pokazal nekemu 
občanu iz občine Slovenj Gradec, 
ki je listek pregledal in zanj 
izplačal V.V. 50.000 tolarjev.

Rešilna astma
Da te lahko bolezen reši “polici
jskega bunkerja”, se je lahko 
prepričal tudi A.S. iz občine 
Slovenj Gradec. Policisti so 
namreč 10. 06. ob 15.50 odredili 
pridržanje do streznitve. V svojem 
stanovanju je namreč ogrožal 
varnost svojega sina in žene. Med 
prepirom je vzel s kuhinjskega 
pulta nož, vendar mu gaje sin zbil 
z roke in ga pridržal do prihoda

policistov. Kršitelj opozoril policis
tov ni upošteval in so zanj odredili 
pridržanje na policijski postaji.
Ob 20.15 je bilo zoper kršitelja iz 
zdravstvenih razlogov (astma) 
pridržanje odpravljeno. Odpeljali 
so ga bolnišnico, kjer ostal na 
opazovanju. Moral pa bo še k 
sodniku za prekrške.

Kuril je
V zasebnem prostoru v Vuzenici 
je 13. 06. ob 19.30 vinjeni IJ. 
kršil javni red in mir. Sprl se je z 
lastnikom stanovanja ter 
sostanovalcem grozil s pretepom, 
jih žalil ter razbil okensko steklo. 
Po kršitvi je odšel in se zvečer 
znova vrnil. Takoj po vrnitvi v 
stanovanje, kjer živi kot podna
jemnik, je odšel do gospo
darskega poslopja in z vžigal
nikom prižgal papir, ki je bil na 
lesenih stolih ter odšel v 
stanovanje.
Ogenj so na srečo kmalu opazili 
sosedje in ob pomoči gasilcev je 
bil začetni požar kmalu pogašen, 
tako da večja gmotna škoda ni 
nastala. Kljub vsemu se IJ. 
nikakor ni umiril, grozil je naprej 
in - končal v "policijskem bunker
ju”.

Trafikant
Kratko policijsko sporočilo: “V 
noči iz 19. na 20. 06. 2002 je 
neznani storilec v naselju Slovenj 
Gradec vlomil v trafiko. Na vhod
nih vratih je z nogo (le od kod poli
cistom ta natančen podatek?! - 
op. pisca) razbil steklo in vstopil v 
notranjost. Iz odprte blagajne je 
ukradel 9000 tolarjev menjalnega 
(kakšen denar je to?! - op.pisca) 
denarja, s prodajne police pa 20 
zavojev cigaret. Z dejanjem je 
lastnica B.Ž. oškodovana za 
16.450 tolarjev.”
“Poklic pravega trafikanta pri nas 
počasi izumira in kar prav je, po 
mojem, da se kdo odloči izobrazi
ti se tudi v tem poklicu. Pa četudi 
stori to pod okriljem noči, kot radi 
rečemo. Kljub vsemu pa strogo 
odsvetujem kakšnim bodočim 
kuharjev, da bi se, morebiti prav 
tako pod okriljem noči, poskušali 
v kuharstvu izobraziti z značilnim 
francoskim kosilom v mojem 
stanovanju. Moj Fifi ga bo takoj 
popadel. Namreč, čim si bo upal 
izpod postelje, kjer običajno z 
lajanjem pričaka goste v mojem 
stanovanju.
Sicer pa: ne pozabite - značilno 
francosko kosilo je še vedno 
dunajski zrezek s pomfrijem in 
fižolovo solato z bučnim oljem.”, 
je sklenil Rene, prijatelj mojega 
prijatelja Mirana, vsestranskega 
taužentkinclerja. T.l.

horoskop

HOROSKOP - JULIJ 2002
OVEN: Zdaj je čas, da tudi praktično uporabite vse, kar ste zadnje 
mesece spoznali o sebi. Naj bo to vaš počitniški cilj, saj natančno 
veste, kaj hočete. Nekaterim Ovnom pa je zlasti v čustvenem življe
nju že zdavnaj prekipelo in vedo, česa nočejo. Bodite vztrajni in se z 
vso Venerino podporo - torej prijazno in ljubeče - borite za svoja 
čustva. Sprašujte in še bolj - poslušajte.
BIK: Če se doslej niste mogli ločiti od neke stare posesti, ki vas že 
dolgo obremenjuje, storite to zdaj. Dobro jo lahko unovčite kar v 
bližnji okolici, še posebej, če boste o svojem namenu in pogojih 
osebno obvestili širši krog znancev. Tudi sicer bo poletje čas novega 
razcveta - lepota in ustvarjalnost se lahko udejanjita v sedanjem part
nerskem odnosu, nove zveze pa bodo pa bodo še pred jesenjo pog
nale glgboke korenine.
DVOJČKA: Saturn vam že dolgo prišepetava, da ste samostojno 
bitje in da vas strah pred ednino le ovira pri obiranju slajših sadežev 
življenja. Če za vsako ceno negujete že zdavnaj prazen odnos, bo 
poletje za vas najhladnejši letni čas. Pozabite na pretirano 
potrpežljivost in se soočite s problemi - pogumno jih izvlecite izpod 
preproge in jih v dvoje pretresite. Najvažnejše je to, da postanete 
sami svoja avtoriteta.
RAK: Dinamično zvezdno nebo nad vašim znamenjem vas že nekaj 
časa izziva v hitrejšem ritmu, kot ste ga navajeni. A stara modrost 
pravi: ko življenje teče, teci z njim, ko se umiri, počivaj. Uglasite se 
torej z močnimi energetskimi vplivi in si le izjemoma privoščite znani 
“korak nazaj”. Čas je za nov začetek, za večjo spremembo - odločite 
se in začnite, da bo preostanek poletja udobnejši.
LEV: Pod površino najbrž že tako močno vre, da se bo opna kmalu 
predrla - pa naj gre za vaše emocionalne potrebe ali za druge predol
go utišane želje. Sredi poletja se lahko zgodi, kar se mora - imeli 
boste vso zvezdno podporo za modro in hitro akcijo in za izbrane 
besede. Prepričljivost in iskrenost vam bo torej odprla prava vrata, le 
na lenarjenje v senci raje pozabite.
DEVICA: Še do zadnjega boste vlekli za sabo vaš delovni voz, 
pospremljen z obilnim družabništvom in nekaj kapljicami kronične 
zaskrbljenosti, ki bo uperjena daleč naprej, v novo sezono. Šele ob 
izteku poletja boste lahko brezskrbneje zadihali - svet se vam bo 
nenadoma zazdel lepši in želja po pravem dopustu realnejša. 
Predvsem pa - zaupajte v usodo, to je lahko najboljše uspavalno sred
stvo.
TEHTNICA: Tudi vi ste med počitniškimi “zamudniki”, saj je vaše 
železo še vedno razbeljeno - škoda bi bilo izpustiti iz rok tako dobre 
priložnosti za napredovanje in družbeno priznanje. Odženite dvome in 
pozabite na govorice - vse ste pridelali sami, torej vzemite. Težave z 
odločanjem boste premagali s srcem - iskreno si priznajte, kaj si 
želite - odnose z okolico boste kasneje brez hujših težav uravnali. 
ŠKORPION: Čim bodo popustile delovne sprege, boste potonili v 
povsem drug svet - močno vas vleče v globino: vse, kar se je med 
letom nabiralo na pragu podzavesti, ste pripravljeni zdaj temeljito pre
veriti. Še najmanj vas bodo na popotovanjih zanimale kulturne zna
menitosti - rešujete namreč življenjske enigme in ključ za preobrazbo 
boste našli v knjigah in pri živih ljudeh. Prav vsak vam prinaša 
sporočilo.
STRELEC: Če si dopust predstavljate kot površinsko veseljačenje, 
vas lahko izza ovinka preseneti kakšno resno soočenje. Tudi to je 
lahko prijetno, če sprejmete zvezdne izzive in se usmerite v načrtno 
razvijanje tistega odnosa, ki vam je najpomembnejši - prav zdaj je 
čas, da mu utrdite temelje in ga kronate z zaupanjem. Občutek vses
transkega ujemanja bo postal prava dvojina le, če boste sprejeli tve
ganje in si rekli - da.
KOZOROG: Brez skrbi pred dopustniško osamljenostjo - tudi če si 
je želite za kak dan ali dva. V toliko drobnih vezi in opravkov ste se 
med letom vpregli, da vam le združene sile lahko pomagajo do 
mirnejšega sna. Še posebej vaš najbližji partner vam bo pomagal na 
pragu poletja potegniti voz naprej in nadaljevanje bo kot nagrada za 
oba - občutek povezanosti in skupnih ciljev, tudi če gre za poslovni 
odnos, vas bo grel še bolj kakor sonce.
VODNAR: Ščepec modrosti in preračunljivosti bo prevesil tehtnico 
v pravo - srčno smer. Od tod naprej vodijo dobro uhojene poti in tokrat 
vam izjemoma ne bo dolgčas zaradi predvidljivega nadaljevanja - 
nasprotno - z optimizmom boste utrjevali vašo odločitev in si nabirali 
lepe spomine za hladnejše dni. Želja po drugačnosti se bo umaknila 
v ozadje in odstopila mesto dobrovoljnemu prilagajanju.
RIBI: Najbrž komaj čakate, da se obdobje prevladujočega “moram” 
izteče. Če ste med domačimi štirimi stenami še do pred kratkim 
izpolnjevali šolske in druge obveznosti, boste zdaj na stežaj odprli 
vrata. Čas je za ustvarjalnost in topla čustva. Vaše zamisli in doslej 
skrite sanje boste zlahka udejanjili - prave besede in dobra mera 
potrpežljivosti vam bosta najzvestejša pomočnika.
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PREPIHnasmejmo se...

BREZ SLADKORJA IZPOD KLOBUKA
Poplava navdušenja najprej zalije srce.

* * *

Ideje z vseh vetrov rade splavajo po vodi.
* * *

Malo je koristi od pravih besed v nepravem času.
* * *

Sodelavci so ga napumpali, šef mu je spustil zrak.
* * *

Politik in ribič sta uspešna, le če najdeta prave vabe.
* * *

Pivovarske vojne med pivovarnami, pretepi med pivci.
* * *

Osnovna značajska lastnost človeka je neznačajnost.
* * *

Človeštvo ima tako velike odgovornosti, da jim že dolgo ni 
več kos.

* * *

Ali šteje zračna blazina, kakršno imajo pivci piva, med 
dodatno opremo?

Trenutek je raztegljiv pojem.
* * * *

So besede in so besedovalci. 
* * *

Zajedalci so najslabša 
družba.

* * *
Sledi v srcu je najtežje 
zabrisati.

* * *

Prijatelji počakajo,
sovražniki ne.

* * *
Greh se pove, o grešnikih 
(se) piše.

* * *

Včasih je lahko tišina 
najlepša pesem.

* * *

Ljudstvo ima predstavnike, 
ti vse drugo.

* * *

Zmaga za vsako ceno je 
poceni morala.

* * *

Velike besede so kič v umet
nosti življenja.

* * *

Mali lumpi so ukradli imetje, 
veliki podjetje.

MALO DRUGAČE O ...

Vera v boga ima svoj pekel v ljudeh.
* * *

Le hudič je bolj skrivnosten od boga.
* * *

Prebivališče hudiča je marsikomu svet kraj.
* * *

V božji hram nosimo denar v dar, duše na posodo.
* * *

Cerkev uči o ljubezni in v strahu vzgaja za sovraštvo.
* * *

Tako globoko je verjel v Boga, da je v sebi uničil človeka.
* * *

Ko božja beseda zgubi dostojanstvo, vera zgubi veličino.
* * *

Vera je najlepše v življenju človeka. Lepoto od nekdaj nqj- 
dražje plačujemo.

NAPREDEK

- Kaj dobimo, če se blondinka prebarva v temnolasko?
- Umetno inteligenco.

ivww.nikobrumen.com

DROBNA ZAPAZANJA
Kdor nizko pade, se lahko pobere le sam.

* * *

Kamorkoli hitiš, končna postaja ti bo pokopališče.
* * *

Moti se, kdor misli, da je denar bolj pomemben kot življenje.
* * *

Le zakaj se tako bojimo strahov, ko pa imamo večino zaprtih 
v glavah?

* * *

Nogomet? Moški uro in pol kričijo “Dajmo, naši!”, nato pa od 
sebe ne dajo nič.

* * *

Kruha in iger je geslo, s katerim ljudi najlažje prepelješ žejne 
čez vodo.

* * *

Običajno so ženske tiste, ki se hočejo poročiti Čudno,
prečudno: kure imajo vendar rade koruzo.

* * *

Peterle v Madridu, Peterle v Bruslju, Peterle v Budimpešti... 
Peterle tu, Peterle tam, nikoli pa tiste prave novice, da bo tam 
tudi ostal.

* * *

Janez Janša zatijuje, da je vlada zgubila kompas. Če gaje 
res, je to velika sreča, saj je bil že dolgo pokvarjen.

IZ DOMAČIH LOGOV
Tudi na Koroškem se je začela kopalna sezona. Večina Korošcev se kopa v lastnem soku.

* * *

V slovenjgraški bolnišnici na patologiji nimajo hladilnice. Torej nikar ne umrite poleti, da se ne boste znašli v peklu, še pre
den pridete do svetega Petra.

* * *

Z zakonom o vojnih grobiščih se je zapletlo zaradi predlaganega besedila na nagrobnikih. Predlagam, da na nagrobnike 
enih napišejo “Padli za domovino in revolucijo", na nagrobnike drugih pa “Padli za nacizem in protirevolucijo”. Bojim se, da 
predlog ne bo naletel na odprta ušesa, saj resnica že dolgo ni nikomur dobrodošla.
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PREPIH prepih

Zakaj si ne bi 
izpolnili 

ene želje več?

Z ugodnim dolgoročnim potrošniškim kreditom 

si lahko privoščite tisto, kar si že dolgo želite.
Rok vračila je od enega do šestih let, denar dobite takoj. 

Konkurenčne obrestne mere.

Informacije v vseh enotah Nove KBM. 

Izračuni na spletni strani www.nkbm.si KBM
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t petek, 5. julij 2002 ob 18.00 uri
Literarni večer z glasbeno spremljavo mlade ustvarjalke na področju kulture VESNE ROGER.

sobota, 13. julij 2002 ob 11.00 uri
Veselimo se poletja z glasbenico VERO TRAFELLO.

_________ 'tj

petek, 19. julij 2002 ob 18.00 uri
Glasbeni večer z koroškim kantavtorjem MILANOM KAMNIKOM.

petek, 23. avgust 2002 od 16.00 do 20.00 ure
CICIKLUB SE PREDSTAVI. Mladinska knjiga bo predstavila svoj knjižni klub za najmlajše. Otroci se bodo zabavali v ustvarjalni 
delavnici, se igrali z Minkino hišo...

petek, 30. avgust 2002 ob 18.00 uri
SFIDI in GOGI vas bosta navdušila s svojimi novimi pesmicami, zato ne zamudite prireditve, ker se obeta muchos zabavos !

sobota, 6. julij 2002 ob 10.00 uri
Za vse obiskovalce, ki se boste želeli ohladiti v poletni vročini s kozarcem ledene kave, vas vabimo na degustacijo več kot 
10 vrst tega napitka.

sobota, 20. julij 2002 ob 10.00 uri
Nastop znanega koroškega kantavtorja MILANA KAMNIKA, ki bo zabaval obiskovalce s petjem narečnih koroških pesmi.

petek, 16. avgust 2002 od 16.00 do 20.00 ure
CICIKLUB SE PREDSTAVI. Mladinska knjiga bo predstavila svoj knjižni klub za najmlajše. Otroci se bodo zabavali v ustvarjalni 
delavnici, se igrali z Minkino hišo...

sobota, 31. avgust 2002 ob 9.00 uri
Vse otroke vabimo zadnjo počitniško soboto na zabavo s čarodejem in žonglerjem, ki jih bo skupaj s klovnom animiral 
vse od 9.00 do 12.00 ure.
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